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Αθήνα, σήµερα στις 7 Μαρτίου 2018, ηµέρα Τετάρτη και ώρα
10.15’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Δ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας
και Θρησκευµάτων: «Κύρωση Σύµβασης για τη λειτουργία του
Ελληνικού Ινστιτούτου Παστέρ».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 2 Μαρτίου 2018 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία συνε-
δρίαση ενιαία επί της αρχής, επί των άρθρων και των τροπολο-
γιών. Από την Κυβέρνηση ενηµερώθηκα ότι για τις δύο υπουρ-
γικές τροπολογίες που υπάρχουν, κάποια στιγµή κατά τη διάρ-
κεια της συζήτησης θα έρθουν οι αρµόδιοι Υπουργοί -µάλλον ο
κ. Σκουρλέτης και ο κ. Πολάκης- να τις παρουσιάσουν. 

Μέχρι στιγµής νοµίζω ότι υπάρχουν και δύο βουλευτικές τρο-
πολογίες. Τη µία την υπογράφει µεταξύ άλλων και ο κ. Γρηγορά-
κος. Είναι εδώ, άρα θα την υποστηρίξει.

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Έχει απορριφθεί από τον Υπουρ-
γό, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει. Πάντως
εσείς αν θέλετε να πείτε κάτι, µπορείτε να το πείτε. Δεν σηµαίνει
ότι επειδή απορρίφθηκε από τον Υπουργό, δεν έχετε δικαίωµα
να την παρουσιάσετε.

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Θα τοποθετηθώ αργότερα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Μπορεί άλλωστε να µεταµελη-

θεί στη διάρκεια της συζήτησης ο Υπουργός.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Επίσης, υπάρχει και

µία άλλη τροπολογία που αφορά το ΕΣΥ και υπογράφεται από
τον κ. Παπαδόπουλο και τον κ. Μαντά. Όταν θα έρθει η ώρα, µπο-
ρούν να µιλήσουν.

Σήµερα για πρώτη φορά ξεκινάµε τις εγγραφές των συναδέλ-
φων που θέλουν να µιλήσουν µε την ηλεκτρονική κάρτα. Αν κά-
ποιος δεν το έχει καταλάβει, µπορεί να σηκώσει το χέρι και θα
έρθει ένας συνεργάτης της Έδρας να του το δείξει. Ελπίζω –
αυτή την ενηµέρωση έχω- ότι από την επόµενη εβδοµάδα θα γί-
νεται πλέον και η ηλεκτρονική ψηφοφορία. Δεν θα έχουµε τη
γνωστή διαδικασία που είχαµε επί σειρά ετών. 

Επί της διαδικασίας νοµίζω ότι δεν υπάρχει καµµία αντίρρηση.
Στην επιτροπή δεν µίλησε κανείς άλλος συνάδελφος πλην των

εισηγητών. Αν το πάµε έτσι και εδώ -όχι να µη µιλήσει κανείς, αλ-
λά υποθέτω ότι δεν θα υπάρχει µεγάλη εγγραφή- σε δύο - τρεις
ώρες θα έχουµε τελειώσει.

Κύριε Τζαβάρα, καληµέρα σας. Η ξεχωριστή «καληµέρα» είναι
λόγω προσωπικής σχέσης και φιλίας προς τον κ. Τζαβάρα. Το
λέω, επειδή έχω να τον δω µέρες.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Καλή σας µέρα, κύριε Πρόεδρε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µας δηµιουργείτε ψυχο-

λογικό πρόβληµα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει, κύριε Κέλλα,

έχω να τον δω µέρες τον κ. Τζαβάρα.
Ξεκινάµε µε την εισηγήτρια από τον ΣΥΡΙΖΑ, τη συνάδελφο κ.

Αθανασία Αναγνωστοπούλου. Δεν µου αρέσει το Αθανασία. Εγώ
σας έχω µάθει Σία, αλλά για τυπικούς λόγους λέω το Αθανασία.

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Καληµέρα, κύριε

Πρόεδρε, και ευχαριστώ. Καληµέρα, κύριε Υπουργέ, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι. 

Η Βουλή των Ελλήνων κυρώνει σήµερα τη Σύµβαση που υπέ-
γραψε το Ελληνικό Δηµόσιο µε το Ινστιτούτο Παστέρ στις 31-7-
2017. Είναι µία σηµαδιακή ηµεροµηνία. Δεν πρόκειται φυσικά
απλώς για τα δέκα χρόνια από την προηγούµενη, την από 28-3-
2008, που είχε κυρωθεί µε τον ν.3733/2009 και είχε ισχύ για πέντε
χρόνια µε δυνατότητα σιωπηρής ανανέωσης για άλλα πέντε χρό-
νια, που λήγουν τον επόµενο µήνα. Πρόκειται -και γι’ αυτό είναι
σηµαδιακή ηµεροµηνία- για τα εκατόν τριάντα χρόνια που συµ-
πληρώνονται φέτος από την ίδρυση του Ινστιτούτου Παστέρ το
1888. 

Με το βάρος δέκα βραβείων Νόµπελ, έναν προϋπολογισµό
κοντά στα 320 εκατοµµύρια ευρώ το 2016 και τριακόσιους διδα-
κτορούχους φοιτητές µόνο στα κεντρικά, το Ινστιτούτο Παστέρ
είναι συνώνυµο της µάχης για την ανάδειξη της υγείας σε δηµό-
σιο αγαθό. Πρόκειται για ένα δίκτυο από τριάντα τρία ινστιτούτα
διασκορπισµένα σε είκοσι έξι χώρες, µε προσωπικό είκοσι τρεις
χιλιάδες άτοµα από τα οποία δυόµισι χιλιάδες µόνο στο Παρίσι. 

Το Ελληνικό Ινστιτούτο Παστέρ κλείνει και αυτό µε τη σειρά
του κοντά στα εκατό χρόνια από τη στιγµή που ιδρύθηκε. Είχε
βάλει ως σκοπό από τότε µέχρι και σήµερα την προώθηση της
δηµόσιας υγείας. 

Όπως πολλά πετυχηµένα εγχειρήµατα, η ίδρυση του Ελληνι-
κού Ινστιτούτου Παστέρ είναι αποτέλεσµα της εξαγωγής συµπε-
ρασµάτων µετά από µια στρατιωτική ήττα, αυτή του ατυχούς
πολέµου του 1897. 

Η πρόταση των Γάλλων στρατιωτικών για την ίδρυση ενός Ιν-
στιτούτου Παστέρ στην Ελλάδα ξεπέρασε τις προσδοκίες και
τους στόχους της αρχικής της προέλευσης. Ο Βενιζέλος υπο-
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στήριξε την ίδρυση του ινστιτούτου στο πλαίσιο τόσο της κοινω-
νικής πολιτικής για τη δηµόσια υγεία όσο βέβαια και στο πλαίσιο
της σύσφιγξης των διµερών σχέσεων µε τη Γαλλία. Η χρηµατο-
δότηση έγινε από τον ελληνικής καταγωγής Βασίλειο Ζαχάρωφ,
η έγκριση πραγµατοποιήθηκε µε βασιλικό διάταγµα το 1919 και
το Ελληνικό Ινστιτούτο Παστέρ εγκαινιάστηκε τον Μάρτιο του
1920. 

Έκανα αυτή τη µικρή ιστορική αναδροµή για να δούµε ότι τέ-
τοια µεγάλα ιδρύµατα τέτοιας µεγάλης σηµασίας ιδρύθηκαν
επειδή ακούµπησαν σε πραγµατικές ανάγκες από κράτη που
αποφάσισαν, όπως το ελληνικό τότε, να προωθήσουν η δηµόσια
υγεία. 

Το Ελληνικό Ινστιτούτο Παστέρ, χωρίς να απολέσει τον αρχικό
του στόχο, δηλαδή την πρόληψη και θεραπεία των µολυσµατικών
νοσηµάτων, χρησιµοποίησε ως µέσα την εφαρµοσµένη έρευνα
και την εκπαίδευση όχι µόνο των ειδικών της δηµόσιας υγείας,
αλλά και τη διάχυση της γνώσης της τεχνολογίας µέσω του εκ-
παιδευτικού συστήµατος. Και έτσι, µέσα σε αυτόν τον έναν αιώνα
ζωής διάνυσε µία µεγάλη απόσταση. Ας κρατήσουµε αυτούς
τους τρεις στόχους του Ινστιτούτου Παστέρ: Εφαρµοσµένη
έρευνα, εκπαίδευση, διάχυση της τεχνογνωσίας. 

Από τα συµφραζόµενα που δηµιουργήθηκαν µε την ήττα του
Ελληνικού Στρατού τότε, το µακρινό 1897, µέχρι σήµερα, τις
ανάγκες δηλαδή του Ελληνικού Στρατού, οι δραστηριότητες του
Ινστιτούτου Παστέρ εκτείνονται στους τοµείς της δηµόσιας
υγείας, της βιοϊατρικής και είναι άµεσος αποδέκτης των οδηγιών
για κάλυψη των κρατικών αναγκών στην ανάπτυξη, προµήθεια,
παραγωγή, αποθήκευση και διάθεση εµβολίων. Ναι, εµβολίων,
γιατί είναι επίκαιρη η συζήτηση για φαρµακοβιοµηχανίες όπως η
«NOVARTIS». Έτσι, µε αυτούς τους τρεις στόχους που είχε ευ-
θύς εξαρχής, έγινε από τα πιο διακριτά ερευνητικά κέντρα στη
χώρα µας. Λειτουργεί ως νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου,
ανήκει στους φορείς του άρθρου 12 του ν.4386/2016, που επο-
πτεύονται από τη Γενική Γραµµατεία Έρευνας και Τεχνολογίας
και είναι µέλος βέβαια του Διεθνούς Δικτύου του Ινστιτούτου Πα-
στέρ.

Ενώ µε το προηγούµενο καθεστώς, που είχε κυρωθεί µε τον
ν.3733/2008, τα µέλη του διοικητικού συµβουλίου του ινστιτού-
του διορίζονταν µε κοινή υπουργική απόφαση του Υπουργείου
Υγείας και Ανάπτυξης, µε την παρούσα Σύµβαση -άρθρο 4 πα-
ράγραφος 2- ορίζονται µε κοινή υπουργική απόφαση πια του
Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων και του
Υπουργείου Υγείας. Έχουµε αυτό τον εξορθολογισµό, που έτσι
κι αλλιώς έπρεπε να υπάρξει στον τοµέα της υγείας, που ήδη
από το 2014 στο άρθρο 13 προβλεπόταν για την έρευνα, τεχνο-
λογική ανάπτυξη και καινοτοµία. Σήµερα, βέβαια, µε τον ν.4386
τα ερευνητικά κέντρα εποπτεύονται από τη Γενική Γραµµατεία
Έρευνας και Τεχνολογίας. 

Το ίδιο ισχύει για τον οργανισµό και τον εσωτερικό κανονισµό
λειτουργίας του ινστιτούτου, οι οποίοι σύµφωνα µε το άρθρο 17
παράγραφοι 3 και 4 της Σύµβασης της 31ης Ιουλίου 2017, εκδί-
δονται µε προεδρικό διάταγµα κατόπιν πρότασης των Υπουργών
Παιδείας, Υγείας, Διοικητικής Ανασυγκρότησης και Οικονοµικών,
έτσι όπως ορίζει το άρθρο 14 του ν.4429/2016 για το Ελληνικό
Ίδρυµα Έρευνας και Καινοτοµίας, ΕΛΙΔΕΚ.

Πέραν του θεσµικού πλαισίου που διέπει τα υπόλοιπα ερευνη-
τικά κέντρα, στο Ελληνικό Ινστιτούτο Παστέρ εφαρµόζονται συµ-
πληρωµατικά οι διατάξεις του ειδικού θεσµικού πλαισίου που το
διέπουν. Αυτές οι διατάξεις προέρχονται κατά µεγάλο µέρος από
την προς κύρωση Σύµβαση. Με αυτούς τους συµπληρωµατικούς
κανόνες γίνεται προσπάθεια από τη µία πλευρά να φανεί η πρόσ-
δεση και να εµπεδωθεί η δηµιουργία ενός ενιαίου χώρου εκπαί-
δευσης, έρευνας και καινοτοµίας στο σκέλος που αφορά τα
ερευνητικά κέντρα και για το οποίο, γι’ αυτή την πρόσδεση και
την εµπέδωση, αυτή η Κυβέρνηση έχει δώσει τεράστια βαρύ-
τητα. Από την άλλη πλευρά, να δοθεί βάρος στην ιδιαίτερη θέση
του Ινστιτούτου Παστέρ, το οποίο είναι προσανατολισµένο σε
έρευνα εφαρµογής µε συγκεκριµένο πρακτικό προσανατολισµό
στην καταπολέµηση των µολυσµατικών ασθενειών, συµβάλλον-
τας στην προαγωγή της δηµόσιας υγείας. 

Το Ινστιτούτο Παστέρ, όπως είπα και πριν, αναπτύσσει δρα-

στηριότητες στον τοµέα της εκπαίδευσης, στους αντίστοιχους
µε την έρευνα εφαρµογής τοµείς, εξασφαλίζοντας παράλληλα
την προµήθεια, παραγωγή και διάθεση εµβολίων, βιολογικών και
θεραπευτικών προϊόντων, για την κάλυψη των εθνικών αναγκών.
Η δραστηριοποίησή του στον τοµέα της βιοϊατρικής το φέρνει
κοντά σε έναν νέο τρόπο παραγωγής γνώσης, που ονοµάζεται
mode 2, σε αντίθεση µε το mode 1, τη γνώση δηλαδή που παρα-
γόταν και εξακολουθεί να παράγεται στο πλαίσιο του επιστηµο-
νικού κατακερµατισµού στα πανεπιστήµια και στα ερευνητικά
κέντρα. Ίσως θα έπρεπε να δώσουµε λίγη παραπάνω σηµασία τι
σηµαίνει «τρόπος 2» και «τρόπος 1». Γιατί είναι το νέο φαινόµενο
που αντιµετωπίζουµε, που αντιµετωπίζουν οι κοινωνίες τα τελευ-
ταία χρόνια και µε τα οποία στη δικιά µας χώρα η πολιτική ηγεσία
δεν έχει ασχοληθεί, πλέει µέσα σε ένα πέλαγος αντιφάσεων που
οδηγούν σε προβλήµατα, όπως αυτά που βλέπουµε µε σκάνδαλα
στην υγεία, κλπ. 

Στον νέο τρόπο, αυτόν που ονοµάζουµε «τρόπος 2», σε τοµείς
όπως η βιοϊατρική, κυριαρχεί η διεπιστηµονικότητα και η συνερ-
γασία στο ίδιο επίπεδο πανεπιστηµίων, ερευνητικών κέντρων,
ιδιωτικών εταιρειών και κρατικών φορέων για την επίλυση των ει-
δικών προβληµάτων που ανακύπτουν. Πρόκειται για µία µεγάλη
ρήξη µε την ερευνητική παράδοση. 

Επειδή για τον πρώτο τρόπο παραγωγής ισχύει η συνταγµα-
τική κατοχύρωση της ελευθερίας της έρευνας, ενώ ο δεύτερος
µπορεί να αποτελέσει αντικείµενο ειδικής οικονοµικής προστα-
σίας, να κατοχυρωθούν δικαιώµατα ευρεσιτεχνίας ή άλλου εί-
δους βιοµηχανικής ιδιοκτησίας, οι φορείς παραγωγής της γνώ-
σης στον «τρόπο 2» σπεύδουν να κατοχυρώσουν πατέντες πριν
θέσουν τα πορίσµατα των ερευνών τους στη διάθεση της ερευ-
νητικής κοινότητας.

Βεβαίως, µε το άρθρο 3 το Ινστιτούτο Παστέρ καθίσταται
µέλος του Διεθνούς Δικτύου Ινστιτούτων Παστέρ και υποχρεού-
ται σε συµµόρφωση στη σύµβαση συνεργασίας, µε την οποία
ορίζεται ένας κώδικας ηθικής σε έναν τοµέα άκρατου ανταγωνι-
σµού, για τον οποίο έγινε λόγος παραπάνω.

Θέλω να πω, δηλαδή, µε λίγα λόγια, ότι ενώ το Δίκτυο Ινστι-
τούτων Παστέρ έχει αναπτύξει για αυτόν τον καινούργιο τρόπο
παραγωγής γνώσης έναν κώδικα ηθικής πάρα πολύ αυστηρό,
που περιγράφεται µέσα στις αρχές του κεντρικού Ινστιτούτου
Παστέρ στο Παρίσι, από την άλλη µεριά έχουµε αυτόν τον άκρα-
το ανταγωνισµό των πολυεθνικών, οι οποίες και αυτές παράγουν
αυτήν τη γνώση και η οποία είδαµε πού οδηγεί.

Όπως θα δείτε από τη Σύµβαση αλλά και από τις αρχές του
ίδιου του Ινστιτούτου Παστέρ έχει έναν ηθικό κώδικα πάρα πολύ
αυστηρό. Η λέξη –«κλειδί» είναι «αλληλεγγύη» ανάµεσα στα Ιν-
στιτούτα Παστέρ, στο δίκτυο όλων των Παστέρ. Δεύτερον, οι δε-
σµεύσεις που αναλαµβάνουν τα Ινστιτούτα Παστέρ ανά τον κό-
σµο είναι ο πόλεµος κατά της διαφθοράς και ο σεβασµός στην
απόφαση της Γενικής Συνέλευσης του Συµβουλίου των Ηνωµέ-
νων Εθνών του 2003. Μάλιστα, αν δει κανείς το γαλλικό κείµενο
-δεν ξέρω, κύριε Υπουργέ, εάν έχουµε τη σύµβαση και στα ελ-
ληνικά- ορίζει όχι µόνο τι δεν πρέπει να κάνει ένα Ινστιτούτο Πα-
στέρ, δηλαδή να δωροδοκήσει, να έχει οποιαδήποτε επαφή χρη-
µατισµού κ.λπ. µε κρατικούς αξιωµατούχους, αλλά αυτό που
είναι εκπληκτικό είναι ότι ορίζει τι σηµαίνει κρατικός αξιωµατού-
χος. Αρχίζει ιεραρχικά από τους Υπουργούς µέχρι κρατικούς
υπαλλήλους, όλη την ιεραρχική δοµή. Νοµίζω ότι αυτό είναι
τροφή προς σκέψη, πώς λειτουργεί ένα τέτοιο ινστιτούτο, αυτό
το δίκτυο ινστιτούτων, σε αντιπαράθεση µε τις πολυεθνικές.

Ίσως, κύριε Υπουργέ, -αυτή θα ήταν η γνώµη µου, παρά το γε-
γονός ότι υπάρχει σε κεντρικό επίπεδο-, να ρυθµίζονταν λίγο πε-
ρισσότερο τα θέµατα πνευµατικής ιδιοκτησίας και στην προς
κύρωση σύµβαση που έχουµε εδώ.

Στα δέκα χρόνια που µεσολάβησαν µεταξύ της Σύµβασης του
2007 και αυτής του 2017 η ελληνική πολιτική για την έρευνα απέ-
κτησε προφίλ. Διασυνδέθηκε οργανικά µε τον ευρωπαϊκό χώρο
ανώτατης εκπαίδευσης και τα ευρωπαϊκά προγράµµατα για την
έρευνα. Αυτή η όξυνση της ευαισθησίας για τα ζητήµατα της πο-
λιτικής στον τοµέα της έρευνας είχε ως αποτέλεσµα να φανούν
οι δυσλειτουργίες στο Ελληνικό Ινστιτούτο Παστέρ, τις οποίες
πρώτοι είχαν επισηµάνει οι ίδιοι οι ερευνητές του.
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Στην προς κύρωση Σύµβαση, λοιπόν, τροποποιούνται οι δια-
δικασίες εκλογής των µελών και ανάδειξης του γενική διευθυντή,
ώστε να ανταποκρίνονται στα διεθνή δεδοµένα που διέπουν τη
λειτουργία και την οργάνωση των ερευνητικών κέντρων.

Στο άρθρο 4 παράγραφος 1 ορίζονται οι αρµοδιότητες του δι-
οικητικού συµβουλίου, στην παράγραφο 2 η σύνθεσή του, στην
παράγραφο 3 η διαδικασία εκλογής των τριών εκ των µελών του
-των εξωτερικών-, στην παράγραφο 4 η διάρκεια της θητείας του,
στην παράγραφο 5 ζητήµατα αποζηµίωσης των µελών του διοι-
κητικού συµβουλίου και στην παράγραφο 6 ο τρόπος λειτουρ-
γίας του διοικητικού συµβουλίου.

Στο άρθρο 5 ορίζονται τα καθήκοντα, ο τρόπος ορισµού, η δια-
δικασία επιλογής µέσω επταµελούς επιτροπής αξιολόγησης από
επιστήµονες διεθνούς κύρους και η διάρκεια της θητείας του γε-
νικού διευθυντή του ινστιτούτου που θα είναι τετραετής, ανανε-
ώσιµη µία ακόµα φορά, χωρίς να µπορεί να εκλεγεί για τρίτη
θητεία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ένα λεπτό ακόµα, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεχίστε. 
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Στο άρθρο 6 περι-

γράφονται οι αρµοδιότητες, ο τρόπος διορισµού και τα προσό-
ντα του διοικητικού διευθυντή.

Στο άρθρο 7 ορίζονται ο τρόπος λειτουργίας, η σύνθεση και
οι αρµοδιότητες του Διεθνούς Επιστηµονικού Συµβουλίου του
Ελληνικού Ινστιτούτου Παστέρ.

Στο άρθρο 8 περιγράφεται η µορφή συνεργασίας του Ελληνι-
κού µε το Γαλλικό Ινστιτούτο.

Στο άρθρο 9 προσδιορίζεται ο οικονοµικός διαχειριστικός
έλεγχος του ινστιτούτου από εταιρεία ορκωτών λογιστών.

Στο άρθρο 10 περιγράφεται η νοµική κατοχύρωση των ονοµά-
των «Παστέρ» και «Ινστιτούτο Παστέρ».

Το άρθρο 11 είναι το κατ’ εξοχήν άρθρο που εντάσσει το Ελ-
ληνικό Ινστιτούτο Παστέρ στο πλαίσιο των ερευνητικών κέντρων,
µε ό,τι αυτό συνεπάγεται. Δίνεται έµφαση στη συνεχή βελτίωση
του ανθρώπινου δυναµικού µέσω προγραµµάτων ανταλλαγής και
µετεκπαίδευσης.

Με το άρθρο 12 η ελληνική Κυβέρνηση δεσµεύεται να κατα-
βάλλει κάθε χρόνο στο ινστιτούτο τακτική επιχορήγηση για τη
διασφάλιση της εύρυθµης λειτουργίας του. Άρα, η ελληνική Κυ-
βέρνηση εγγυάται την εύρυθµη λειτουργία του. Θα ήταν καλό
κάποια στιγµή να οριστεί το ύψος και ο κωδικός αυτής της επι-
χορήγησης.

Στο άρθρο 14 προσδιορίζεται η διάρκεια της σύµβασης, δη-
λαδή πέντε χρόνια µε σιωπηρή ανανέωση για άλλα πέντε.

Στο άρθρο 15 προσδιορίζεται ο τρόπος καταγγελίας της σύµ-
βασης και στο άρθρο 16 ο τρόπος διευθέτησης των διαφορών
που ενδέχεται να ανακύψουν.

Με την προς κύρωση σύµβαση του ελληνικού δηµοσίου µε το
Ινστιτούτο Παστέρ, το Ελληνικό Ινστιτούτο Παστέρ καλείται να
διαχειριστεί ακόµα µια φορά µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο το
τεράστιο συµβολικό κεφάλαιο που έχει. 

Και µην ξεχνάτε ότι από αυτό το συµβολικό κεφάλαιο µέχρι το
χέρι µας στο σουπερµάρκετ, Ινστιτούτο Παστέρ είναι, παστεριω-
µένο γάλα, κ.λπ.. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και εγώ ευχαριστώ. 
Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Χρήστος

Κέλλας.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν σχέδιο νόµου υπηρε-

τεί την ανανέωση της συνεργασίας της ελληνικής Κυβέρνησης
και του Ελληνικού Ινστιτούτου Παστέρ µε το Ινστιτούτο Παστέρ,
όπως προβλέπει ο ν.3733/2009. Η ισχύουσα σύµβαση ήταν διάρ-
κειας πέντε ετών συν πέντε έτη σιωπηρής παράτασης. 

Όπως έχουµε πει και καταστήσει εµπράκτως σαφές, η Νέα Δη-
µοκρατία επιθυµεί τη συνεργασία µε κάθε διεθνή φορέα και
θεσµό που µπορεί να συµβάλλει στην αναβάθµιση των δηµόσιων
πολιτικών της χώρας. 

Το Ινστιτούτο Παστέρ διαδραµατίζει διεθνώς έναν ιδιαίτερα
κρίσιµο ρόλο στις πολιτικές πρόληψης και στις διαδικασίες αντι-
µετώπισης σπάνιων µολυσµατικών νοσηµάτων. 

Αναµφίβολα το Ελληνικό Ινστιτούτο Παστέρ έχει συµβάλει ση-
µαντικά στην καταπολέµηση αυτοάνοσων και νευροεκφυλιστικών
νοσηµάτων και κρίνεται απαραίτητη η συνέχιση της συνεργασίας
και της δηµιουργικής αλληλεπίδρασης µε το Ινστιτούτο Παστέρ,
για την ενίσχυση της δηµόσιας υγείας.

Η έρευνα είναι εξαιρετικά σηµαντική για τη βελτίωση και την
αναβάθµιση των διαδικασιών πρόληψης και θεραπείας όχι µόνο
στη χώρα µας, αλλά και σε παγκόσµιο επίπεδο. 

Σε σχέση µε το παρόν σχέδιο νόµου: Στο άρθρο 1 ορίζεται πως
σκοπός της σύµβασης είναι ο καθορισµός των κανόνων οργάνω-
σης και λειτουργίας του ΕΙΠ. Για τον λόγο αυτόν επιφυλαχθή-
καµε στην Ολοµέλεια, προκειµένου να πάρουµε απαντήσεις στα
ζητήµατα τα οποία θέσαµε κατά τη συνεδρίαση της Διαρκούς
Επιτροπής. 

Επανέρχοµαι, κύριε Υπουργέ και επισηµαίνω ότι δεν έχουµε
αντίρρηση για την ίδρυση των γραφείων του ΕΙΠ ανά την Ελ-
λάδα. Το ερώτηµα, όµως, παραµένει: Ποιο θα είναι το προσωπικό
µε το οποίο αυτά θα στελεχωθούν; Τι υλικοτεχνικές ανάγκες θα
υπάρξουν; Είναι επίσης σηµαντικό για τη λειτουργία του ΕΙΠ το
πώς θα στελεχωθούν και για ποιους σκοπούς το Τµήµα Διάγνω-
σης και τα Κέντρα Αναφοράς. 

Περαιτέρω σας επισηµαίνω ότι η περιγραφή των προσόντων
των µελών του διοικητικού συµβουλίου θα στρεβλώσει, ενδεχο-
µένως, τον προσανατολισµό του ΕΙΠ. Εσείς βεβαίως επικαλείστε
τη νοµοθεσία, όµως η περιγραφή των προσόντων, κύριε Υπουρ-
γέ, δεν έχει καµµία σχέση µε την νοµοθεσία, αλλά είναι καθαρά
δική σας επιλογή.

Σε κάθε περίπτωση ευχόµαστε να στελεχωθεί το ΕΙΠ µε επι-
στήµονες διεθνούς κύρους που θα συµβάλουν στην ερευνητική
και λειτουργική εµβάθυνσή του. 

Επιπλέον το νέο διοικητικό συµβούλιο θα πρέπει να µεριµνήσει
ώστε να υπάρξει διαρκής αλληλεπίδραση σε σχέση µε τα κοινά
προγράµµατα και την ανάληψη κοινών δράσεων. Η συνεργασία
µέσω ειδικών συµβάσεων ενδεχοµένως να περιορίσει τις δυνα-
τότητες που υπήρχαν κατά το παρελθόν, όπως προέβλεπε ο
ισχύων νόµος. 

Τέλος θα ήταν καλό να είχαµε µια εικόνα σχετικά µε τον νέο
οργανισµό και τον εσωτερικό κανονισµό του Ινστιτούτου. Αυτός
ο εσωτερικός κανονισµός δεν έχει έρθει ακόµα, κύριε Υπουργέ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η διακυβέρνηση του τόπου ει-
δικά στις κρίσιµες εποχές τις οποίες διερχόµαστε χρειάζεται και
συνεργασία και συναίνεση. Δεν πρέπει να εκθέτουµε διαρκώς τη
χώρα. Και επειδή η Νέα Δηµοκρατία, εµείς δηλαδή, είµαστε η
παράταξη που ενέταξε τη χώρα στο ευρωπαϊκό σύστηµα και πε-
ριβάλλον και προωθούµε κάθε συνεργασία µε τους διεθνείς και
σηµαντικούς φορείς, καλούµαστε ακόµα µια φορά να λειτουρ-
γήσουµε προστατευτικά για τη διεθνή εικόνα της χώρας. 

Το παρόν νοµοσχέδιο θα µπορούσε να έχει προσλάβει έναν
περισσότερο λεπτοµερειακό χαρακτήρα και να συµπεριλάβει
διατάξεις που θα το καθιστούσαν περισσότερο πλήρες κατά τα
ισχύοντα του παρόντος νόµου. Ωστόσο επειδή πρόκειται για την
κύρωση µιας διεθνούς σύµβασης µε έναν ιστορικό φορέα, που
η συνεισφορά του στην έρευνα και τον τοµέα της υγείας είναι
εξαιρετικά πολύτιµη, και δεδοµένου ότι η πορεία του Ινστιτούτου
Παστέρ στη χώρα µας συµπληρώνει σχεδόν έναν αιώνα έχοντας
συµβάλει σε σηµαντικό βαθµό στις πολιτικές πρόληψης για τη
δηµόσια υγεία, εµείς θα υπερψηφίσουµε το παρόν σχέδιο νόµου
και προσβλέπουµε στην αποτελεσµατική λειτουργία του Ελληνι-
κού Ινστιτούτου Παστέρ στο µέλλον καθώς και στην αλληλεπί-
δρασή του µε το Ινστιτούτο Παστέρ, προκειµένου να υπάρξει
ακόµα µεγαλύτερο όφελος για τη δηµόσια υγεία της χώρας µας. 

Ως παράταξη παραµένουµε πιστοί στις αξίες µας. Για µας προ-
έχει το εθνικό συµφέρον. Εύχοµαι να το καταλάβετε κι εσείς σύν-
τοµα. Η χώρα έχει πολλά µέτωπα ανοιχτά να αντιµετωπίσει και
να διαχειριστεί προκειµένου να σταθεί στα πόδια της. 

Έρχοµαι, κύριε Υπουργέ, στις δυο υπουργικές τροπολογίες. 
Έχουµε την υπουργική τροπολογία 1506/167 την οποία υπο-

γράφει η κ. Γεροβασίλη, Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότη-
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σης, µε τον κ. Σκουρλέτη. Βεβαίως δεν είναι εδώ η αρµόδια Υ-
πουργός να το ακούσει. Αυτή η τροπολογία, την οποία φέρνει
στη σύµβαση ενός νοµοσχεδίου για ένα διεθνές ινστιτούτο, δίνει
ανανέωση συµβάσεων στους συµβασιούχους ιδιωτικού δικαίου
ορισµένου χρόνου. Δηλαδή για όποιον έχει υπηρετήσει είκοσι
τέσσερις µήνες µε σύµβαση καταργεί, κατά παρέκκλιση του
νόµου, το π.δ. 164/2004 και λέει ότι µπορεί να ανανεωθεί η σύµ-
βαση, να δοθεί συνέχεια της σύµβασης χωρίς να µεσολαβήσει
το κενό τρίµηνο. 

Επειδή κανείς δεν είναι αφελής εδώ µέσα, καταλαβαίνουµε
πάρα πολύ καλά τι προσπαθεί να κάνει η κυρία Υπουργός. Προ-
σπαθεί να νοµιµοποιήσει τους ήδη υπάρχοντες συµβασιούχους
και να τους µονιµοποιήσει. Παρακαλώ πάρα πολύ την κυρία
Υπουργό να πάρει πίσω την τροπολογία αυτή. Να την αποσύρει.
Είναι ντροπή απέναντι στους νέους ανθρώπους, στα νέα παιδιά,
τους πτυχιούχους µε µεταπτυχιακά, να προσπαθεί να µονιµοποι-
ήσει ανθρώπους οι οποίοι µπήκαν µε τον οποιονδήποτε τρόπο
ως συµβασιούχοι. Επιτέλους, ας σοβαρευτούµε κάποτε σε αυτή
τη χώρα. 

Η δεύτερη µε αριθµό 1507/168 τροπολογία αναφέρεται στη
µεταφορά των µαθητών στις περιφέρειες τις οποίες δεν έχουν
κατοχυρωθεί οι διαγωνισµοί οι οποίοι έγιναν και ορίζει την οικο-
νοµική επιτροπή να κάνει ανάθεση στον προσωρινό µειοδότη.
Εµείς και σ’ αυτή την τροπολογία λέµε «όχι» στην παράταση εξαι-
ρετικών διαδικασιών. Υπάρχει χρόνος να τα τακτοποιήσουν και
να τα κάνουν όπως πρέπει. 

Τώρα υπάρχει και µια βουλευτική τροπολογία του κ. Μαντά.
Δεν ξέρω αν θα την κάνει δεκτή ο Υπουργός. Αν την κάνει, θα το-
ποθετηθώ στη συνέχεια. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κι εγώ, κύριε Κέλλα. 
Με την κάθοδο του κ. Κέλλα κλείνει και ο κατάλογος των συ-

ναδέλφων που θέλουν να εγγραφούν για να οµιλήσουν.
Προχωράµε µε τον συνάδελφο κ. Λεωνίδα Γρηγοράκο, ειδικό

αγορητή από τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη. 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, το νοσηρό και

βάρβαρο κλίµα που κυριαρχεί αυτές τις µέρες στην πολιτική ζωή
του τόπου, σε καµµιά περίπτωση δεν επισκιάζει τα πραγµατικά
προβλήµατα της Ελλάδος και της οικονοµίας. 

Ας ευχηθούµε όλοι σήµερα από εδώ να έρθουν γρήγορα οι
στρατιώτες µας πίσω, να τελειώσει η περιπέτειά τους µε την
Τουρκία και να επανατοποθετήσουµε τη σχέση µας µε τη γείτονα
χώρα. Έχουµε όλο το δίκιο µε το µέρος µας. Χρειάζεται σύνεση,
συναίνεση. Χρειάζεται, όµως, πάνω από όλα, εθνική συµφιλίωση
και αυτή τη στιγµή δεν υπάρχει. Στο Κοινοβούλιο, τουλάχιστον,
δεν υπάρχει, αλλά ούτε στην κοινωνία. 

Τα ξεροκέφαλα γεγονότα -για να θυµηθούµε αυτό που έλεγε
ο Φρανσουά Μιτεράν- µας επαναφέρουν στην αµείλικτη πραγ-
µατικότητα. Η χώρα βαδίζει στην έρηµο χωρίς να φαίνεται προ-
οπτική ανάκαµψης. Η παραγωγική και οικονοµική ζωή απονεκρώ-
νεται. 

Βγείτε στην αγορά. Η µερική απασχόληση φτάνει στο 50% των
εργαζοµένων στον ιδιωτικό τοµέα. Βλέπω, έχω άποψη. Το βιοτικό
επίπεδο των πολιτών έχει δραστικά µειωθεί. Οι µισθοί και οι συν-
τάξεις γνωρίζουν πρωτοφανή συµπίεση. Όλο και περισσότεροι
νέοι επιστήµονες προστίθενται στο κοµβόι εξόδου από τη χώρα.
Οι γιατροί στα νοσοκοµεία δεινοπαθούν, γέρασαν, κουράστηκαν,
φεύγουν στο εξωτερικό. 

Θα τοποθετηθώ, αγαπητέ µου κύριε Παπαδόπουλε, στην τρο-
πολογίας σας. Θα το πω, όµως, τώρα. Είναι δυνατόν να φέρνετε
τροπολογία και να λέτε ότι τέσσερα χρόνια γιατρός, πρέπει να
γίνει διευθυντής; Μην τα ισοπεδώνουµε όλα! Τέσσερα χρόνια
γιατρός µε προϋπηρεσία να γίνεται διευθυντής; 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Είναι το ισχύον σύστηµα.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Σάκη µου –συγγνώµη για τον ενι-

κό, αλλά γνωριζόµαστε από το πανεπιστήµιο γι’ αυτό- δεν είναι
δυνατόν µε τέσσερα χρόνια να γίνεσαι διευθυντής. Πουθενά δεν
γίνεσαι!

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν το κάναµε εµείς. Είναι το

σύστηµα το ισχύον.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Μα δεν το κάναµε ούτε εµείς. Μην

µας λέτε τώρα τέτοια πράγµατα. Την είδα την τροπολογία. Τέσ-
σερα χρόνια διευθυντής; Πουθενά. Όπου και να πας, δεν υπάρ-
χει περίπτωση να γίνεις διευθυντής, πόσω µάλλον να γίνεις
διευθυντής του Εθνικού Συστήµατος Υγείας. Μην τα ισοπεδώ-
νουµε όλα! 

Η υπερφορολόγηση τσακίζει τα νοικοκυριά. Οι επενδύσεις
υποχωρούν. Οι κυβερνώντες, όµως, µας πωλούν συνέχεια φύκια
για µεταξωτές κορδέλες. Μιλούν για ανάκαµψη, υπόσχονται αύ-
ξηση των µισθών, δίνουν αύξηση στα ταχυδροµεία. Τα ταχυδρο-
µεία είναι κάτω, είναι καταχρεωµένα και δίνουν αύξηση στα
ταχυδροµεία. Κάνουν λόγο για την έξοδο από το µνηµόνιο. Έπει-
τα από οκτώ χρόνια στη µέγγενη, µας υπόσχονται µεταµνηµο-
νιακή Ελλάδα. 

Μα, τόσο κυνικοί, βρε αδερφέ; Στην αρχή δεν µας υποσχεθή-
κατε ότι θα τα σκίσετε; Στη συνέχεια δεν ανακαλύψατε το περί-
φηµο πρόγραµµα της Θεσσαλονίκης; Δεν αλλάζετε τους νόµους
κατά το δοκούν και µε όποιον κάνει αίτηση για να φέρνετε όποιον
θέλει στον Κορυδαλλό; Τώρα επενδύετε στην καθαρή έξοδο;
Έξοδος, ναι. Πρέπει να βγούµε. Καθαρή δεν είναι. Το είπε και ο
Ρέγκλινγκ στους Δελφούς. Επιτροπεία συνεχώς ως το 2060, µνη-
µόνιο ως το 2022. 

Η υπόσχεση αυτή, λοιπόν, είναι φάρσα. Το δυσβάσταχτο χρέ-
ος, το προβληµατικό ασφαλιστικό, η αναποτελεσµατική διοίκηση,
ο φορολογικός τραγέλαφος. Δεν υπάρχει ασφαλισµένος που-
θενά. Κανείς δεν ασφαλίζεται. Η καθυστέρηση στην απονοµή δι-
καιοσύνης, το αντιεκπαιδευτικό κλίµα, επιβεβαιώνουν µε τον
χειρότερο τρόπο την παρακµή. Οι πρωθυπουργικοί διθύραµβοι
προχθές -και όπου εµφανιστεί- αναµφίβολα αποσκοπούν στον
αποπροσανατολισµό της κοινής γνώµης. Δεν είναι µόνο τα αδιέ-
ξοδα και τα υπαρκτά προβλήµατα της οικονοµίας και του τόπου
που ακυρώνουν την υπόσχεση για το τέλος του µνηµονίου. Είναι
και οι δεσµεύσεις που έχουµε αναλάβει έναντι των πιστωτών µας.
Συνιστά διαστρέβλωση της πραγµατικότητας όταν εσκεµµένα
αγνοούµε ότι θα παραµείνουµε στην Επιτροπεία και θα είµαστε
δέσµιοί της µέχρι να καλύψουµε το 75% των δανειακών υποχρε-
ώσεών µας. Δεν πρέπει να λέµε ψέµατα στον λαό, να του δηµι-
ουργούµε ελπίδα. 

Μοναδικό µέληµα της Κυβέρνησης είναι να διασφαλίσει τα
πρωτοφανή πλεονάσµατα για να πάρει εξιτήριο από το τρίτο µνη-
µόνιο, να εξαφανίσει τη µεσαία τάξη και να δίνει επιδόµατα.
Στραγγίζουν την παραγωγική και οικονοµική δραστηριότητα οι
πολιτικές της Κυβέρνησης για να έρθουν µετά και να µιλούν για
υπέρογκα πλεονάσµατα και στη συνέχεια να µοιράζουµε τη δυ-
στυχία, να µοιράζουµε τα κοινωνικά επιδόµατα εν είδει φιλοδω-
ρήµατος.Και συγχρόνως να διορίζουµε παντού, όπως πάτε να
κάνετε σήµερα µε την τροπολογία. Να µην υπάρχει κενό, να προ-
χωρήσουν οι συµβάσεις. 

Καµµία αξιοκρατία στα νοσοκοµεία. Υπήρχε προκήρυξη, του-
λάχιστον, για τα µάτια του κόσµου. διοικητής στο Νοσοκοµείο
Σύρου, προϊστάµενος του Γραφείου Προϋπολογισµού της Βου-
λής, δεν δίδουµε τα βιογραφικά. 

Προσέξτε. Το ίδιο έκανε και η Νέα Δηµοκρατία παλιά µε τον
Λιαργκόβα, αλλά δεν υπήρχε αλλαγή του Κανονισµού της Βου-
λής. Τότε µπορούσε να το κάνει.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Με το ΠΑΣΟΚ.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Με το ΠΑΣΟΚ. 
Μπορούσε να το κάνει αυτό που έκανε. Τα προσόντα έτσι και

έτσι. Δεν υπήρχε προκήρυξη. Σήµερα υπήρχε προκήρυξη. 
Το λέω σε εσάς, κυρία Αναγνωστοπούλου, γιατί πιστεύω ότι

τουλάχιστον µεταξύ µας µπορούµε να συνεννοηθούµε. Κάνουµε
µια προκήρυξη, τη βάζουµε και κοιτάµε τα προσόντα όλων. 

Εγώ δεν είπα να µην διαλέξετε τον καλύτερο που θα είναι
δικός σας, αλλά να υπάρχει µια στοιχειώδης διαφάνεια.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Είχε τα προσόντα.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Δεν µε ενδιαφέρει τι είχε κάνει. Ε-

γώ ήθελα να ξέρω και τους άλλους. Εγώ ήθελα να ξέρω και οι
άλλοι εάν είχαν προσόντα και ποιος είχε περισσότερα. 

Όταν κάνετε µια προκήρυξη, είναι βάσει ενός σκεπτικού και
βάσει προσόντων. Εγώ, λοιπόν, ήθελα να ξέρω πόσοι άλλοι µαζί
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είχαν τα προσόντα και ποιος είχε τα περισσότερα. Δεν λέω εάν
είχε τα προσόντα. Δεν είναι προσωπικό το θέµα. 

Όλα αυτά και πολλά άλλα που θα ακούσετε -γιατί αυτός είναι
ο ρόλος της Αντιπολίτευσης, να σας κάνει κριτική- δεν συνθέτουν
πολιτικές αλλαγές της χώρας, πόσω µάλλον όταν ο Υπουργός
Δηµόσιας Τάξης απαντάει στον Δήµαρχο Αθηναίων λέγοντάς του
«πήγαινε να αλλάξεις καµµία λάµπα». Αυτά δεν είναι πολιτικές.
Μας φέρνουν πολλά χρόνια πίσω.

Έρχοµαι επί του θέµατος, κύριε Πρόεδρε. Το νοµοσχέδιο του
Ινστιτούτου Παστέρ είναι ένα κάλο νοµοσχέδιο. Έχω άποψη και
έχετε άποψη, γιατί συµµετείχαµε πολλά χρόνια σε αυτά τα θέ-
µατα. Πιστεύω ότι ήταν µια µεγάλη δωρεά του Βασίλη Ζαχάρωφ,
αλλά και της γαλλικής κυβέρνησης στην Ελλάδα, που τα χρόνια
τα δύσκολα µας βοήθησε πολύ στους εµβολιασµούς, στην πα-
ραγωγή εµβολίων και ορών και στη µικροβιολογική διάγνωση. 

Όλοι οι γιατροί ξέρουν, κύριε Πρόεδρε, τη συµβολή του Ιδρύ-
µατος Παστέρ, ειδικά τα δύσκολα χρόνια µετά τον πόλεµο. Στα
χρόνια που πέρασαν σηµαντική υπήρξε η συνεισφορά του Ελλη-
νικού Ινστιτούτου Παστέρ στον έλεγχο πολλών και σοβαρών λοι-
µώξεων. Τέλη της δεκαετίας το ’70 και του ’80 όσοι ασχολη-
θήκαµε µε τις λοιµώξεις, τις δύσκολες λοιµώξεις κάθε φορά κα-
ταφεύγαµε στο Παστέρ για να µας δίνει µια σηµαντική, τεκµη-
ριωµένη επιστηµονική απάντηση. Φυµατίωση, λέπρα, πολιοµυελί-
τιδα, λεϊσµανίαση, πολύ σπάνιες ασθένειες για την Ελλάδα, το
Παστέρ είχε πάντα να µας δώσει µια απάντηση και για εµάς ήταν
ένα σηµαντικό βοήθηµα στα χέρια µας, που ψάχναµε να βρούµε
τις διάφορες απαντήσεις στις βιβλιογραφίες, αλλά συγχρόνως
ψάχναµε να βρούµε και απαντήσεις στα µεγάλα προβλήµατα
υγείας και λοιµώξεων που είχε ο ελληνικός πληθυσµός µε τα εµ-
πύρετα νοσήµατα της δεκαετίας του ’60, του ’70, του ’80, του
’90.

Σήµερα η κατάσταση στις υπηρεσίες δηµόσιας υγείας είναι
πολύ διαφορετική. Έχουµε εξελιχθεί. Υπάρχει µεγάλη τεχνολο-
γία. Το Ελληνικό Ινστιτούτο Παστέρ δεν έχει λόγο αυτόνοµης
ύπαρξης παρά µόνο εάν παραµείνει στον παραδοσιακό του
στόχο, στον «παστεριανό» του ρόλο, διότι το Εθνικό Σύστηµα
Υγείας έχει αναπτύξει πάρα πολλές υπηρεσίες. Άρα, δεν έχει κα-
νέναν άλλο λόγο, εκτός εάν παραµείνει σε αυτόν τον ρόλο που
είχε και ήταν πολύ σηµαντικό, δηλαδή εάν συνδυάζει την επιστη-
µονική έρευνα, την παροχή υπηρεσιών υγείας και τη σύνδεση µε
το δίκτυο των Παστέρ όλου του κόσµου που από εκεί µπορούµε
να αντλήσουµε πολλές πληροφορίες µε τη συνεργασία µας,
αλλά και να µετεκπαιδευτούµε, όπως κάναµε τα πρώτα χρόνια.

Εάν σήµερα το Ινστιτούτο Παστέρ περιοριστεί στην έρευνα,
δεν θα διαφέρει σε τίποτα από τα άλλα ερευνητικά ιδρύµατα που
έχουµε στη χώρα. Δεν θέλουµε, έχουµε πολλά.

Αν πάλι περιοριστεί στην παροχή υπηρεσιών, τότε οι υπηρε-
σίες αυτές δεν θα είναι υπηρεσίες αιχµής, θα είναι µιας καθηµε-
ρινότητας και τίποτα άλλο. Δεν θα είναι δηλαδή στο µέτωπο της
µάχης για τα µικρόβια αλλά στη ρουτίνα σαν τα µεγάλα νοσοκο-
µεία που διαθέτει η χώρα και µάλιστα επαρκέστατα σήµερα, διότι
και οι πανεπιστηµιακές κλινικές αλλά και οι κλινικές του ΕΣΥ
έχουν πάρα πολύ καλούς επιστήµονες κι έχουν πάρα πολύ καλά
µικροβιολογικά εργαστήρια. 

Αν πάλι το Παστέρ αυτό αποσυνδεθεί από το δίκτυο των τριά-
ντα πέντε Ινστιτούτων Παστέρ ανά τον κόσµο, τότε θα στερηθεί
πολλά και πάνω απ’ όλα θα στερηθεί τη διεθνή του αναγνώριση.
Θα στερηθεί τα κοινά επιστηµονικά προγράµµατα. Θα στερηθεί,
επίσης, της συνεχούς µετεκπαίδευσης και ανταλλαγής επιστη-
µόνων και απόψεων. Διότι τα πρώτα χρόνια, όταν το Ινστιτούτο
Παστέρ λειτουργούσε καλά -γιατί σήµερα δεν λειτουργεί, υπο-
λειτουργεί-, έρχονταν εδώ και πηγαίναµε εκεί να ανταλλάξουµε
απόψεις µεταξύ µας, στο πλαίσιο των δυνατοτήτων που είχε
αυτό το ίδρυµα. Δεν λέω ότι το Ινστιτούτο Παστέρ υπολειτουργεί
επί ΣΥΡΙΖΑ, υπολειτουργεί τα τελευταία δέκα χρόνια λόγω της
κρίσης. 

Τέλος, λοιπόν, δεν θα έχει άµεση πρόσβαση σε γνώσεις, µε-
τεκπαίδευση αν παραµείνει έτσι, ειδικά για τις τροπικές νόσους
ή για νεοφανείς νόσους, όπως έγινε παλαιότερα µε το AIDS ή
πρόσφατα µε τον HPV, αλλά και µε τον Έµπολα πριν από δύο-
τρία χρόνια, όταν αντιµετωπίσαµε αυτή την επικοινωνιακή καται-

γίδα που µέσα της είχε πάρα πολύ πολιτική και ίντριγκα. 
Το Παστέρ ήταν αυτό το οποίο έδωσε τις γενικές κατευθυντή-

ριες γραµµές στον Έµπολα. Το ΚΕΕΛΠΝΟ το δικό µας, από την
άλλη πλευρά, προσπάθησε, δεν µπόρεσε. Είχαµε µεγαλύτερη εµ-
πειρία στο Παστέρ, όλα τα Παστέρ του κόσµου µάς έδωσαν τις
δικές τους εµπειρίες. Και την είχαµε αυτή, γιατί είχαµε µεγάλη
διασύνδεση στον κόσµο. 

Άρα, λοιπόν, η προτεινόµενη σύµβαση, το νοµοσχέδιο είναι
προϊόν κοινής επεξεργασίας µε τους Γάλλους επιστήµονες, τους
Γάλλους διοικητικούς, τους Γάλλους µάνατζερ και εξυπηρετεί
τους σκοπούς που σας είπα προηγουµένως, γι’ αυτό εµείς θα
δώσουµε θετική ψήφο. 

Όµως, κύριε Υπουργέ, δεν δίνουµε θετική ψήφο στην κακή
σας διαχείριση. Διότι το Ελληνικό Ινστιτούτο Παστέρ υποχρηµα-
τοδοτείται. Δεν ανανεώνεται µε επιστήµονες από το εξωτερικό.
Έχετε µόνο έναν γιατρό, τον οποίο ξέρω και προσωπικά, µε σο-
βαρή κλινική και ερευνητική εµπειρία. Είναι πολύ καλός στη δου-
λειά που κάνει, είναι ο στυλοβάτης του συστήµατος του Παστέρ.
Δεν στηρίζονται όµως όλα τα άλλα κέντρα αναφοράς του Ελλη-
νικού Ινστιτούτου Παστέρ και δεν στηρίζουν ούτε το κέντρο ανα-
φοράς της γρίπης ούτε της ιλαράς -που έχουµε µεγάλα κρού-
σµατα και θανάτους στην Ελλάδα, τα τελευταία χρόνια φτάσαµε
τους εκατόν ογδόντα- στην Ελλάδα ούτε της ερυθράς ούτε του
γονόκοκκου ούτε της πολιοµυελίτιδας. 

Υπάρχει λοιπόν, πρόβληµα. Και βέβαια αυτό συµβαίνει διότι
και εσείς το παραµελήσατε, όπως κάνετε και µε την οµάδα πα-
ραγωγής εµβολίων και ποιοτικού ελέγχου, η οποία είναι η µόνη
στη χώρα. Και χρειάστηκε πρόσφατα -το ξέρετε πολύ καλά, εσείς
το κάνατε- η παρέµβαση του Ιδρύµατος «Νιάρχου», για να ξεκι-
νήσουν οι εργασίες ανακαίνισης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Διότι σε αυτό επάνω είναι και η δική σας κακοδιαχείριση. Έ-

χετε ένα πάρα πολύ καλό εργαλείο που µπορεί να σας βοηθήσει
στα εµβόλια και δεν το χρησιµοποιείτε. Σταµατήστε να χρησιµο-
ποιείτε το ΚΕΕΛΠΝΟ. Απαξιώθηκε στα µάτια του κόσµου, στην
κοινωνία, στους επιστήµονες. Δώστε ξανά στο Παστέρ τη δυνα-
τότητα να παράγει εµβόλια και να µπαίνει µάλιστα και στη διαδι-
κασία όχι µόνο παραγωγής, αλλά και στη διαδικασία διαγωνισ-
µών στα εµβόλια. Το πολιτικό σύστηµα έχει πληγωθεί απ’ αυτή
τη διαδικασία. 

Σας µιλάω για κακή διαχείριση, γιατί από την ηµέρα που γίνατε
Κυβέρνηση, εδώ και τρία χρόνια, έχετε αλλάξει δυο φορές το δι-
οικητικό συµβούλιο. Περιµένατε βέβαια να έρθει το νοµοσχέδιο
στη Βουλή. Δεν συντρέχει λόγος να αλλάζετε διοικητικά συµβού-
λια. Το έχετε αλλάξει δύο φορές. Νοµίζω ότι αυτό κάτι λέει, το
ότι το αλλάξετε δύο φορές τα τελευταία χρόνια. 

Είναι θετική η γνώµη µας και θα ήταν θετικότερη και θα σας
το οµολογήσουµε στη Βουλή, εάν δούµε ότι υπάρχει µια καλύ-
τερη διαχείριση των πραγµάτων, των διαδικασιών, των εργασιών
και της οργάνωσης του Ελληνικού Ινστιτούτου Παστέρ. 

Θα αναφερθώ στις τέσσερις τροπολογίες, κύριε Υπουργέ.
Εµείς θα είµαστε θετικοί, όπως ήµασταν και την προηγούµενη
φορά που φέρατε τροπολογία, για την παράταση της µεταφοράς
των µαθητών. Βάλτε, όµως, και το κόστος δίπλα, κύριε Υπουργέ.
Πόσο είναι το κόστος; Δεν µας το είπατε. Δεν µπορούµε να πάµε
απέναντι σε αυτό. Και την προηγούµενη φορά το είχαµε ψηφίσει.
Νοµίζω εσείς το είχατε φέρει, κύριε Σκουρλέτη.

Θα πούµε, όµως, «όχι» στην παράταση των συµβάσεων, χωρίς
να µεσολαβήσει το τρίµηνο, γιατί πιστεύουµε ότι είναι ένα παρά-
θυρο για µονιµοποιήσεις. 

Λέµε «όχι» στη βουλευτική τροπολογία του ΣΥΡΙΖΑ. Πρέπει να
κάνουµε ποιοτικότερο το Εθνικό Σύστηµα Υγείας. Με αυτή την
τροπολογία που φέρνετε, αγαπητέ κύριε Παπαδόπουλε, νοµίζω
ότι το λιµνάζουµε περισσότερο, το απαξιώνουµε επιστηµονικά,
δεν του δίνουµε τη δυνατότητα να ανανεωθεί. 

Είναι κουρασµένοι οι γιατροί του Εθνικού Συστήµατος Υγείας,
αγαπητέ κύριε Παπαδόπουλε. Μην το κάνετε αυτό. Δώστε την
ευκαιρία σε νέους ανθρώπους να µπουν. Δώστε ένα κίνητρο σε
αυτούς που είναι στο εξωτερικό να έρθουν στην Ελλάδα, να στε-
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λεχώσουν αυτές τις θέσεις που εσείς θέλετε να βάλετε. Μη βά-
ζετε ανθρώπους εξήντα χρονών στα νοσοκοµεία. Να προσφέρει
ένας εξηντάρης τι; 

Χθες το βράδυ πήρα έναν συνάδελφο για ένα περιστατικό στο
Ογκολογικό Νοσοκοµείο «Οι Άγιοι Ανάργυροι». Παίρνω τηλέ-
φωνο και το σηκώνει µια συνάδελφος συνοµήλική µου. Να πω τα
χρόνια µου; Είµαι εξήντα τέσσερα. Λέω: «Τι κάνεις;». Μου λέει:
«Εφηµερεύω.». Είναι διευθύντρια και εφηµερεύει, όπως εφηµε-
ρεύουν όλοι οι διευθυντές, γιατί δεν υπάρχει κανείς άλλος. Δεν
υπάρχουν ούτε ειδικευόµενοι ούτε επιµελητές σε αυτή την κλι-
νική. Είναι τέσσερις διευθυντές κι εφηµερεύουν οι διευθυντές. 

Δεν πρέπει να το δούµε µαζί όλο αυτό το θέµα και τι θα κά-
νουµε; Μου φέρνει τροπολογία τώρα, για να µου ξαναπάρει
εξήντα χρονών γιατρούς σαν επιµελητές Α’ ή διευθυντές; Λέµε
«όχι», λοιπόν. 

Και, βέβαια, στην τροπολογία που είχα καταθέσει και στο προ-
ηγούµενο νοµοσχέδιο για τους πανεπιστηµιακούς, µου είχε απα-
ντήσει ο κύριος Υπουργός ότι δεν τη δέχεται. Εγώ λέω να της ρί-
ξετε ξανά µια µατιά. Δεν είναι κακό να πάνε µέχρι το τέλος του
χρόνου οι πανεπιστηµιακοί οι οποίοι φεύγουν στο ακαδηµαϊκό
έτος. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
πενήντα επτά µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκπαιδευτικοί συ-
νοδοί τους από το 2ο Γενικό Λύκειο Γέρακα (πρώτο τµήµα).

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Γρέγο, ζητώ λίγο την ανοχή σας, µιας και ήρθε ο κ.
Σκουρλέτης, είναι και χρήσιµο, νοµίζω, για πέντε λεπτά να πα-
ρουσιάσει τις δύο τροπολογίες. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-
κών): Θα παρουσιάσω τη δεύτερη τροπολογία, για τους µαθη-
τές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Επειδή είδα ότι συνυ-
πογράφετε και την πρώτη τροπολογία, είπα µήπως θέλατε να την
υποστηρίξετε. 

Έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Συνήθως ο Υπουργός Εσωτερικών συνυπογράφει το 90%
των τροπολογιών. Θα µε βλέπατε συνέχεια. Δεν είναι καλό αυτό. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ο λόγος, όπως ήδη είπατε, είναι για να υποστηρίξω την τρο-

πολογία µε γενικό αριθµό 1507 και ειδικό 168. Είναι ένα θέµα το
οποίο µας έχει απασχολήσει και άλλες φορές, αυτό της µεταφο-
ράς µαθητών για την πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια εκπαί-
δευση. Ως γνωστόν, είναι ευθύνη των περιφερειών αυτό το έργο. 

Με την προτεινόµενη διάταξη δίνεται η δυνατότητα να υπάρξει
µία παράταση επιπλέον προς την οικονοµική επιτροπή των περι-
φερειών, µέχρι την ολοκλήρωση των αντίστοιχων διαγωνισµών
να αναθέσουν την εκτέλεση των δροµολογίων για τους µαθητές.
Αντιλαµβάνεστε ότι κάτι διαφορετικό, µέσα στη µέση της χρο-
νιάς, θα είχε ολέθριες επιπτώσεις για τους ίδιους. 

Βεβαίως, θέλω να το πω το εξής: Παρ’ όλο ότι αυτό δεν ση-
µαίνει µία επιπλέον δαπάνη για τον προϋπολογισµό, γιατί καλύ-
πτεται από τους υφιστάµενους προϋπολογισµούς της κάθε
περιφέρειας και παρ’ όλο τού ότι δεν εµφανίζεται η ίδια εικόνα
για κάθε περιφέρεια, υπάρχουν περιφέρειες οι οποίες λειτουρ-
γούν µε έναν νοικοκυρεµένο τρόπο και συνήθως στις ίδιες περι-
φέρειες κάθε χρόνο εντοπίζεται η ίδια δυσλειτουργία.     

Αυτό µας έχει προβληµατίσει και είµαστε σε συνεννόηση και
µε το Υπουργείο Παιδείας, αλλά προφανώς και µε το κεντρικό
όργανο των περιφερειών ΕΝΠΕ, να δούµε έναν συνολικό πια
τρόπο αναπροσαρµογής και βελτίωσης του συστήµατος µετα-
φοράς των µαθητών, ενιαίο για όλη την Ελλάδα, παρ’ ότι δεν
είναι ενιαία η γεωγραφική κατάσταση, η µορφολογία κάθε περιο-
χής. Έχουµε ορεινές περιοχές, έχουµε διάσπαρτα σχολεία, άρα
πολλαπλές ανάγκες, οι οποίες ποικίλουν από περιφέρεια σε πε-
ριφέρεια. Ο τρόπος παρακολούθησης πρέπει να είναι ενιαίος,

ηλεκτρονικός, µε το µικρότερο δυνατό κόστος και την καλύτερη
και αξιόπιστη παροχή υπηρεσίας.

Όλα αυτά, βέβαια, µέχρι να γίνουν, δεν σηµαίνει ότι οι µαθητές
δεν θα πρέπει να πηγαίνουν στο σχολείο. Με αυτή την έννοια ζη-
τάµε αυτή την τετράµηνη παράταση µέχρι τις 30-6-2018, µε την
εκτίµηση και την ελπίδα σε συνεννόηση µε τους κύριους υπεύ-
θυνους, που είναι οι περιφέρειες, να βρούµε πλέον ένα σύστηµα
και να µην ερχόµαστε κάθε χρόνο µε την ίδια παράταση, επειδή
σε κάποιες περιφέρειες δεν µπορούν να ανταποκριθούν σε αυτή
τους την ευθύνη.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Πριν φύγει ο Υπουρ-

γός –αν και είδα ότι είναι γενικά αποδεκτή η τροπολογία-, θέλει
κάποιος να ρωτήσει τίποτα επί του θέµατος;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Εγώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Επί της τροπολογίας

και µόνο.
Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Κύριε Υπουργέ, βεβαίως και όλοι συµφω-

νούµε στο να µεταφέρονται οι µαθητές στα σχολεία και βεβαίως
είναι –όπως λέτε- έργο των περιφερειών. 

Είπατε, όµως, εσείς ο ίδιος ότι κάθε χρόνο είναι σχεδόν οι ίδιες
περιφέρειες που έχουν το ίδιο πρόβληµα. Δεν µπορεί, όµως, να
έρχεται η πολιτεία, ο Υπουργός να νοµοθετεί σύµφωνα µε αυ-
τούς τους ορισµένους, λίγους περιφερειάρχες, οι οποίοι δεν κά-
νουν κανονικά το έργο τους. Δηλαδή, οι άλλοι, που κάνουν
κανονικά το έργο τους και κάνουν τη µεταφορά και το κάνουν τέ-
λεια, είναι ανόητοι;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όχι τοποθέτηση,
κύριε Κέλλα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Επί της τροπολογίας, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Στην οµιλία σας θα

ξαναπάρετε τον λόγο. Δεν κάνουµε τοποθέτηση τώρα.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Δεν µπορούµε να πάµε σε παράταση εξαι-

ρετικών διατάξεων επ’ αόριστον.
Ας συµµορφωθούν οι περιφερειάρχες, µιας -και όπως ο ίδιος

είπατε- είναι διαρκώς σχεδόν οι ίδιοι κάθε χρόνο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μη χάνουµε χρόνο µε

τοποθετήσεις. Διευκρινιστική ερώτηση είπα να κάνετε. Αλλιώς,
όταν πάρετε τη δευτερολογία σας, θα πείτε ό,τι θέλετε. Και επ’
αυτού, νοµίζω ότι απήντησε ο Υπουργός.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Η Νέα Δηµοκρατία λέει «όχι» στην τροπο-
λογία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Πρέπει να γίνει ένα
σύστηµα, ώστε από του χρόνου να µην υφίσταται αυτό το φαι-
νόµενο. Δίκιο έχει ο κ. Κέλλας. Κύριε Υπουργέ, να ακούσετε πρώ-
τα όλους –γιατί βλέπω και τον κ. Θεοχαρόπουλο που θέλει τον
λόγο- και να απαντήσετε συνολικά. 

Τον λόγο έχει ο κ. Θεοχαρόπουλος.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Θα κάνω µία διευκρινιστική

ερώτηση. Δεν θα κάνω τοποθέτηση.
Κύριε Υπουργέ, όπως σας είπε ο εισηγητής µας, εµείς είµαστε

θετικοί σε αυτή τη διάταξη και την ψηφίζουµε. Σε αυτό, όµως,
που σας ρωτήσαµε, δεν πήραµε απάντηση. Το ύψος της εν λόγω
δαπάνης –λέτε µέσα- εξαρτάται από πραγµατικά περιστατικά. Το
ύψος της δαπάνης κατά την άποψή µας θα έπρεπε να είναι γνω-
στό, ιδίως στην περίπτωση παράτασης ισχύουσας σύµβασης για
ένα τετράµηνο.

Τα πραγµατικά περιστατικά, λοιπόν, σε αυτή την περίπτωση
τα γνωρίζετε. Γιατί δεν υπάρχει και ο σχετικός υπολογισµός στη
συγκεκριµένη τροπολογία; Αυτή είναι η ερώτηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θέλει κάποιος άλλος
να ρωτήσει τον Υπουργό; Κανείς.

Απαντήστε σε αυτά, κύριε Σκουρλέτη, και είστε ελεύθερος
υπηρεσίας.

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Κατ’ αρχάς χαίροµαι, διότι όλοι αναγνωρίζετε πως αυτό το
οποίο πάει να γίνει είναι αναγκαστικό, έτσι ώστε στη µέση της
χρονιάς κάποια παιδιά να µη σταµατήσουν, λόγω έλλειψης δυ-
νατότητας µεταφοράς, τις σπουδές τους. Αυτή είναι η εκβιαστική
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-εντός ή εκτός εισαγωγικών- πραγµατικότητα, γιατί µιλάµε γι’
αυτό το ευαίσθητο ζήτηµα.

Θέλω να πω κατ’ αρχάς ότι εγώ πρώτος αναγνώρισα την
ανάγκη, πάντοτε –επαναλαµβάνω- µε το Υπουργείο Παιδείας
αλλά και µε τις περιφέρειες, να βρούµε έναν πιο αποτελεσµατικό
τρόπο. Ήδη πιλοτικά στην Περιφέρεια της Δυτικής Ελλάδας και
στην Αττική εφαρµόζεται ένα πιο εξελιγµένο, πιο σύγχρονο σύ-
στηµα. Και το µελετάµε, για να δούµε εάν αυτό τελικά ανταπο-
κρίνεται µε µεγαλύτερη επάρκεια σε αυτή την υπόθεση, έτσι
ώστε να µπορέσουµε να το αντιγράψουµε ή εν πάση περιπτώσει
να το εφαρµόσουµε ενιαία και στις άλλες περιφέρειες. 

Από εκεί και έπειτα, είπε η Νέα Δηµοκρατία ότι δεν θα ψηφίσει
αυτή την τροπολογία. Είναι δικαίωµά σας. Φανταστείτε να υιοθε-
τήσουµε και εµείς αυτή τη στάση. Να πούµε, δηλαδή, στα παιδιά
ότι, επειδή κάποιοι δεν µπορούν να ανταποκριθούν στις αρµο-
διότητές τους, θα σταµατήσουν τα σχολεία και δεν θα πάνε τα
παιδιά στο σχολείο, µέχρι να σκεφτούµε τι θα κάνουµε.

Ξανασκεφθείτε το, λοιπόν, και εσείς µέχρι τέλους της συνε-
δρίασης. Καταλαβαίνω τις ενστάσεις σας, εγώ πρώτος τις ανέ-
φερα. Κοιτάξτε να την ψηφίσετε έτσι ώστε, τουλάχιστον, στα
αυτονόητα να συµφωνούµε.

Ως προς το ύψος, είναι δεδοµένο το κονδύλι που παίρνουν οι
περιφέρειες από τους ΚΑΠ γι’ αυτή τη δαπάνη, για τη µεταφορά
των µαθητών, συνολικά. Ξέρει η κάθε περιφέρεια. Αυτό δεν αλ-
λάζει. Το θέµα είναι πώς το διαχειρίζεται η ίδια. Άρα, προφανώς,
-επειδή µιλάµε για ανάθεση πλέον στους µειοδότες των διαγω-
νισµών που δεν έχουν όµως ολοκληρωθεί και υπογραφεί οι τελι-
κές τους συµβάσεις- δεν ξέρω τι µπορεί να στοιχίζει –ξέρω εγώ-
στην Περιφέρεια Πελοποννήσου, που έχουµε ένα πρόβληµα στη
Λακωνία, απ’ ό,τι ξέρω, ή στην Περιφέρεια Κεντρικής Μακεδο-
νίας, που και εκεί κατά καιρούς εµφανίζονται προβλήµατα. Ό-
µως, όπως σας είπα και πριν, αυτό δεν τροποποιεί το συνολικό
ύψος της δαπάνης, τουλάχιστον, όσον αφορά αυτά τα οποία
δίνει το κράτος µέσω των ΚΑΠ για τη συγκεκριµένη υπηρεσία.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, είκοσι
ένας µαθητές και µαθήτριες και ένας εκπαιδευτικός συνοδός
από το 4ο Δηµοτικό Σχολείο Αµαρουσίου.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Γρέγο, έχετε τον λόγο.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Καλωσορίζουµε και τους µαθητές και τους εκπαιδευτικούς.
Να ξεκινήσω από την τροπολογία, την οποία συζητάµε τώρα,

και αφορά τη µεταφορά των µαθητών. Εµείς θα ψηφίσουµε
«παρών» σε αυτή την τροπολογία. Είτε φταίει η Κυβέρνηση και
το αρµόδιο Υπουργείο είτε φταίνε οι περιφέρειες αυτό το πρό-
βληµα πρέπει επιτέλους να λυθεί.

Σχετικά µε το νοµοσχέδιο. Κατατέθηκε προς ψήφιση η εν λόγω
κύρωση της σύµβασης για το Εθνικό Ινστιτούτο Παστέρ, η οποία
και έχει υπογραφεί πέρυσι στις 31-7-2017 µεταξύ της Ελληνικής
Κυβέρνησης του Εθνικού Ινστιτούτου Παστέρ, του Υπουργείου
Υγείας και του Εθνικού Ινστιτούτου Παστέρ και ως στόχευση έχει
την ανασύνθεση της οργανώσεως και τον εκσυγχρονισµό της
λειτουργίας του ιδρύµατος.

Σχετικά τώρα µε τη νέα αυτή κύρωση, όπως αναφέρεται, θε-
ραπεύονται προβλήµατα που είχαν ανακύψει σχετικά µε την ορ-
γάνωση και λειτουργία του ινστιτούτου και µεταβάλλεται ο
τρόπος µε τον οποίο λαµβάνονται αποφάσεις και συγκροτούνται
τα όργανα.

Ως σκοπός ακόµη της κυρώσεως µνηµονεύεται η αποτροπή
του συγκεντρωτικού συστήµατος, δηλαδή η υπερσυγκέντρωση
εξουσιών, γεγονός φυσικά που προκαλεί έντονη θυµηδία, αν όχι
ειρωνεία, αξιολογώντας την πρακτική της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ -
ΑΝΕΛ σε προηγούµενα σχέδια νόµου, στα οποία θέτουν τους
Υπουργούς τους ως τοποτηρητές αναθέτοντάς τους καίριο ρόλο
και πλήθος εξουσιών.

Η κύρωση της σύµβασης αντανακλά –έτσι αναφέρεται στην αι-
τιολογική έκθεση- την ευαισθησία της Κυβέρνησης στην αξιοποί-

ηση του επιστηµονικού δυναµικού και στη διασύνδεση της έρευ-
νας µε την παραγωγική ανασυγκρότηση της χώρας.

Η επιτοµή του πολιτικού εµπαιγµού, αν αναλογιστεί κανείς την
ανυπαρξία κινήτρων και συνθηκών για τους νέους επιστήµονες
οι οποίοι φεύγουν στο εξωτερικό, αναζητώντας την αναγνώριση
που το ελληνικό κράτος τους αφαιρεί.

Ο στόχος του ιδρύµατος έχει διττή αποστολή: Αφ’ ενός προ-
άγει την έρευνα, αφ’ ετέρου αποτελεί φορέα δράσεων δηµόσιας
υγείας. Επιπρόσθετα, δύναται να χορηγεί υποτροφίες και σε
νέους ερευνητές. Η υποστήριξη δηµόσιας υγείας ιδιαίτερα σε
περιόδους επιδηµολογικών κρίσεων καθώς και η προαγωγή της
βιοϊατρικής έρευνας αποτελούν τους βασικούς στόχους του
ιδρύµατος.

Η δράση που αναπτύσσει εστιάζεται στη δηµόσια υγεία, στη
βιοϊατρική, στη βασική και εφαρµοσµένη ιατρική έρευνα µε ση-
µασία στις λοιµώξεις και τα νευροεκφυλιστικά νοσήµατα. Επίσης,
δραστηριοποιείται στην έρευνα, παραγωγή και διάθεση εµβο-
λίων και στην εκπαίδευση.

Τώρα, όσον αφορά τη σύνθεση του διοικητικού συµβουλίου,
αυτή εκπίπτει στα πέντε µέλη. Όµως, υπάρχει µια έκδηλη αορι-
στία, το είπαµε και στην επιτροπή, όσον αφορά τα δύο εξωτερικά
µέλη του διοικητικού συµβουλίου που σύµφωνα µε το άρθρο 4
είναι επιστήµονες µε διεθνές κύρος, εµπειρία και σχετική δρα-
στηριότητα µε ένα τουλάχιστον από τα αντικείµενα του ινστιτού-
του.

Επίσης, στο άρθρο 4 υπάρχει µια κατάφωρη αντίθεση µεταξύ
της εκτεθείσης ανάγκης περί άρσεως της υπερσυγκέντρωσης
εξουσιών και της κοινής υπουργικής απόφασης µεταξύ των
Υπουργών που βάσει αυτής δηµοσιεύεται ανοικτή πρόσκληση
υποβολής των υποψηφιοτήτων για την επιλογή των τριών µελών,
όπως και βάσει της ΚΥΑ των Υπουργών Παιδείας και Υγείας συγ-
κροτείται η επιτροπή για την αξιολόγηση των υποψηφιοτήτων.

Εδώ, δηλαδή, διαπιστώνουµε τον ορισµό της έλλειψης διαδι-
κασιών διαφάνειας, καθώς µπορεί το Ινστιτούτο Παστέρ ή το διε-
θνές επιστηµονικό συµβούλιο ή το επιστηµονικό συµβούλιο του
ιδρύµατος να προτείνει υποψηφιότητες, αλλά οι Υπουργοί εκδί-
δουν την κοινή υπουργική απόφαση για να συγκροτηθεί η εν
λόγω επιτροπή και αυτή µε τη σειρά της να εγκρίνει τις υποψη-
φιότητες.

Ακόµη, αξιοκατάκριτη είναι η σύνθεση αυτής της επιτροπής,
η οποία και θα αξιολογήσει τις υποψηφιότητες. Δηλαδή, τα τρία
µέλη εκ των επτά που συνθέτουν την επιτροπή µπορεί να προ-
έρχονται απευθείας από τους Υπουργούς. 

Σύµφωνα δηλαδή µε το άρθρο 4, µπορεί το Εθνικό Συµβούλιο
Έρευνας και Καινοτοµίας να οριστικοποιεί τον κατάλογο των
υποψηφιοτήτων που του έχει προταθεί. Εν συνεχεία, όµως, στον
κατάλογο αυτόν δύναται να εµφιλοχωρήσει ο Υπουργός Παι-
δείας και Υπουργός Υγείας και να ορίσουν αυτοί τα τρία µέλη µε
τους αναπληρωτές τους.

Καθίσταται έτσι αντιληπτό και από άλλες διατάξεις βεβαίως
ότι µαζί µε την αναγκαία επικαιροποίηση της από 28-3-2008 συµ-
βάσεως, η οποία προηγείται πράγµατι χρονικά καίριων και ριζι-
κών µεταβολών στην έρευνα και την τεχνολογία, προωθούνται
και µικροπολιτικές σκοπιµότητες: προώθηση κοµµατικών στοι-
χείων και αν µη τι άλλο, προσπάθεια να εξυπηρετούνται τα κοµ-
µατικά συµφέροντα, αν όχι, να περιέλθει το ινστιτούτο στη σφαί-
ρα πολιτικής επιρροής ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ. 

Λόγω των προαναφεροµένων, θα ψηφίσουµε «παρών» στη
συγκεκριµένη κύρωση γι’ αυτές τις ενστάσεις που ανέφερα και
πριν.

Για τις τροπολογίες είπα ότι θα ψηφίσουµε «παρών» σε αυτή
που αφορά τη µεταφορά µαθητών και θα καταψηφίσουµε τις
υπόλοιπες τροπολογίες. Θα αναφερθώ και σε κάποια γενικά ζη-
τήµατα.

Χθες στη Θεσσαλονίκη έγινε µια εµπρηστική επίθεση στη Μη-
τρόπολη Νεαπόλεως και Σταυρουπόλεως. Τοποθετήθηκαν τέσ-
σερα γκαζάκια. Φυσικά, δεν έγινε καµµία σύλληψη. Υπάρχουν
σαφείς εντολές να µη γίνονται συλλήψεις σε τέτοιες περιπτώ-
σεις. Ξέρετε πάρα πολύ καλά τι συµβαίνει. Είναι τα λεγόµενα
«δικά σας παιδιά». Είναι βέβαιο ότι θα συνεχισθούν αυτές οι επι-
θέσεις που έχουν συγκεκριµένους στόχους. Πήγα ο ίδιος εκεί και
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είδα τι έχει συµβεί ακριβώς και ενηµέρωσα και τους αρµόδιους.
Έχουν κατατεθεί και σχετικές ερωτήσεις. Επαναλαµβάνω και
πάλι ότι δεν θα γίνει καµµία σύλληψη, καµµιά προσαγωγή και γι’
αυτόν τον λόγο, όπως επίσης δεν θα γίνει καµµία σύλληψη και
καµµία προσαγωγή για τα φαινόµενα βίας και ανοµίας που επι-
κρατούν στο κέντρο της Αθήνας, στη Θεσσαλονίκη και τις υπό-
λοιπες πόλεις. Όπως είπα και πριν, είναι τα λεγόµενα «δικά σας
παιδιά». 

Να πω εδώ ότι είχα καταθέσει στις 22-1-2017 µία σχετική ερώ-
τηση στον αρµόδιο Υπουργό κ. Τόσκα, σχετικά µε την επανασύ-
σταση και επανίδρυση της Οµάδας «ΔΕΛΤΑ». Ήταν η περίφηµη
Οµάδα «ΔΕΛΤΑ», η οποία είχε πετύχει µεγάλες επιτυχίες. Ήταν
ο φόβος και ο τρόµος αυτών των καθαρµάτων που λυµαίνονται
το κέντρο της Αθήνας, τα πανεπιστήµια και τους υπόλοιπους χώ-
ρους. Ξανακατέθεσα αυτή την ερώτηση πριν από µερικές ηµέ-
ρες. Είµαι σίγουρος ότι δεν θα υλοποιηθεί κάτι τέτοιο, αν και σε
δηλώσεις που είδα από εκπροσώπους των αστυνοµικών, επιθυ-
µούν και οι ίδιοι την επανασύσταση της Οµάδας «ΔΕΛΤΑ». 

Πραγµατικά, αυτή η Κυβέρνηση έχει αναχθεί σε µια κυβέρνηση
βίας και ανοµίας και αυτό προκαλεί και την οργή και του ελληνι-
κού λαού και του εµπορικού κόσµου ειδικότερα.

Να πούµε επίσης ότι υπάρχει ένα πολύ µεγάλο ψέµα –αναφέρ-
θηκε και ο προηγούµενος οµιλητής- σχετικά µε το ότι η Ελλάδα
θα βγει από το µνηµόνιο και την εποπτεία. Είναι ένα µεγάλο ψέµα
της Κυβέρνησης. Όπως µεγάλο ψέµα, επίσης, είναι κι αυτό που
αναφέρεται σχετικά µε το θέµα της ονοµατοδοσίας. Μάλιστα,
ακούµε συνέχεια να λέει η Κυβέρνηση και όσοι συνηγορούσαν
σε όλα αυτά, ότι η κυβέρνηση των Σκοπίων είναι µια κυβέρνηση
διαλεκτική. Είναι µεγάλο ψέµα κι αυτό. Είναι µια αδιάλλακτη κυ-
βέρνηση. Δεν δέχεται καµµία αλλαγή σε κανένα όνοµα, σε κα-
νένα σύνταγµα και µάλιστα φτάσανε σε σηµείο να µας προ-
τείνουν να αλλάξουµε εµείς το Σύνταγµα της χώρας µας. Τα ψέ-
µατα, όµως, τελειώνουν και σύντοµα έρχεται η οργή του ελληνι-
κού λαού.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κλείνουµε µε δύο
αγορητές, τον κ. Λαµπρούλη που είναι στην Αίθουσα και τον κα-
λώ στο Βήµα και τον κ. Μαυρωτά που αν µας ακούει, να έρθει.
Ήταν στην Αίθουσα, βέβαια, ο άνθρωπος.

Αγαπητέ Γεώργιε Λαµπρούλη, ορίστε, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Οι αλλαγές που προωθούνται µέσω του νοµοσχεδίου για την

κύρωση της σύµβασης της λειτουργίας του Ελληνικού Ινστιτού-
του Παστέρ, αφορούν κυρίως στο οργανωτικό διοικητικό µέρος
του, όπως για παράδειγµα, τα εποπτεύοντα πλέον Υπουργεία
Παιδείας, Υγείας, τις αλλαγές στον αριθµό και τη σύνθεση των
µελών του διοικητικού συµβουλίου, στη χρονική του θητεία, τις
αρµοδιότητές του, τον τρόπο εκλογής των µελών και άλλα.

Μάλιστα, οι αλλαγές, όπως εκτιµούν οι συµβαλλόµενοι θα βοη-
θήσουν, ώστε το ινστιτούτο να επιτελέσει καλύτερα τον ρόλο του
και βάσει των όσων αναφέρονται και στην αιτιολογική έκθεση θα
συµβάλουν προκειµένου να εκσυγχρονισθεί το θεσµικό πλαίσιο
λειτουργίας του Ελληνικού Ινστιτούτου Παστέρ, ώστε να συνάδει
µε τα σύγχρονα επιστηµονικά δεδοµένα στους τοµείς της ιατρι-
κής επιστήµης και της δηµόσιας υγείας.

Κατά τη γνώµη µας, πρόκειται για έναν αναγκαίο εκσυγχρονι-
σµό που προωθείται και ο οποίος κινείται υπηρετώντας ακριβώς
την κατεύθυνση της εµπορευµατικής επιχειρηµατικής λειτουρ-
γίας του ινστιτούτου, στην οποία σταδιακά και συνεχώς, εξάλ-
λου, προσαρµόζεται εδώ και χρόνια.

Το Ελληνικό Ινστιτούτο Παστέρ αποτελεί γνωστό παράρτηµα
του Ινστιτούτου Παστέρ της Γαλλίας. Λειτουργεί, όπως και το µη-
τρικό δηλαδή, ως επιχείρηση που χρηµατοδοτείται και από το
κράτος. Απόδειξη γι’ αυτό είναι, για παράδειγµα, τα στοιχεία της
έκθεσης για το 2016, τα οποία δείχνουν την περαιτέρω εµβά-
θυνση λειτουργίας του Ινστιτούτου Παστέρ, του µητρικού δη-
λαδή, ως επιχειρηµατικού οργανισµού, αφού τα έσοδά του κατά
44% προέρχονται από την επιχειρηµατική του δραστηριότητα και
αφορούν ερευνητικές συµβάσεις µε την κυβέρνηση και ιδιώτες,

πνευµατικά δικαιώµατα ιδιοκτησίας, πώληση εµπορευµάτων και
υπηρεσιών, όπως εµβόλια, διαγνώσεις, θεραπείες.

Αντίστοιχα, ανάµεσα στους σκοπούς του Ελληνικού Ινστιτού-
του Παστέρ, όπως αναφέρεται εξάλλου και στην ιστοσελίδα του,
είναι και η εµπορευµατοποίηση κάποιων από τα ερευνητικά του
προϊόντα, ενώ κατά τη διάρκεια των τελευταίων χρόνων στο Ελ-
ληνικό Ινστιτούτο Παστέρ υπάρχει ένας αυξανόµενος αριθµός
πατεντών και αρκετών προγραµµάτων έρευνας και ανάπτυξης
σε συνεργασία µε τη φαρµακοβιοµηχανία, που χρησιµοποιούνται
µερικά προϊόντα του Ελληνικού Ινστιτούτου Παστέρ. Ακριβώς
αυτή η ενίσχυση της εµπορευµατικής λειτουργίας και η συνακό-
λουθη προσαρµογή στην ανταγωνιστικότητα είναι το κύριο ζή-
τηµα, που εκ των πραγµάτων ανατρέπει το χαρακτήρα του ιδρύ-
µατος ως µη κερδοσκοπικού και ότι λειτουργεί υπέρ του δηµο-
σίου συµφέροντος, όπως αναφέρεται και στο νοµοσχέδιο στο
άρθρο 2.

Σήµερα, το ελληνικό κράτος συνεχίζει να συµµετέχει στη χρη-
µατοδότηση του Ελληνικού Ινστιτούτου Παστέρ. Όµως, το πα-
ραγόµενο έργο όλων αυτών των χρόνων δεν ενσωµατώνεται ως
γνώση και παραγωγή έργου στο πλαίσιο του δηµόσιου συστή-
µατος παιδείας και υγείας. Από τη στιγµή που αναγνωρίζεται η
ιδιοκτησία, δηλαδή η βάση ανάπτυξης της επιχειρηµατικής δρα-
στηριότητας του ινστιτούτου, αυτό -εκτός των άλλων- αποµακρύ-
νει τη βασική ανάγκη και προτεραιότητα που έπρεπε να υπάρχει
για τη δηµιουργία όσο το δυνατόν αυτοτελούς ανάπτυξης τέ-
τοιων υπηρεσιών από το κράτος και όχι να αποτελούν πεδίο συµ-
φωνιών που επικρατεί το στοιχείο του κέρδους.

Ακριβώς σε αυτό το πλαίσιο, το λεγόµενο δηµόσιο συµφέρον
δεν ταυτίζεται µε τις λαϊκές ανάγκες και τα λαϊκά συµφέροντα.
Είναι γνωστό, για παράδειγµα, το ζήτηµα που είχε προκύψει µε
τα εµβόλια της φυµατίωσης, τα οποία αποτελούν πατέντα του
µητρικού Ινστιτούτου Παστέρ και στα οποία υπήρχε έλλειψη για
την κάλυψη των αναγκών του πληθυσµού στη χώρα µας.

Όµως, στις σηµερινές συνθήκες και στον τοµέα της έρευνας
είναι γνωστό ότι ο προσανατολισµός της καθορίζεται σε µεγάλο
βαθµό από τη σύµφυση των ερευνητικών κέντρων µε τις επιλο-
γές των επιχειρηµατικών οµίλων, µε το κριτήριο του κέρδους,
που αποτελεί βασική πολιτική κατεύθυνση της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης. Εξάλλου, η στρατηγική «Ευρώπη 2020» έχει την εξειδίκευσή
της και στον τοµέα της έρευνας, γεγονός που συνδέει πιο άµεσα
την ερευνητική δραστηριότητα ερευνητικών κέντρων, πανεπιστη-
µίων µε τα µονοπώλια και τις στοχεύσεις τους.

Αντίστοιχα, η δηµιουργία του Ευρωπαϊκού Χώρου Έρευνας
από την Ευρωπαϊκή Ένωση, όπως και τα συγχρηµατοδοτούµενα
ερευνητικά προγράµµατα των ΕΣΠΑ κατευθύνουν απόλυτα την
έρευνα βαθύτερα προς τη ιδιωτικοοικονοµική λειτουργία, υπο-
βαθµίζοντας εκείνο το κοµµάτι της βασικής έρευνας που δεν
είναι αποδοτικό για το κεφάλαιο. Αποτέλεσµα; Η χρηµατοδότηση
ερευνητικών διαδικασιών ανάλογα µε το κατά πόσο είναι εµπο-
ρικά εκµεταλλεύσιµα τα αποτελέσµατά τους, δηλαδή κατά πόσο
κατοχυρώνονται τα ερευνητικά αποτελέσµατα µε πατέντες και
εµπορικά σήµατα, εξυπηρετώντας τις ανάγκες των επιχειρηµα-
τικών οµίλων και την ανάγκη για την κερδοφορία τους.

Γι’ αυτό και η απάντηση στο ερώτηµα «έρευνα από ποιον και
για ποιον;» είναι θεµελιακής σηµασίας για το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας. Έρευνα και ανάπτυξη για τα µονοπώλια και την
εξουσία τους, όπως προωθούν η Ευρωπαϊκή Ένωση, η παρούσα
και οι προηγούµενες κυβερνήσεις και τα κόµµατα που υποκλί-
νονται στην Ευρωπαϊκή Ένωση ή για την ικανοποίηση των σύγ-
χρονων λαϊκών αναγκών;

Θεωρούµε πως η παραγωγή νέας γνώσης είναι κοινωνικό προ-
ϊόν και σαν τέτοιο ανήκει σε όλους. Αναγκαίος όρος επίτευξης
αυτού είναι η απαγκίστρωση της έρευνας από τους νόµους της
ατοµικής ιδιοκτησίας, πατέντες, εµπορικά σήµατα και άλλα, ώστε
να γίνει δυνατή η ελεύθερη πλατιά διάδοση και αξιοποίηση των
αποτελεσµάτων της για τη βελτίωση της ανθρώπινης ζωής, η κα-
τάργηση της δυνατότητας να δηµιουργούνται εταιρείες εµπορι-
κής εκµετάλλευσης ερευνητικών προϊόντων από πανεπιστήµια,
ερευνητικά κέντρα ή από µέλη του επιστηµονικού τους προσω-
πικού.

Η έρευνα στον δρόµο ανάπτυξης για τον οποίο παλεύει το
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Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, είτε διεξάγεται στα πανεπιστή-
µια είτε στα ερευνητικά κέντρα και σε συνεργασία µε τους κλα-
δικούς κρατικούς φορείς, µπορεί να συµβάλει καθοριστικά στην
επιστηµονική πρόβλεψη και στον σχεδιασµό, στην κατεύθυνση
ικανοποίησης των κοινωνικών αναγκών. Έτσι, µπορεί να συµβά-
λει στην ανάπτυξη της παραγωγής και στην αξιοποίηση των
πλουτοπαραγωγικών πηγών, για παράδειγµα, της χώρας για την
κάλυψη των αναγκών της λαϊκής οικογένειας, ανάµεσά τους και
στη βελτίωση της υγείας του λαού µε φθηνά φάρµακα, νέες θε-
ραπείες, στη µελέτη και την αντιµετώπιση κοινωνικών φαινοµέ-
νων και προβληµάτων, στη βελτίωση της ποιότητας ζωής και των
όρων διαβίωσης του εργαζόµενου λαού µε µέριµνα παράλληλα
για το περιβάλλον.

Όλα αυτά προτείνονται στο πλαίσιο µιας σχεδιασµένης οικο-
νοµίας µε τα µέσα, τις υποδοµές και τους πόρους στα χέρια του
λαού και την οργάνωση της παραγωγής συνολικά, καθώς και της
έρευνας στραµµένη στην κατεύθυνση ικανοποίησης των λαϊκών
αναγκών. Σε αυτό το πλαίσιο, ριζικά διαφορετική θα είναι η ζωή
και οι συνθήκες για τους εργαζόµενους στην ερευνητική παρα-
γωγή, δίνοντάς τους τη δυνατότητα συγκέντρωσης των προσπα-
θειών και του δυναµικού τους για την ολόπλευρη ενίσχυση της
ερευνητικής δραστηριότητας, ώστε µε ταχείς ρυθµούς να ανε-
βαίνει το βιοτικό επίπεδο του λαού.

Όλα τα ανωτέρω καθιστούν βάσιµη την κριτική µας ότι πράγ-
µατι έχει µεγάλες δυνατότητες το Ελληνικό Ινστιτούτο Παστέρ
λόγω της µακρόχρονης εµπειρίας του, αλλά και του επιστηµονι-
κού προσωπικού που διαθέτει, που όµως εµποδίζεται το αποτέ-
λεσµα αυτής της δραστηριότητας της δουλειάς τους, ώστε να
αποτελεί συµβολή στη δηµόσια υγεία ως καθολικό δωρεάν και
σύγχρονο δικαίωµα.

Γι’ αυτό, κύριε Πρόεδρε, εµείς θα ψηφίσουµε «παρών» στο νο-
µοσχέδιο. Θα έχουµε, προφανώς, τη δυνατότητα στη δευτερο-
λογία, που θα µας δοθεί, να τοποθετηθούµε και επί των τροπολο-
γιών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα έχετε δευτερολο-
γία, γιατί είναι λίγοι οι εγγεγραµµένοι οµιλητές και υπάρχει χρό-
νος.

Κύριε Υπουργέ, επειδή έχουν γραφτεί τρεις συνάδελφοι, λέω
να µιλήσουν οι τρεις οµιλητές, να πάρετε εσείς τον λόγο και µετά
θα δώσω τον λόγο στους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους. Θα
κλείσουµε µε δευτερολογίες εισηγητών, για όποιον θέλει.

Τον λόγο έχει ο κ. Γεώργιος Μαυρωτάς. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Το Ελληνικό Ινστιτούτο Παστέρ συµπληρώνει έναν αιώνα δρά-

σης και προσφοράς στην ελληνική κοινωνία. Η ίδρυση του Ελλη-
νικού Ινστιτούτου Παστέρ προέκυψε µέσα από µια σειρά γεγο-
νότων που ξεκίνησαν από την ανάγκη αναδιοργάνωσης των του
ελληνικού στρατού στις αρχές του 20ου αιώνα ύστερα από τον
ελληνοτουρκικό πόλεµο του 1897.

Ο Ελευθέριος Βενιζέλος υποστήριζε την ίδρυση του ινστιτού-
του στο πλαίσιο τόσο της κοινωνικής πολιτικής για τη δηµόσια
υγεία όσο και της σύσφιξης των διµερών σχέσεων µεταξύ Ελλά-
δας και Γαλλίας. Δηλαδή το «Ελλάς - Γαλλία - συµµαχία» φαίνεται
να έχει παλιές ρίζες, παλαιότερες από αυτές της δεκαετίας του
’70, που το σύνθηµα αυτό κυριαρχούσε και που το ξαναείδαµε
πρόσφατα να επανέρχεται. 

Στις 26 Απριλίου 1919 εγκρίθηκε µε βασιλικό διάταγµα η ίδρυ-
ση του Ελληνικού Ινστιτούτου Παστέρ, Ιδρύµατος Ζαχάρωφ ως
Ελληνικό Ινστιτούτο Παστέρ, ιδρυθέν υπό Βασιλείου Ζαχάρωφ
µε αποστολή να αντιµετωπίσει τα σοβαρά προβλήµατα που αφο-
ρούσαν στη δηµόσια υγεία της χώρας εκείνη την εποχή. 

Το εγχείρηµα χρηµατοδοτήθηκε κυρίως από τον ελληνικής κα-
ταγωγής σερ Μπαζίλ Ζαχάρωφ, φίλο και υποστηρικτή του Ελευ-
θέριου Βενιζέλου. Από την ίδρυσή του µέχρι και σήµερα το Ελ-
ληνικό Ινστιτούτο Παστέρ έχει ως αποστολή την πρόληψη και τη
θεραπεία των µολυσµατικών νοσηµάτων µέσω της βασικής έρευ-
νας, της εκπαίδευσης και της προσφοράς υπηρεσιών στη δηµό-
σια υγεία. 

Πέρα από την εστίαση της καταπολέµησης των µολυσµατικών
νοσηµάτων, στόχος της έρευνας στο Ελληνικό Ινστιτούτο Πα-
στέρ αποτελεί και η καταπολέµηση άλλων νοσηµάτων, όπως τα

αυτοάνοσα, τα νευροεκφυλιστικά, τα νευροµυϊκά και διάφορες
µορφές καρκίνου. 

Σήµερα το Ινστιτούτο Παστέρ αποτελεί κέντρο αναφοράς και
αριστείας για τις νευροεπιστήµες και τα νοσήµατα του κεντρικού
νευρικού συστήµατος, στα οποία εντάσσονται το Αλτσχάιµερ, η
σκλήρυνση κατά πλάκας, η νόσος Πάρκινσον και οι τραυµατισµοί
της κεντρικής σπονδυλικής στήλης. 

Αξίζει να σηµειωθεί ότι είναι το αρχαιότερο ερευνητικό ίδρυµα
της χώρας στον τοµέα της βιοϊατρικής έρευνας και το δεύτερο
αρχαιότερο µετά το Εθνικό Αστεροσκοπείο Αθηνών, ενώ διατηρεί
ισχυρούς δεσµούς συνεργασίας µε το Ινστιτούτο Παστέρ στο
Παρίσι και άλλα ινστιτούτα του δικτύου στη Βόρεια και Κεντρική
Αφρική, στη Νοτιοανατολική Ασία, στην Ευρώπη και στον Κα-
ναδά. 

Πάµε στο νοµοσχέδιο, λοιπόν. Με το παρόν νοµοσχέδιο επα-
ναπροσδιορίζονται οι δραστηριότητες που αναπτύσσει το Ελλη-
νικό Ινστιτούτο Παστέρ στους τοµείς δηµόσιας υγείας, βιοϊατρι-
κής, έρευνας, εκπαίδευσης κ.λπ.. Στο πλαίσιο αυτό προβλέπεται
και η λειτουργία τµήµατος διάγνωσης και κέντρων αναφοράς,
καθώς και η δυνατότητα χορήγησης υποτροφιών σε νέους ερευ-
νητές, γεγονός πολύ σηµαντικό προκειµένου να αναχαιτιστεί η
διαρροή επιστηµόνων στο εξωτερικό. 

Όπως είπαµε και κατά τη συζήτηση στην Επιτροπή Μορφωτι-
κών Υποθέσεων, θα υπερψηφίσουµε το παρόν σχέδιο νόµου, το
οποίο έρχεται να επικυρώσει µια σύµβαση που αποτελεί προϊόν
διαπραγµάτευσης µεταξύ του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας
και Θρησκευµάτων, του Υπουργείου Υγείας, του Ελληνικού Ινστι-
τούτου Παστέρ και του µητρικού Ινστιτούτου Παστέρ, µε σκοπό
τον εκσυγχρονισµό της λειτουργίας του Ελληνικού Ινστιτούτου
µε αντικατάσταση της από 8-3-2008 σύµβασης µεταξύ των ίδιων
συµβαλλοµένων που είχε κυρωθεί µε τον ν.3733/2009. 

Σε εφαρµογή άλλωστε του νόµου αυτού προέκυψε η ανάγκη
εκ νέου νοµοθέτησης, καθώς υπήρξε πρόβλεψη για πενταετή
διάρκεια µε δυνατότητα πενταετούς σιωπηρής ανανέωσης. Και
µάλιστα αξίζει εδώ να το σηµειώσω πως η δεκαετής διάρκεια εκ-
πνέει τον Ιανουάριου του 2019, οπότε εγκαίρως συνάπτεται η νέα
σύµβαση και το λέω αυτό µε έµφαση γιατί έχουµε συνηθίσει
τόσο πολύ σε αναδροµικές ρυθµίσεις που µας προκάλεσε µια
ευχάριστη έκπληξη ότι τα δέοντα πραγµατοποιούνται εντός προ-
θεσµίας. 

Θα συµφωνήσουµε όλοι νοµίζω πως η επικαιροποίηση σχετι-
κών συµβάσεων είναι αναγκαία προκειµένου να ακολουθούνται
οι επιστηµονικές εξελίξεις και να ικανοποιούνται νέες ανάγκες
που προκύπτουν σε λειτουργικό και επιχειρησιακό επίπεδο. Στο
πλαίσιο αυτό και σωστά, ακολουθώντας την προκάτοχό της, η
προς κύρωση σύµβαση προβλέπει τη διάρκειά της σε πέντε συν
πέντε έτη. Οπότε σε µια δεκαετία, µάλλον κάποιοι άλλοι θα βρί-
σκονται εδώ να συζητούν την επικύρωση µιας νέας σύµβασης. 

Ένα χαρακτηριστικό της σύµβασης είναι ο περιορισµός της
διάρκειας των θητειών σε τέσσερα έτη από πέντε, ενώ παραµένει
η δυνατότητα ανανέωσής τους για µία φορά. 

Μια γενική παρατήρηση που έχουµε στο σηµείο αυτό αφορά
ευρύτερα τη διοίκηση οργανισµών και είναι η εξής: Πρέπει να
υπάρχει ένας συµβιβασµός µεταξύ της µη µονιµότητας και της
συνέχειας στη διοίκηση και ίσως η προοδευτική, η περιοδική αλ-
λαγή ενός ποσοστού των µελών των διοικητικών συµβουλίων να
είναι η βέλτιστη επιλογή.

Τώρα επί των άρθρων κάναµε τις παρατηρήσεις µας στην επι-
τροπή. Ήταν κάποιες ήσσονος σηµασίας περισσότερο παρατη-
ρήσεις. Για µας είναι ένα θέµα ότι µετά από τόσον καιρό δεν
υπάρχουν εσωτερικοί κανονισµοί, όχι µόνο στο Ελληνικό Ινστι-
τούτο Παστέρ, αλλά και σε πολλά ερευνητικά κέντρα και όλο ζη-
τάµε παρατάσεις. Η τελευταία µάλιστα φορά που ζητήθηκε πα-
ράταση ήταν πρόσφατα στο Πανεπιστήµιο Δυτικής Αττικής στο
άρθρο 20. 

Περνώντας στις τροπολογίες, ακούσαµε τον κ. Σκουρλέτη για
το θέµα της µεταφοράς των µαθητών, θα περιµένουµε να ακού-
σουµε και την κ. Γεροβασίλη ή τον κ. Πολάκη -ποιος θα έρθει;-
για το θέµα των συµβασιούχων του ιδιωτικού δικαίου ορισµένου
χρόνου, µια τροπολογία η οποία έρχεται σε µια κύρωση σύµβα-
σης µε το Ινστιτούτο Παστέρ. 
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Έχετε πραγµατικά χιούµορ. Φαίνεται, επειδή θέλετε να προ-
χωρήσετε σε παστερίωση, δηλαδή σε συντήρηση, σε διατήρηση
των προσδοκιών κάποιων εργαζοµένων, βρήκατε το κατάλληλο
νοµοσχέδιο για να φέρετε τη συγκεκριµένη τροπολογία. 

Πάµε και σε κάποια θέµατα επικαιρότητας. Για το θέµα της
επιλογής του νέου υπευθύνου του Γραφείου Προϋπολογισµού
του Κράτους στη Βουλή, αναφέρθηκε ο κ. Γρηγοράκος προηγου-
µένως επίσης στο ίδιο θέµα: η γυναίκα του Καίσαρα δεν πρέπει
να είναι τίµια, πρέπει και να φαίνεται! Η διαφάνεια, λοιπόν, στα
βιογραφικά, εφόσον αυτή η διαδικασία ήταν µε ανοιχτή προκή-
ρυξη, για να δούµε ποιοι ήταν οι υπόλοιποι συνυποψήφιοι, νοµίζω
ότι ήταν κάτι το οποίο έπρεπε να γίνει κι ας κάνετε µετά εσείς
την επιλογή σας, αλλά να ξέρουµε ποιοι ήταν οι συνυποψήφιοι
και τα βιογραφικά τους. 

Για την έξοδο από τη δανειακή σύµβαση τον Αύγουστο, για να
περάσουµε λίγο στα οικονοµικά, ακούγονται πολλά για την επό-
µενη µέρα. Έχει ήδη ξεκινήσει µια συζήτηση για καθαρή έξοδο,
για πιστοληπτική γραµµή, για «µαξιλάρια».

Ελπίζω τα «µαξιλάρια» αυτά να µην παραπέµπουν σε όνειρα
θερινής νυκτός, γιατί µιλάµε για Αύγουστο, που συµβαδίζουν µεν
µε πολιτικά αφηγήµατα, αλλά όχι µε την οικονοµική πραγµατικό-
τητα.

Επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε και κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, να κλείσω µε το σοβαρότερο ίσως θέµα της επικαιρότητας,
λόγω και της σύλληψης των δύο στελεχών των Ενόπλων Δυνά-
µεων, που ελπίζω η περιπέτειά τους να τελειώσει γρήγορα και
αφορά τις εξελίξεις σε διάφορα εθνικά ζητήµατα.

Ανέφερε χθες ο Πρωθυπουργός τη σκέψη για ίδρυση Συµβου-
λίου Εθνικής Ασφάλειας. Έχουµε καταθέσει πρόταση νόµου από
τον Δεκέµβριο του 2016 -σε ανύποπτο χρόνο- για την ίδρυση
Συµβουλίου Εθνικής Ασφάλειας, ένα Συµβούλιο Εθνικής Ασφά-
λειας που θα συνεπικουρεί την εκάστοτε κυβέρνηση στη λήψη
κρίσιµων αποφάσεων, κάτι που υπάρχει σε πολλές δυτικές χώ-
ρες.

Σκοπός του θα είναι η συνδιαµόρφωση σε ανώτατο επίπεδο
ενός συγκεκριµένου αλλά και συνεχώς επικαιροποιούµενου σχε-
διασµού εθνικής ασφάλειας, ώστε η χώρα να είναι προετοιµα-
σµένη απέναντι σε κάθε σοβαρό ενδεχόµενο και αυτά τα γεγο-
νότα και τα ενδεχόµενα έχουν πυκνώσει ανησυχητικά, θα έλεγα,
τον τελευταίο καιρό σε θέµατα εθνικής ασφάλειας.

Άλλωστε, το Ποτάµι έχει επισηµάνει ότι οι προκλήσεις δεν αν-
τιµετωπίζονται µε θυµικές αντιδράσεις ή διακοµµατικές αντιπα-
λότητες και ότι τα θέµατα εξωτερικής πολιτικής και άµυνας
προϋποθέτουν συνεννόηση και συναίνεση.

Στην αρµοδιότητα, λοιπόν, του Συµβουλίου Εθνικής Ασφά-
λειας εντάσσονται µεταξύ άλλων θέµατα εξωτερικής πολιτικής,
διπλωµατικής και αµυντικής αντιµετώπισης απειλών κατά της
χώρας, στρατηγικής άµυνας, συντονισµού πληροφοριών και
ασφάλειας πολιτών και πόρων.

Ανασύρετε, λοιπόν, την πρόταση που είχαµε καταθέσει τον Δε-
κέµβριο του 2016 και την είχαµε υποβάλει, µελετήστε την και
φέρτε την στη Βουλή να τη συζητήσουµε, να την τροποποιή-
σουµε, αν χρειάζεται, και να τη νοµοθετήσουµε. Θα έπιανε πολύ
περισσότερο τόπο, αντί να συζητάµε για το παρελθόν µε επικοι-
νωνιακούς όρους, να µιλήσουµε για το µέλλον µε ουσιαστικούς
όρους.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Χωρίς αυτό που θα

πω να έχει να κάνει µε τον κ. Μαυρωτά, καθώς αφορά όλους µας,
θα ήθελα να υπενθυµίσω, γιατί το βλέπω ότι γίνεται συνεχώς, το
άρθρο 66 παράγραφος 8: «Ο αγορητής δεν µπορεί να αποµα-
κρύνεται από το υπό συζήτηση θέµα. Διαφορετικά ο Πρόεδρος
υποχρεούται να τον καλέσει να επανέλθει σε αυτό. Αν δεν συµ-
µορφωθεί, ο Πρόεδρος τον προειδοποιεί ότι θα του αφαιρέσει
τον λόγο. Αν και µετά τη νέα αυτή επισήµανση ο αγορητής δεν
επανέλθει τα θέµα, ο Πρόεδρος του αφαιρεί τον λόγο».

Σήµερα, έχουµε την άνεση του χρόνου και γι’ αυτό είδατε ότι
δεν µιλώ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Γι’ αυτό ακριβώς, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Είπα, κύριε Μαυρω-

τά, ότι δεν σας αφορά προσωπικά, αφορά όλους µας και εγώ,

που αυτή τη στιγµή προεδρεύω, όταν µίλαγα από κάτω, τα έκανα
κι εγώ αυτά. Απλά, να µην ξεχνάµε όταν ανεβαίνουµε στο Βήµα
ότι κυρίως µιλάµε για το θέµα, για το οποίο ανεβαίνουµε στο
Βήµα.

Τώρα ακολουθούν τρεις συνάδελφοι οµιλητές, ο κ. Παπαδό-
πουλος, η κ. Αντωνίου και ο κ. Γεωργαντάς, παίρνει τον λόγο ο
Υπουργός και µετά όποιος από τους Κοινοβουλευτικούς Εκπρο-
σώπους θέλει. Η κ. Βάκη, ως εκπροσωπούσα την κυβερνητική
πλειοψηφία, θα µιλήσει τελευταία.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ας προηγηθεί η κ. Βάκη.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Αυτό µου το ζήτησε

η ίδια. Άρα εγώ θα πάω µε τη σειρά.
Παρακαλώ, κύριε Παπαδόπουλε, έχετε τον λόγο για επτά

λεπτά, µε µια σχετική ανοχή.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Θεωρούσα αυτονόητο ότι

όλες οι πτέρυγες της Βουλής θα συµφωνούσαν για την κύρωση
µιας νέας σύµβασης µεταξύ της ελληνικής Κυβέρνησης, του Διε-
θνούς Δικτύου Ινστιτούτου Παστέρ και του Ελληνικού Ινστιτού-
του Παστέρ, που θα αντικαθιστούσε την προηγούµενη της 28ης

Μαρτίου 2008. 
Μετά την αναλυτική εισήγηση, που έγινε από την κ. Αναγνω-

στοπούλου, νοµίζω ότι είναι πάρα πολύ απλά τα πράγµατα, προ-
κειµένου να δούµε ότι οι ρυθµίσεις της νέας σύµβασης είναι απο-
τέλεσµα διαπραγµατεύσεων και υπογραφών που έπεσαν στις 31
Ιουλίου 2017, µε σκοπό τον εκσυγχρονισµό της λειτουργίας του
Ελληνικού Ερευνητικού Κέντρου σε τοµείς της ιατρικής επιστή-
µης και της δηµόσιας υγείας, που αντιµετωπίζει και δυσλειτουρ-
γίες, επανακαθορίζοντας κανόνες οργάνωσης και τροποποιώ-
ντας διαδικασίες για τη λήψη αποφάσεων και για τη συγκρότηση
οργάνων, µε στόχευση την τόνωση της δηµοκρατικής συµµετο-
χής και του ελέγχου.

Η οµιλία του συναδέλφου κ. Γιώργου Λαµπρούλη µε οδηγεί
στο να πω ορισµένα πράγµατα σχετικά µε τον στόχο της λειτουρ-
γίας των Ινστιτούτων Παστέρ και του δικού µας. Γιατί αυτά που
ειπώθηκαν, σχετικά µε την οργάνωση της έρευνας, µε την ανά-
πτυξη, η οποία πρέπει να έχει στόχο τον άνθρωπο, είναι σαφέ-
στατο ότι αφορούν και τη λειτουργία του Ελληνικού Ινστιτούτου
Παστέρ, όπως και του Δικτύου. 

Γιατί είναι γεγονός ότι αποτελεί ίδρυµα µη κερδοσκοπικού χα-
ρακτήρα, ότι όλες οι διαδικασίες, οι οποίες αφορούν τις πρωτο-
βουλίες για την αντιµετώπιση λοιµώξεων από µικροοργανισµούς
και στους ανθρώπους και στα ζώα, για νευροεκφυλιστικά νοσή-
µατα, για την παραγωγή και διάθεση εµβολίων, βιολογικών και
θεραπευτικών προϊόντων µε προτεραιότητες πάντοτε αυτές που
αφορούν ανάγκες, οι οποίες είναι τεκµηριωµένες και ακόµη για
την εκπαίδευση, τη χορήγηση υποτροφιών σε νέους ερευνητές,
αποτελούν ένα αντικείµενο κοινό για όλους µας. 

Ελπίζω το παρόν, το οποίο ειπώθηκε, αγαπητέ Γιώργο Λαµ-
προύλη, να είναι θετική ψήφος µετά την ολοκλήρωση της διαδι-
κασίας, καθώς όλοι νοµίζω θα συµφωνήσουν ότι ο σκοπός της
νοµοθέτησης είναι να λύσουµε ακριβώς προβλήµατα καλύτερης
οργάνωσης και καλύτερης λήψης αποφάσεων σε όλα αυτά τα
πεδία. 

Θα ήθελα να δώσω ορισµένες διευκρινίσεις ακόµη για την τρο-
πολογία, την οποία καταθέτουµε, εγώ και ο κ. Χρήστος Μαντάς,
προκειµένου κυρίως να καταργηθούν κάποιοι ηλικιακοί περιορι-
σµοί για την κατάληψη θέσης γιατρών στο Εθνικό Σύστηµα Υ-
γείας. 

Στην κατάθεση αυτής της τροπολογίας οδηγηθήκαµε από
προβλήµατα, τα οποία εντοπίσαµε σε πάρα πολλές περιοχές της
χώρας και ειδικά στην κάλυψη θέσεων σε άγονες περιοχές
«τύπου Β». Για τις «τύπου Α» είχαµε ήδη προβλέψει άγονες και
προβληµατικές περιοχές να µπορούν να καλύπτονται χωρίς ηλι-
κιακά όρια.

Να δώσουµε τη διευκρίνιση ότι αυτά που έχουν γίνει ήδη µας
δίνουν τη δυνατότητα να λύσουµε ζητήµατα κυρίως σε κέντρα
υγείας, σε περιφερειακά ιατρεία νησιών, όπου εκεί συναντάµε το
ζήτηµα. Είναι δυνατόν ένας γιατρός, ο οποίος είναι σε ηλικία πε-
νήντα ένα, πενήντα δύο χρονών να µην µπορεί να ενταχθεί στο
Εθνικό Σύστηµα Υγείας; Είναι φανερό ότι χρειαζόµαστε τέτοιου
είδους ρυθµίσεις, όπως αυτή που ανέφερε ο αγαπητός συνάδελ-
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φος κ. Λεωνίδας Γρηγοράκος.
Η νοµοθέτηση, η οποία ήδη είχε γίνει από προηγούµενο άρθρο

του ν.4368/2016, πρόβλεπε να υπάρχει αυτή η ρύθµιση για την
οποία εκείνος επιχειρηµατολόγησε. Λέει δηλαδή: Δεν πρέπει να
δίνουµε κίνητρα σε νέους γιατρούς, σε γιατρούς οι οποίοι είναι
έµπειροι και δεν µπορούν για τους δικούς τους λόγους αλλά και
για τις αδυναµίες του συστήµατος υγείας την προηγούµενη πε-
ρίοδο, καθώς οι περιορισµοί οδηγούσαν έµπειρους γιατρούς να
φεύγουν στο εξωτερικό, να µπορέσουν να έρθουν και να διεκδι-
κήσουν θέση επιµελητή Α’ ή και διευθυντή, µετά από δύο και τέσ-
σερα χρόνια αντίστοιχα;

Αυτή την πρόβλεψη απλώς την αναφέρει η ρύθµιση την οποία
κάνουµε µε την τροπολογία. Νοµίζω ότι όλη αυτή η επιχειρηµα-
τολογία, η οποία θέλει νέους, έµπειρους γιατρούς να έρχονται
για να στελεχώσουν το σύστηµα υγείας της χώρας µας, µε τα
κενά τα οποία υπάρχουν, µε τις ρυθµίσεις τις οποίες κάνουµε
εµείς, και τα αυτοτελή τµήµατα επειγόντων περιστατικών, και για
την κάλυψη του πρωτοβάθµιου συστήµατος υγείας σε πάρα πολ-
λές περιοχές, να τους δίνει ακριβώς τη δυνατότητα να µπορούν
να έρθουν και να στελεχώσουν το Εθνικό Σύστηµα Υγείας. 

Νοµίζω, λοιπόν, ότι αυτή η τροπολογία απλά διευκολύνει τα
πράγµατα, διευκολύνει τη στελέχωση και οφείλουµε να την ξα-
ναδούµε, ώστε να έχει την έγκριση όλων των πτερύγων. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Πάντως, κύριε Παπα-
δόπουλε, δεν το περιορίζει στις περιοχές που είπατε, είναι γε-
νική. Μπορεί και στον «Ευαγγελισµό» να διεκδικήσει, δεν είναι
µόνο για κέντρα υγείας και άγονες περιοχές. Εδώ υπάρχει ένα
θέµα. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι, είναι για όλες τις περιο-
χές. Ήδη έχουµε νοµοθετήσει…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει. Προχωράµε
µε την κ. Αντωνίου. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Κύριε
Πρόεδρε, θα ήθελα να υποστηρίξω µία τροπολογία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, να τε-
λειώσουν οι τρεις συνάδελφοι –τρεις είναι όλοι κι όλοι, δύο στην
ουσία, γιατί µίλησε ο κ. Παπαδόπουλος- και πριν µιλήσει ο Υ-
πουργός, θα σας δώσω τον λόγο.

Ορίστε, κυρία Αντωνίου, έχετε τον λόγο. 
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα µου επιτρέψετε, επειδή εκλέγοµαι στην Καστοριά και

επειδή ο ένας εκ των δύο αξιωµατικών κατάγεται από την εκλο-
γική µου περιφέρεια, την Καστοριά, να κάνω µια πολύ µικρή ανα-
φορά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όλοι το έκαναν, οπό-
τε σας επιτρέπω, κυρία Αντωνίου. 

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Μετά, λοιπόν, τα τεκταινόµενα, της Δευ-
τέρας κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα και από το Βήµα
της Βουλής, της Ολοµέλειας να αναφερθώ στα δύο στελέχη µας
ένα εκ των οποίων, ο εικοσιπεντάχρονος ανθυπολοχαγός, κατά-
γεται από την εκλογική µου περιφέρεια, την Καστοριά. 

Ζητάω, λοιπόν, από την Κυβέρνηση και τους αρµόδιους Υ-
πουργούς, να προβούν σε όλες τις ενέργειες µε ένταση, ώστε
να γυρίσουν αµέσως και ασφαλείς στην πατρίδα µας οι δύο Έλ-
ληνες αξιωµατικοί και να τελειώσει επιτέλους η ανεπίτρεπτη οµη-
ρία τους. 

Πάµε, λοιπόν, τώρα στο συγκεκριµένο νοµοθέτηµα του Υπουρ-
γείου Παιδείας, στη Σύµβαση της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δη-
µοκρατίας, του Ινστιτούτου Παστέρ και του Ελληνικού Ινστιτού-
του Παστέρ, η οποία υπογράφηκε στις 31 Ιουλίου 2017. Ουσια-
στικά αυτή η σύµβαση επικαιροποιεί, αντικαθιστά δηλαδή την
προηγούµενη σύµβαση που είχε υπογραφεί τον Μάρτιο του 2008
και που είχε κυρωθεί µε τον ν.3733/2009. 

Οι δύο ως άνω συµβάσεις αποτελούν συνέχεια της αρχικής
Ελληνογαλλικής συµφωνίας, βάσει της οποίας ιδρύθηκε το 1920
το Ελληνικό Ινστιτούτο Παστέρ, το οποίο αποτελεί και το αρχαι-
ότερο ερευνητικό ινστιτούτο στη χώρα µας. Έτσι δεν είναι, κύριε
Υπουργέ; 

Το δε Γαλλικό Ινστιτούτο Παστέρ το οποίο ιδρύθηκε στο Πα-

ρίσι το 1888 από τον µεγάλο ουµανιστή και ιατρό Λουδοβίκο Πα-
στέρ, έχει να επιδείξει τεράστια προσφορά στην εξέλιξη της µι-
κροβιολογίας και στην έρευνα για την ανάπτυξη εµβολίων και
ορών, διευθετώντας σήµερα ένα τεράστιο διεθνές δίκτυο επιστη-
µονικής έρευνας σε όλο τον κόσµο, στο οποίο συµπεριλαµβά-
νονται είκοσι εννιά συνεργαζόµενα ινστιτούτα, διεσπαρµένα σε
όλες τις ηπείρους. 

Εν όψει, λοιπόν, της ιστορικότητας του Ελληνικού Ινστιτούτου
Παστέρ, αλλά και της σηµαντικής προσφοράς του στην έρευνα
και τη δηµόσια υγεία, δεν θα µπορούσαµε παρά να είµαστε θετι-
κοί ως προς την ανανέωση της συνεργασίας του µε το Ινστιτούτο
Παστέρ και την απρόσκοπτη συνέχιση της λειτουργίας του. 

Ωστόσο υπάρχουν ορισµένα στοιχεία στη σύµβαση -τα οποία
θα επισηµάνω- που χρήζουν περαιτέρω διευκρινίσεων από τον
αρµόδιο Υπουργό, τον κ. Φωτάκη, και τα αναφέρω συγκεκριµένα:
Πρώτον, προβλέπεται για πρώτη φορά στη νέα σύµβαση που κυ-
ρώνουµε σήµερα –άρθρο 2 παράγραφος 2 και 3- η σύσταση και
η λειτουργία του Τµήµατος Διάγνωσης και Κέντρων Αναφοράς
στο Ελληνικό Ινστιτούτο Παστέρ, καθώς και η δυνατότητα λει-
τουργίας υπηρεσιών και γραφείων τους σε άλλες πόλεις της
χώρας. 

Όµως, κύριε Υπουργέ, δεν αποσαφηνίζεται το θέµα της στε-
λέχωσής τους από νέο προσωπικό. Από ποιους θα στελεχωθούν
τα τµήµατα και τα γραφεία αυτά; Ερωτηθήκατε σχετικά µε αυτό
το θέµα και στην επιτροπή, αλλά δεν δώσατε κάποια απάντηση. 

Φυσικά, δεν υπάρχει καµµία εκτίµηση για τα λειτουργικά έξοδα
του νέου τµήµατος, κύριε Υπουργέ, για το οποίο, σύµφωνα µε
την έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους, από ό,τι βλέ-
πουµε, δεν παρασχέθηκαν στοιχεία από τον αρµόδιο Υπουργό. 

Δεύτερον, προβλέπεται, επίσης, για πρώτη φορά –άρθρο 2 πα-
ράγραφος 2- η δυνατότητα χορήγησης υποτροφιών σε νέους
ερευνητές από το Ελληνικό Ινστιτούτο Παστέρ. Και αυτή η ρύθ-
µιση είναι γενική, αόριστη και µη κοστολογηµένη, καθώς και αυτή
δεν συνοδεύεται, φυσικά, από την έκθεση του Γενικού Λογιστη-
ρίου του Κράτους, από συγκεκριµένα στοιχεία. 

Δεν διευκρινίζετε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, ούτε σε ποιους θα
δίνονται υποτροφίες ούτε µε ποια κριτήρια θα χορηγούνται ούτε,
φυσικά, καθορίζετε τον αριθµό των υποτρόφων και το ποσό των
υποτροφιών. Αυτό είναι το δεύτερο ερώτηµα. 

Πάµε στο τρίτο. Προβλέπεται ακόµα στις µεταβατικές διατά-
ξεις –άρθρο 17- η υποχρέωση του Ελληνικού Ινστιτούτου Πα-
στέρ, να καταρτίσει εντός ενός έτους –λέτε- από την υπογραφή
της παρούσας σύµβασης, η οποία νοµίζω ότι έγινε στις 31-7-
2017, τον οργανισµό και εσωτερικό κανονισµό, σύµφωνα µε το
άρθρο 19 του ν.4310.

Να σας υπενθυµίσω, κύριε Υπουργέ, ότι στο άρθρο 20 του νο-
µοσχεδίου που ψηφίσαµε την προηγούµενη εβδοµάδα για το Πα-
νεπιστήµιο Δυτικής Αττικής, είχατε δώσει µία ακόµα παράταση
–ήταν η έκτη, η έβδοµη, δεν θυµάµαι- για την κατάρτιση των ορ-
γανισµών και των εσωτερικών κανονισµών των ερευνητικών κέν-
τρων του ν.4310 έως τις 31 Δεκεµβρίου. Στο Ελληνικό Ινστιτούτο
Παστέρ τι θα ισχύει; Το άρθρο 20 ή αυτό που φέρνετε σήµερα;

Το Ελληνικό Ινστιτούτο Παστέρ οφείλει, δηλαδή, να καταρτίσει
τον εσωτερικό κανονισµό και οργανισµό του έως τις 31 Ιουλίου
του 2018, όπως προβλέπει η σύµβαση, ή στις 31 Οκτωβρίου του
2018, όπως προβλέπει το άρθρο 20 του νόµου που ψηφίσαµε την
προηγούµενη εβδοµάδα; 

Πολύ φοβάµαι, βέβαια, ότι η ερώτησή µου θα έχει ρητορικό
χαρακτήρα, καθώς το πιο πιθανό είναι ότι γρήγορα θα φέρετε
ακόµα µία παράταση, όπως µας έχετε συνηθίσει στα τρία χρό-
νια.

Τέταρτον, µια τελευταία παρατήρηση έχει να κάνει µε το προ-
σωρινό πενταµελές διοικητικό συµβούλιο του Ελληνικού Ινστι-
τούτου Παστέρ, το οποίο ορίζεται µε κοινή υπουργική απόφαση
των Υπουργών Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων και Υ-
γείας. 

Και µιας και ευαγγελίζεστε, κύριε Υπουργέ, τη διασφάλιση της
δηµοκρατικής συµµετοχής στο διοικητικό συµβούλιο του ινστι-
τούτου, θα µπορούσατε να είχατε προβλέψει το προσωρινό δι-
οικητικό συµβούλιο, το οποίο, σηµειωτέον, ασκεί όλες τις αρµο-
διότητες του διοικητικού συµβουλίου, να ορίζεται επίσης µε πιο
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δηµοκρατικό τρόπο και όχι απευθείας µε ΚΥΑ των δύο Υπουρ-
γών. Αυτά είναι τα σηµεία τα οποία θα πρέπει να δείτε, κύριε
Υπουργέ, και να µας δώσετε ανάλογες διευκρινίσεις. 

Εµείς, ως υπεύθυνη πολιτική παράταξη, οτιδήποτε προάγει
την έρευνα και διασφαλίζει τη διεθνή συνεργασία των ελληνικών
ερευνητικών κέντρων και ινστιτούτων µε εξέχοντα ιδρύµατα και
πανεπιστήµια του εξωτερικού, όπως το Γαλλικό Ινστιτούτο Πα-
στέρ, το υποστηρίζουµε εµπράκτως.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστούµε.
Κύριε Πολάκη, αν κατάλαβα καλά, θα καλύψετε και την κ. Γε-

ροβασίλη;
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Ναι,

κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ένα λεπτό, κύριε

Υπουργέ, να κάνω µια αναγγελία, γιατί νόµιζα ότι θα έρθει η κ.
Γεροβασίλη και θα σας δώσω τον λόγο τώρα, ώστε να ακούσουν
και οι συνάδελφοι, µήπως θέλουν να σας ρωτήσουν κάτι.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, πενήντα επτά µαθήτριες και µαθητές και τρεις
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 2ο Γενικό Λύκειο Γέρακα (δεύ-
τερο τµήµα). 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Πολάκη, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά για να υποστη-
ρίξετε την τροπολογία.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Ευ-
χαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κατ’ αρχάς να πω ότι κάνουµε αποδεκτή ως Υπουργείο Υγείας
την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1505 και ειδικό 166, που κατέ-
θεσαν οι Βουλευτές Παπαδόπουλος Αθανάσιος και Μαντάς Χρή-
στος και την οποία υποστήριξε προηγουµένως ο κ. Παπαδόπου-
λος στην οµιλία του.

Η δεύτερη τροπολογία που καλούµαι να υπερασπιστώ, λόγω
της απουσίας της κ. Γεροβασίλη, είναι η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1506 και ειδικό 167.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο κύριος Υπουργός
έκανε δεκτή την τροπολογία που κατέθεσαν ο κ. Παπαδόπουλος
και ο κ. Μαντάς.

Τώρα πάµε στην υπουργική τροπολογία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: ...(δεν ακούστηκε)
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ο κ. Φωτάκης πρέπει να την κάνει

δεκτή.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Ναι,

ο κ. Φωτάκης πρέπει να την κάνει δεκτή. Απλώς επειδή αφορά
θέµα του Υπουργείου Υγείας, κύριε συνάδελφε, εκφράζουµε τη
σύµφωνη γνώµη µας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο κ. Φωτάκης είναι ο
προσυπογράφων Υπουργός. Εάν όµως δεν είχε τη σύµφωνη
γνώµη του Υπουργείου Υγείας, δεν θα µπορούσε να προχωρήσει.
Αυτό είπε ο κύριος Υπουργός.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Αυτό
είπα, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία. Προχωράµε.
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ο κ. Φωτάκης πρέπει να την κάνει δεκτή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Αντωνίου, ας

µη χάνουµε χρόνο.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Μπο-

ρώ, κυρία Αντωνίου, να δώσω τη σύµφωνη γνώµη µου, για να την
αποδεχθεί ο κ. Φωτάκης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τυπικό είναι το θέµα.
Προχωράµε.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Ας µη
δηµιουργούµε θέµα εκ του µη όντος.

Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 1506 και ειδικό αριθµό 167
τροποποιεί νόµο του Υπουργείου Διοικητικής Ανασυγκρότησης
και γι’ αυτό είναι επισπεύδουσα η κ. Γεροβασίλη. Αφορά, όµως,
ένα µεγάλο ζήτηµα το οποίο υπάρχει στα δηµόσια νοσοκοµεία
και το οποίο έχει να κάνει µε την επιλογή µας εδώ και δυόµισι

χρόνια, να διώξουµε τα εργολαβικά συνεργεία φύλαξης, σίτισης
και καθαριότητας από τα νοσοκοµεία και να τα αντικαταστή-
σουµε µε συµβάσεις εργασίας µε τους εργαζόµενους που δού-
λευαν εκεί ή που προσλαµβάνονται µέσα από διαγωνισµούς που
προκηρύσσονται και γίνονται κάτω από την εποπτεία του ΑΣΕΠ
και µε µοριοδότηση µέσω ΑΣΕΠ.

Αυτή τη στιγµή έχουµε καταφέρει να γίνει αυτό σε περίπου
εβδοµήντα νοσοκοµεία από τα περίπου εκατόν τριάντα της
χώρας. Πραγµατικά δίνεται µια καθηµερινή µάχη σε αυτό. Έχου-
µε δικαστικές εµπλοκές, έχουµε µια σειρά από προβλήµατα,
όµως σιγά σιγά κερδίζουµε αυτό το στοίχηµα. 

Είναι ένα στοίχηµα, που έχει να κάνει τόσο µε το συµφέρον
των εργαζοµένων, οι οποίοι αµείβονται πολύ καλύτερα από ό,τι
πριν από τα εργολαβικά συνεργεία και δεύτερον, ταυτόχρονα µε
αυτό, υπάρχει µια πολύ µεγάλη εξοικονόµηση πόρων, από τα νο-
σοκοµεία που κάνουν αυτό το πράγµα. 

Ενδεικτικά µόνο θα σας πω ότι ο «Ευαγγελισµός» µε διακόσιες
ογδόντα συµβάσεις για την καθαριότητα του νοσοκοµείου, που
παίρνουν 300 έως 400 ευρώ παραπάνω τον µήνα, εξοικονοµεί
παραπάνω από 1.000.000 ευρώ τον χρόνο. Αυτό είναι ένα παρά-
δειγµα από τα πολλά, για το τι έχει συµβεί. 

Σε πολλά νοσοκοµεία στα οποία ξεκίνησε η εφαρµογή του
νόµου του 2016, έχουν δηµιουργηθεί κάποια προβλήµατα µε επι-
τρόπους του Ελεγκτικού Συνεδρίου, διότι, αν θυµάστε, είχαµε
ξεκινήσει να κάνουµε συµβάσεις έργου στα νοσοκοµεία αυτά, σε
µια προσπάθεια να µπορέσουµε να πάρουµε και το προσωπικό
που απασχολούσαν οι εργολάβοι πριν, για να µην πούµε «φύγε
εσύ, έλα εσύ». 

Αυτός ο νόµος όµως «κατέπεσε» τον Αύγουστο στο Συµβούλιο
της Επικρατείας. Ξανανοµοθετήσαµε για τις συµβάσεις εργασίας
πια και όχι συµβάσεις έργου και µετατρέψαµε τις συµβάσεις
έργου σε συµβάσεις εργασίας, προκειµένου να καλυφθούν τα
νοσοκοµεία, όπου είχαν συναφθεί αυτοί οι διαγωνισµοί. Στα λίγα
νοσοκοµεία που ήταν τότε έχει δηµιουργηθεί πρόβληµα, επειδή
µε τη µετατροπή των συµβάσεων έργου σε συµβάσεις εργασίας
έχουν αρχίσει κάποιοι επίτροποι να µη θεωρούν τα εντάλµατα,
γιατί συνυπολογίζουν αθροιστικά και τον χρόνο των συµβάσεων
έργου. 

Με την παράγραφο 2 αυτού του άρθρου και πατώντας στη νο-
µολογία του Συµβουλίου της Επικρατείας, θεωρούµε ότι δεν θα
συνυπολογίζεται η προϋπηρεσία στις συµβάσεις έργου στο σύ-
νολο του εικοσιτετραµήνου για τις συµβάσεις εργασίας, προκει-
µένου να συµπληρώσουν εικοσιτετράµηνο µε τις συµβάσεις
εργασίας που έχουν υπογραφεί. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού)

Με το πρώτο άρθρο που είναι και το πιο ουσιαστικό, λέµε το
εξής: Σε πολλά νοσοκοµεία λήγει τώρα το χρονικό διάστηµα των
πρώτων προσλήψεων που είχαν κάνει. Έχουµε νοµοθετήσει δύο
φορές γι’ αυτό. Είναι διαδικασία που ελέγχεται από το ΑΣΕΠ. Το
σχέδιο της διακήρυξης το ελέγχει το ΑΣΕΠ. Τα µόρια που ακο-
λουθούνται µε τις νοµοθετήσεις, είναι µοριοδότηση από το
ΑΣΕΠ. Αν υπάρξουν ενστάσεις, εκδικάζονται εκεί. 

Ουσιαστικά δίνουµε τη δυνατότητα σε αυτούς που σήµερα
υπηρετούν, να µπορούν να υποβάλουν τα χαρτιά τους, να είναι
υποψήφιοι. Δεν είναι σίγουρο ότι θα ξαναπάρουν τους ίδιους,
αλλά δεν µπορούµε εκ των προτέρων να τους αποκλείσουµε από
το να βάλουν υποψηφιότητα, για να συνεχίσουν να δουλεύουν,
γιατί ουσιαστικά θεωρείται νέα σύµβαση αυτή που θα υπογρα-
φεί. 

Δεν µπορούµε να αφήσουµε τα νοσοκοµεία ακάλυπτα. Γιατί -
προσέξτε- αν δεν µπορούν να βάλουν αυτοί οι άνθρωποι υποψη-
φιότητα -και εµείς θέλουµε να προκηρύξουµε τώρα τους διαγω-
νισµούς- θα πρέπει να σταµατήσουµε τη διαδικασία, να πάµε σε
εργολάβο για κάποιο διάστηµα και όταν ολοκληρωθεί η διαδικα-
σία, να ξαναρχίσουµε συµβάσεις εργασίας, κάτι το οποίο δεν θέ-
λουµε. Δεν είναι σωστό και ηθικά για τους ανθρώπους που δου-
λεύουν. 

Οπότε το άρθρο 1 της τροπολογίας, πρακτικά, επιτρέπει σε
αυτούς που υπηρετούν, να ξαναβάλουν υποψηφιότητα για τις
νέες συµβάσεις που θα φτιαχτούν, χωρίς να µεσολαβεί το τρί-
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µηνο διάστηµα που πρέπει να είναι εκτός εργασίας. 
Το άρθρο 2, όπως είπα και στην αρχή, ξεχωρίζει τις συµβάσεις

έργου από τις συµβάσεις εργασίας µε βάση και τη νοµολογία
του Συµβουλίου της Επικρατείας. Αυτή είναι η τροπολογία. Δίνει
λύση σε ένα πολύ µεγάλο πρόβληµα. Μας διευκολύνει να προ-
χωρήσουµε αυτή τη διαδικασία σε διάφορα νοσοκοµεία. 

Μια τελευταία κουβέντα θα πω και κλείνω. Είναι, πραγµατικά,
πολύ παράδοξο το πώς σε δύο διπλανά νοσοκοµεία, δύο διαφο-
ρετικοί δικαστές, µε δύο, τρεις µέρες διαφορά διατυπώνουν ένα
σκεπτικό που είναι η µέρα µε τη νύχτα. Θα το πω µε ονόµατα. 

Νοσοκοµείο «Σωτηρία»: Προκηρύσσει διαγωνισµό, καταλήγει
στα άτοµα και ο εργολάβος που ήταν πριν κάνει αίτηµα για προ-
σωρινή διαταγή να µην προχωρήσουν. Υπάρχει ένα σκεπτικό από
τον δικαστή, που λέει ότι είναι προς το δηµόσιο συµφέρον αυτό
που γίνεται, το νοσοκοµείο εξοικονοµεί χρήµατα, είναι υπέρ των
εργαζοµένων. Απορρίπτει την προσωρινή διαταγή και προχω-
ράµε σε προσλήψεις. 

Στο Νοσοκοµείο «Γεννηµατάς», δίπλα σε άλλο τµήµα ξανά η
ίδια διαδικασία. Προσφεύγει ο εργολάβος και βγαίνει ο δικαστής
και λέει ότι υπονοµεύεται το κέρδος του εργολάβου, άρα κάνω
δεκτή την προσωρινή διαταγή.

Δεν µπορεί να γίνεται αυτό το πράγµα, δεν µπορεί να συµβαί-
νει αυτό το πράγµα. Δεν µπορεί να είναι η µέρα και η νύχτα η δι-
κονοµική κρίση…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κλείστε µε αυτό,
όµως.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Θα
κλείσω, κύριε Πρόεδρε, αλλά πρέπει να πω αυτό το πράγµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν έχει σχέση µε την
τροπολογία.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Έχει.
Πώς δεν έχει; Διότι αφορά κάποιους ανθρώπους, προφανώς.

Υπάρχει και ακόµη χειρότερο από αυτό. Υπάρχει αυτό που
έγινε µε τη φύλαξη στο «Αττικόν», όπου οι άνθρωποι ανέλαβαν
υπηρεσία και δούλευαν δυο µήνες και βγήκε κάποιο τµήµα του
Διοικητικού Εφετείου και λέει πρακτικά «απολύστε τους».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Λοιπόν, κύριε Πο-
λάκη, κλείστε.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Είναι,
λοιπόν, ο απόλυτος παραλογισµός.

Ευχαριστώ πολύ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Για πόσες χιλιάδες άτοµα µιλάµε; Για πό-

σο κόσµο µιλάµε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ηρεµία στην Αίθου-

σα.
Κύριε Κέλλα, σας παρακαλώ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Μια ερώτηση προς τον Υπουργό, κύριε

Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ένα λεπτό, κύριε

Κέλλα. Την ερώτηση αν θα την κάνετε ή όχι θα το αποφασίσω
εγώ, εκτός αν είναι να φύγω –ευχαρίστως- από την Αίθουσα για
να την κάνετε µόνος σας.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Δεν σας αφήνουµε να φύγετε, κύριε Πρό-
εδρε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Πρώτον, θα πάρει τον
λόγο ο κ. Γεωργαντάς που τον διακόψαµε. Αµέσως µετά πριν
φύγει ο κύριος Υπουργός -του ζήτησα να µείνει πέντε λεπτά- θα
πάµε µε τη σειρά, όποιος θέλει να κάνει διευκρινιστική ερώτηση
από το κάθε κόµµα. Θα απαντήσει ο Υπουργός και θα προχωρή-
σουµε.

Κλείνουµε, λοιπόν, µε τον οµιλητή, τον κ. Γεωργαντά και µετά
θα πάµε µε την κοινοβουλευτική σειρά και ο Υπουργός θα µείνει
δέκα λεπτά, να απαντήσει στις ερωτήσεις.

Ορίστε, κύριε Γεωργαντά, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, η ιστορία αυτή των συνεχόµενων προσπα-

θειών του Υπουργείου Υγείας να δηµιουργήσει ένα συγκεκριµένο
µοντέλο για τη φύλαξη και την καθαριότητα των νοσοκοµείων,
θα µπορούσε να γίνει αποδεκτό από όλους µας, αν δεν είχαµε
ανά τακτά διαστήµατα συνεχείς νοµοθετικές παρεµβάσεις οι
οποίες, εκτός του υφιστάµενου νοµοθετικού πλαισίου και κατ’

εξαίρεση από κάθε γενική και ειδική διάταξη και πολλές φορές
κόντρα σε αποφάσεις δικαστηρίων, έρχονται επίµονα να δηµι-
ουργήσουν µια συγκεκριµένη κατάσταση και να εξυπηρετήσουν
και µια συγκεκριµένη πολιτική σκοπιµότητα.

Γίνοµαι σαφής. Έρχεται το 2016 το Υπουργείο και λέει ακρι-
βώς στο άρθρο 97 του ν.4368 «κατά παρέκκλιση κάθε άλλης γε-
νικής ή ειδικής διάταξης νόµου, οι κεντρικές, οι αποκεντρωµένες
και όλες εν γένει υπηρεσίες του Υπουργείου Υγείας, καθώς και
τα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου και ιδιωτικού δικαίου ή κατά περί-
πτωση αρµόδιου οργάνου δύνανται για την καθαριότητα των κτη-
ρίων της ευθύνης και του περιβάλλοντος χώρου αυτών, καθώς
και για τις ανάγκες σίτισης και φύλαξής τους, να συνάπτουν ατο-
µικές συµβάσεις έργου».

Το πάει έτσι το Υπουργείο. Δικαίωµά του να θέλει ίσως να µην
υπάρχουν ιδιωτικές εταιρείες οι οποίες αναλαµβάνουν αυτό το
έργο µέσα από µειοδοτικούς διαγωνισµούς. Όµως, υπάρχουν
συγκεκριµένοι κανόνες του νόµου οι οποίοι µιλούν για αξιοκρα-
τία, για διαφάνεια, για νοµιµότητα και οι οποίοι πρέπει να τηρούν-
ται.

Τι έρχεται και κάνει εδώ ο Υπουργός; Είναι πολλές φορές που
έχει έρθει αυτό το θέµα εδώ, άλλοτε για να θεωρήσουµε νόµιµες
δαπάνες οι οποίες είχαν γίνει ήδη και στους οποίους αρνούνταν
να πληρωθούν, να θεωρηθούν τα εντάλµατα και άλλοτε γιατί εί-
χαµε αποφάσεις δικαστηρίων οι οποίες δεν εξυπηρετούσαν την
υφιστάµενη αυτή κατάσταση.

Πρώτον, για το ζήτηµα τού τι είναι οικονοµικότερο και ποιοτι-
κότερο για την πραγµατική παροχή αυτών των υπηρεσιών δεν
είµαι σε θέση να το γνωρίζω. Είναι σίγουρα ένα θέµα του οποίου
θα θέλαµε τα στοιχεία. Έχει τη σηµασία του για τον Έλληνα φο-
ρολογούµενο. Όµως, να µη µπερδεύουµε και κάτι. Άλλο η δα-
πάνη για την αµοιβή αυτών των ανθρώπων -άλλο η µισθολογική
δαπάνη- και άλλο συνολικά η δαπάνη για την καθαριότητα, ας
πούµε, που έχει να κάνει και µε τα αναλώσιµα. Αυτή την εικόνα
θα ήθελα να την έχω. Δεν θέλω να αµφισβητήσω αυτή τη στιγµή
τον Υπουργό, αλλά θα ήθελα να έχω την πλήρη εικόνα και όχι
µόνο τη δαπάνη επί του µισθολογικού κόστους, αλλά συνολικά
για την παροχή της συγκεκριµένης υπηρεσίας.

Αφού, λοιπόν, δηµιουργήθηκε αυτή η κατά παρέκκλιση κάθε
γενικής και ειδικής διάταξης νέα εργασιακή µορφή, έρχεται τώρα
η τροπολογία αυτή -η απαράδεκτη κατ’ εµένα- και λέει πρώτον,
για την τρίµηνη παύση συµβάσεων που πρέπει να υπάρχει ανά-
µεσα στις συµβάσεις ορισµένου χρόνου. Λέµε ότι είναι ή ορισµέ-
νου χρόνου ή αορίστου, γιατί αυτά τα δύο υπάρχουν. Αυτή είναι
µία ορισµένου χρόνου, είτε σύµβαση έργου είτε σύµβαση εργα-
σίας και θα πω γι’ αυτό. 

Από τη στιγµή, λοιπόν, που είναι ορισµένου χρόνου, υπάρχουν
συγκεκριµένες διατάξεις. Υπάρχει συγκεκριµένη διάταξη στο
άρθρο 103 του Συντάγµατος, η οποία χωρίς να κάνει καµµία διά-
κριση ανάµεσα στις συµβάσεις εργασίας και στις συµβάσεις
έργου -αναφέρεται, µάλιστα, συγκεκριµένα ότι οι ίδιες απαγο-
ρεύσεις ισχύουν και για τις συµβάσεις έργου- λέει δύο πράγ-
µατα. Λέει ότι η µία σύµβαση µε την άλλη πρέπει να έχουν ένα
τρίµηνο κενό, ακριβώς για να µη δηµιουργούνται συνεχείς συµ-
βάσεις παροχής εργασίας έργου και µετά να ζητά ο κάθε εργα-
ζόµενος να µετατραπεί αυτή από τα δικαστήρια από ορισµένου
χρόνου σε αορίστου και δεύτερον, ότι δεν µπορούν αυτές οι συµ-
βάσεις να υπερβαίνουν τον χρόνο των είκοσι τεσσάρων µηνών. 

Έρχεται τώρα η Κυβέρνηση και λέει, πρώτον, ότι το τρίµηνο
καταργείται, άρα πάµε συνεχόµενα. Τα οκτάµηνα που ήταν οι
ανώτερες συµβάσεις, όπως έπρεπε να υπάρχουν -και επαναλαµ-
βάνω και εργασίας και έργου, το λέει ξεκάθαρα το άρθρο 103
στην τελευταία του όγδοη παράγραφο- καταργούνται. 

Όµως, κάνουµε και κάτι άλλο. Επειδή ήδη κοντεύουν να συµ-
πληρώσουν είκοσι τέσσερις µήνες αυτοί που µπήκαν το 2016, ερ-
χόµαστε και θεωρούµε ότι αυτή η εργασία την οποία παρείχαν
ήταν σύµβαση έργου, για να µη θεωρηθεί ότι έχουµε υπερβεί το
εικοσιτετράµηνο συµβάσεων εργασίας που είναι το ανώτερο από
τον νόµο και από εδώ και πέρα τις χαρακτηρίζουµε συµβάσεις
εργασίας. Δηλαδή, µέχρι τώρα, τις συµβάσεις των είκοσι τεσσά-
ρων µηνών περίπου τις χαρακτηρίζαµε «συµβάσεις έργου». Τώρα
ερχόµαστε και τις χαρακτηρίζουµε «συµβάσεις εργασίας». Το κά-
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νουµε αυτό, για να έχουµε; 
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Έπε-

σε ο νόµος, δεν έχετε δίκιο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Συγγνώµη, κύριε Πολάκη, αλλά

θέλω να ακουστώ. Έχω απόλυτο δίκιο. Τις χαρακτηρίζουµε «συµ-
βάσεις εργασίας». Αυτό είπατε πριν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Γράψτε όλοι τις πα-
ρατηρήσεις σας και θα δώσω σε όλους τον λόγο στο τέλος. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Τις χαρακτηρίζουµε πλέον συµβά-
σεις εργασίας, έτσι ώστε να µπορούµε ουσιαστικά να µην έχουµε
τον περιορισµό του εικοσιτετραµήνου, να πάµε µέχρι το τέλος
του 2018 και στη συνέχεια να δηµιουργήσουµε σ’ αυτούς τους
ανθρώπους την προσδοκία µονιµοποίησης. Αυτή είναι όλη η ιστο-
ρία, δηλαδή η προσδοκία µονιµοποίησης κατά παράβαση κάθε
γενικής και ειδικής διάταξης του νόµου. 

Το προεδρικό διάταγµα του Παυλόπουλου, το 164/2004, έβαλε
αυτές τις δύο δικλίδες ασφαλείας, το τρίµηνο κενό ανάµεσα στις
συµβάσεις και το εικοσιτετράµηνο, ακριβώς για να µην έχουµε
καταχρηστικότητα από την πλευρά της διοίκησης σε σχέση µε
αυτό που λέµε «συµβάσεις ορισµένου χρόνου». 

Επειδή το επιχείρηµα είναι ότι είναι άλλο πράγµα οι συµβάσεις
έργου και άλλο οι συµβάσεις εργασίας, διαβάζω ακριβώς την τε-
λευταία παράγραφο, την όγδοη παράγραφο του άρθρου 103 του
Συντάγµατος, η οποία λέει ότι οι απαγορεύσεις της παραγράφου
αυτής ισχύουν και ως προς τους απασχολούµενους µε σύµβαση
έργου. Και αυτοί που δουλεύουν µε σύµβαση έργου έχουν το
οκτάµηνο µε την τρίµηνη παύση και έχουν και το εικοσιτετρά-
µηνο. 

Τι µιλάµε τώρα εδώ; Αυτό είναι αυτονόητο. Το ξέρουν όλοι.
Πολύ σωστά, µάλιστα, έρχονται κάποιοι επίτροποι -γιατί κάποιοι
άλλοι δεν τολµούν- και αρνούνται τα εντάλµατα πληρωµής, γιατί
αυτό είναι το Σύνταγµά µας. Θέλετε να το αλλάξετε; Θέλετε να
καταργήσουµε τελείως τις συµβάσεις ορισµένου χρόνου; Να τα
κουβεντιάσουµε όλα. Όµως, το Σύνταγµά µας αυτή τη στιγµή
λέει αυτά τα συγκεκριµένα πράγµατα. Δεν µπορεί να έρχεται η
Βουλή κάθε τρεις µήνες και να «ξεπλένει» µέσω τροπολογιών τις
όποιες αποφάσεις του Υπουργείου. Δεν µπορεί να ερχόµαστε
εδώ και να ξεχνάµε τα αυτονόητα ως Βουλή. 

Υπάρχει κόσµος έξω που είναι άνεργος. Υπάρχει κόσµος που
θέλει ένα πράγµα, τη διαφάνεια και την αξιοκρατία σ’ αυτό.
Όποιος δικαιούται τη σύµβαση ορισµένου χρόνου, λέµε «ναι»,
όποιος δικαιούται την αορίστου χρόνου, λέµε «ναι», µέσα από
διάφανες διαδικασίες. Είναι δυνατόν τώρα σε εργασιακές σχέ-
σεις οι οποίες είναι σε εξέλιξη αυτή τη στιγµή, να ερχόµαστε και
µ’ αυτόν τον τελείως απροκάλυπτο τρόπο να δηµιουργούµε τις
συνθήκες µονιµοποίησης; 

Ξέρετε πολύ καλά ότι αυτό είναι. Αυτό θα κριθεί αύριο στα δι-
καστήρια. Ο κάθε εργαζόµενος, ο οποίος είναι ο µόνος που δεν
µπορεί να κατηγορηθεί, έχει την προσδοκία µονιµοποίησης και
θα πάει στα δικαστήρια και θα πει: «Εµένα το Υπουργείο µε χρει-
αζόταν και µε κράτησε τέσσερα χρόνια. Ξεπέρασα το εικοσιτε-
τράµηνο του προεδρικού διατάγµατος. Αυτή ήταν η βούληση του
νοµοθέτη» ή «Είναι διαρκής η ανάγκη για την παρουσία µου». Και
θα µονιµοποιηθεί. Όµως, αυτός που θα µονιµοποιηθεί έχει τα πε-
ρισσότερα προσόντα από κάποιον άλλο που θα µπορούσε και
αυτός να µονιµοποιηθεί, αλλά δεν είχε τη δυνατότητα να έχει
αυτές τις συµβάσεις; 

Νοµίζω, κύριε Υπουργέ, ότι πρέπει να τελειώσει αυτό. Πρέπει
να τελειώσει. Και το Σύνταγµα και το ισχύον πλαίσιο µάς δείχνει
ακριβώς τι πρέπει να κάνουµε. Εγώ δεν θέλω να ξαναδώ στη
Βουλή να έρχεται νοµοθέτηµα ξεκινώντας µε τη φράση «κατά
παρέκκλιση κάθε γενικής και ειδικής διάταξης».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώστε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Τελειώνω αµέσως, κύριε Πρόεδρε,

και ευχαριστώ. 
Αν νοµοθετούµε κατά παρέκκλιση κάθε γενικής και ειδικής διά-

ταξης, απαξιώνουµε µόνοι µας τον ρόλο µας και την παρουσία
µας εδώ.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο κύριος Υπουργός

θα γράψει όλες του τις παρατηρήσεις και θα του δώσω τον λόγο
να απαντήσει συνολικά στο τέλος. 

Τεχνική συµβουλή σας δίνω. Επειδή είναι καινούργιας τεχνο-
λογίας τα µικρόφωνα, θέλει χαµηλότερο τόνο φωνής και να µι-
λάτε πιο µακριά από το µικρόφωνο. Εγώ έχω την εντύπωση ότι
τα παλιά ακούγονταν καλύτερα, αλλά, εν πάση περιπτώσει. Μη
µιλάτε κοντά στο µικρόφωνο και µε ισχυρή φωνή, γιατί τότε κά-
πως µπερδεύεται. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, είναι η σειρά
των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Τζαβάρα, διευ-
κρίνιση, αν θέλετε. Τοποθέτηση θα κάνετε στην οµιλία σας. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Τοποθέτηση θέλω να κάνω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία. Θα έχετε τον

λόγο. Θα πάµε µε τη σειρά. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Θα µιλήσει ο κύριος Υ-

πουργός;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα µείνει να απαντή-

σει σε διευκρινιστικές ερωτήσεις, αν υπάρχει κάποια ερώτηση,
όχι στις τοποθετήσεις σας.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Αν και θα τοποθετηθώ στην
παρέµβασή µου στη συνέχεια, να πω πολύ γρήγορα κάτι το ο-
ποίο περιλαµβάνει και ερώτηση προς τον κύριο Υπουργό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ρωτήστε τον. Γι’ αυτό
µένει.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Στην ουσία, κύριε Υπουργέ,
αποδεσµεύετε τις διαδοχικές συµβάσεις, για να µη χρειάζεται το
τρίµηνο. Αν δεν έχουµε καταλάβει καλά, να µας το πείτε. Όµως,
αυτό νοµίζω ότι πράττετε. Ταυτοχρόνως δεν ισχύει αυτή η τρο-
πολογία -αυτή είναι η ερώτηση- µόνο για το Υπουργείο Υγείας,
ισχύει για όλη τη δηµόσια διοίκηση. Η κ. Γεροβασίλη έπρεπε να
ήταν εδώ. Δεν είναι. Εσείς το υποστηρίξατε µόνο για το Υπουρ-
γείο Υγείας, όµως.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν µπορούµε να τον
εγκαλέσουµε επειδή ήρθε να στηρίξει. Η κ. Γεροβασίλη έπρεπε
να ήταν.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν τον εγκαλώ. Λέω προς
το Σώµα, κύριε Πρόεδρε, και ως µια ερώτηση, ότι αφορά όλη τη
δηµόσια διοίκηση η συγκεκριµένη τροπολογία. Να το απαντή-
σετε θετικά. Συνεπώς, αφού αφορά όλη τη δηµόσια διοίκηση και
γενικεύεται, δεν αφορά µόνο τις συγκεκριµένες περιπτώσεις που
µας είπατε. Πώς προστατεύονται όσοι βρίσκονται εκτός εργα-
σίας σε αυτή τη διαδικασία; Είπατε εσείς, για παράδειγµα ότι αν
υπάρχει ο διαγωνισµός στη συνέχεια, θα µπουν στη διαγωνιστική
διαδικασία. Και αν βάλετε εσείς στη διαγωνιστική διαδικασία κρι-
τήριο την προϋπηρεσία, ως µέγιστο κριτήριο την προϋπηρεσία,
τους πετάτε έξω όλους. Άρα, εµπαίζετε όχι µόνο τους συµβασι-
ούχους µε αυτή τη λογική, αλλά και τους ανέργους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μην κάνετε τοποθέ-
τηση.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν κάνω τοποθέτηση.
Ερώτηση έκανα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Η ερώτηση ήταν µία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Η ερώτησή µου ήταν συγ-

κεκριµένη: Πώς προστατεύονται οι εκτός εργασίας από τη στιγ-
µή που η διαγωνιστική διαδικασία θα περιλαµβάνει αυτό το κρι-
τήριο;

Κύριε Υπουργέ, η συγκεκριµένη τροπολογία είναι προεκλο-
γική, κατά την άποψή µας. Γι’ αυτό πρέπει να απαντήσετε στα
ερωτήµατα αυτά και να τοποθετηθείτε υπεύθυνα ως Κυβέρνηση.
Δεν νοµίζω ότι αρκείτε εσείς βέβαια. Νοµίζω ότι θα έπρεπε να
είναι εδώ, κύριε Πρόεδρε, και η αρµόδια Υπουργός, γιατί αφορά
όλη τη δηµόσια διοίκηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συµφωνώ ως προς το
δεύτερο.

Θέλετε να ρωτήσετε κάτι, κύριε Σαρίδη; 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Επειδή το ΚΚΕ δεν θα

έχει Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο σήµερα, κύριε Λαµπρούλη, θέ-
λετε εσείς να ρωτήσετε κάτι; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
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Στη δευτερολογία µου µετά θα πάρω τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα τοποθετηθείτε

τότε. Εντάξει.
Κύριε Υπουργέ, πάρτε πέντε λεπτά και απαντήστε στις δύο

ερωτήσεις, για να πάµε στον κ. Φωτάκη επί του νοµοσχεδίου.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Ευ-

χαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ναι, κύριε Θεοχαρόπουλε, αφορά όλη τη δηµόσια διοίκηση

προφανώς. Η µεγάλη αναγκαιότητα που προέκυψε αυτή η τρο-
πολογία και τα λοιπά αφορά το κοµµάτι το οποίο σας είπα. Ξε-
καθαρίστε στο µυαλό σας µερικά πράγµατα, γιατί υπάρχει το
τυπικό και υπάρχει και το ουσιαστικό. 

Δεύτερον, όταν έχουµε µια υπηρεσία στην οποία έχει εργαστεί
ένας άνθρωπος, ουσιαστικά του λέµε «εσύ τώρα για να ξαναβά-
λεις υποψηφιότητα, πρέπει να έχεις απολυθεί τρεις µήνες». Εγώ
µιλάω για το κοµµάτι που αφορά τα νοσοκοµεία. 

Τι µας λέει τώρα εδώ ο κ. Γεωργαντάς και οι υπόλοιποι, για να
µιλάµε επί του συγκεκριµένου και όχι επί του γενικού; Ακούστε
µε. Κατ’ αρχάς, ο κ. Γεωργαντάς κάνει κάποιο λάθος. Ο νόµος
για τις συµβάσεις έργου κατέπεσε τον Αύγουστο του 2016 στο
Συµβούλιο της Επικρατείας. Άρα, δεν ισχύει αυτό το οποίο λέει.
Όλος του ο συλλογισµός ότι µετά συνεχίσαµε µε συµβάσεις
έργου δεν ισχύει. 

Επειδή ήταν πολιτική µας επιλογή να διώξουµε τους εργολά-
βους από τα νοσοκοµεία, νοµοθετήσαµε αµέσως ότι θα προκη-
ρύξουµε διαγωνισµούς για συµβάσεις εξαρτηµένης εργασίας.
Και επειδή αναφέρεται σε άρθρα του Συντάγµατος κ.λπ., λέµε
ότι το Συµβούλιο της Επικρατείας, που σε άλλες φάσεις το επι-
καλείται διαρκώς, έχει πει ότι οι συµβάσεις έργου δεν είναι συµ-
βάσεις εξαρτηµένης εργασίας. Το έχει διατυπώσει αυτό σε πολ-
λές του αποφάσεις.

Και θέλουµε, λοιπόν, µε το δεύτερο άρθρο της τροπολογίας
να αφαιρέσουµε το επιχείρηµα από κάποιους επιτρόπους που
δεν υπογράφουν εντάλµατα γιατί προσµετρούν και αυτή την
ιστορία.

Διότι από τον Νοέµβριο του 2016 γίνονται διαγωνισµοί υπό την
ευθύνη του ΑΣΕΠ, υπό την έγκριση του ΑΣΕΠ. Και απαντώ και
σε εσάς: Και η προϋπηρεσία είναι µοριοδότηση και η ανεργία
είναι µοριοδότηση. Δεν βρήκαµε καινούργια κριτήρια. Αυτά που
ισχύουν βάζουµε. Άρα, µη µου το παίζετε «πώς προστατεύετε
τους απ’ έξω;» Γιατί πάρα πολλοί από αυτούς που σήµερα δου-
λεύουν, έξω ήταν. Δεν ήταν εργαζόµενοι στα παλιά εργολαβικά
συνεργεία. Δεν µπήκαν όλοι αυτόµατα. Κάποιοι που είχαν προ-
ϋπηρεσία µέτρησε, κάποιοι που ήταν άνεργοι µέτρησε, κάποιοι
που είχαν πολλά παιδιά µέτρησε, κάποιοι που ήταν µονογονεϊκές
οικογένειες µέτρησε. Αυτά είναι τα κριτήρια. Δεν κοµίζουµε
γλαύκας εις Αθήνας.

Η πολιτική ουσία της υπόθεσης εδώ και όσον αφορά τα νοσο-
κοµεία είναι η εξής: Εάν δεν συµβεί αυτό, αν δεν ισχύσει αυτό,
πρακτικά πρέπει έστω για κάποιο διάστηµα να ξαναγυρίσουν οι
εργολάβοι στα νοσοκοµεία. Αυτό είναι τώρα η ιερή αγανάκτηση
του κ. Γεωργαντά. Και τα στοιχεία είναι συντριπτικά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Για τη νοµιµότητα ήταν η αγανά-
κτησή µου. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Όταν
είπα εξοικονόµηση, είναι στο σύνολο, κύριε Γεωργαντά. Δεν είναι
µόνο στους µισθούς. Είναι στο σύνολο. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Θα τα δούµε.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Βε-

βαίως να τα δείτε. Δηµοσιευµένα είναι σε αρκετά ΜΜΕ, τα οποία
µάλλον δεν τα διαβάζετε. Τα έχουµε δώσει αναλυτικότατα. Απλά
δεν αναπαράγονται πολύ στα µεγάλα ΜΜΕ, που µάλλον διαβά-
ζετε, γιατί δεν συµφέρει αυτή η εικόνα. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Δεν διαβάζω καθόλου.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Δεν

ξέρω τι διαβάζετε. Διαβάστε τα. Δηµοσιευµένα είναι. Τα έχουµε
πει πολλές φορές και µε παραδείγµατα νοσοκοµείων το πόσο
εξοικονοµούν, από τη Χίο µέχρι την Κοµοτηνή και από τα νοσο-
κοµεία της Θεσσαλονίκης µέχρι την Κρήτη. Τα έχουµε δώσει
πολύ αναλυτικά. Και αυτό έρχεται να λύσει αυτό το πράγµα.

Να σας πω και κάτι άλλο, κύριε Θεοχαρόπουλε, για τον υπό-

λοιπο δηµόσιο τοµέα, δηλαδή αν υπάρχει κάποια ανάγκη, η
οποία δεν είναι εποχική και στην οποία χρειάζεται κάποια υπηρε-
σία του δηµοσίου; Γιατί ξέρετε κάτι; Μιλάτε και επικαλείστε κά-
ποιες συνταγµατικές διατάξεις όπως θέλετε, λες και είµαστε µια
χώρα υπό κανονικότητα. Είµαστε µια χώρα η οποία έχει τραβήξει
επτά µε οκτώ χρόνια καταστροφής. Έχει τραβήξει αυτό το
πράγµα. Υπάρχει περιορισµός των προσλήψεων. Δηλαδή µας
λέτε: Αν µπορούσαµε, αν δεν είχαµε τους περιορισµούς των
προσλήψεων, θα κάναµε εξοικονόµηση, θα µιλούσαµε µε το
Υπουργείο Οικονοµικών και θα προκηρύσσαµε. Αυτό ήταν η δική
µας επιλογή: µόνιµες θέσεις στα νοσοκοµεία για την καθαριό-
τητα. Εσείς τη δεκαετία του 1990 και του 2000 -γιατί δεν µπορώ,
το παίζετε τώρα λες και πέσατε χθες από τον Άρη- που είχατε τη
δυνατότητα να προσλάβετε, τότε γιατί τους διώχνατε όλους µε
τη συνταξιοδότηση και φέρνατε τους εργολάβους µέσα; Τότε
δεν είχατε εµπόδιο. Και κατηγορείτε εµάς που τώρα, υπό αυτούς
τους περιορισµούς, αλλά µε σαφή πολιτική επιλογή υπέρ των ερ-
γαζοµένων και υπέρ του δηµοσίου συµφέροντος βρίσκουµε αυτή
τη µορφή, προκειµένου να υπηρετήσουµε το δηµόσιο συµφέρον
στα νοσοκοµεία και να κάνουµε εξοικονόµηση και παράλληλα να
αµείψουµε καλύτερα τους εργαζόµενους. 

Εσείς, συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, ή εσείς συνάδελ-
φοι του ΠΑΣΟΚ, τα προηγούµενα χρόνια από τη δεκαετία του
1990, που ξεκίνησε αυτό, τότε γιατί τους διώχνατε; Ήταν οικο-
νοµικότεροι οι εργολάβοι; Ε, δεν ήταν. Γιατί, καθάριζαν καλύτερα
τα νοσοκοµεία; Σας προκαλώ να πάτε στα νοσοκοµεία, στα οποία
έχουν πάει µε τις συµβάσεις εργασίας τώρα, να δούµε πότε ήταν
καθαρότερα, πριν ή τώρα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία. Ολοκληρώ-
στε, κύριε Υπουργέ. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Γιατί
οι άνθρωποι τιµάνε το ψωµί που παίρνουν, όλοι αυτοί οι άνθρω-
ποι που έχουν προσληφθεί έτσι και έφυγαν από τον εργασιακό
µεσαίωνα. Να σας θυµίσω την Κούνεβα και τι είχε τραβήξει; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, δεν
θα αφήσω περαιτέρω χρόνο. Αφήστε την Κούνεβα. Κλείσαµε. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Όχι,
δεν την αφήνω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κλείστε. Επί της τρο-
πολογίας. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Δεν
την αφήνω. Γιατί αυτό που έπαθε η κ. Κούνεβα ήταν ένας λόγος
που νοµοθετούµε και αυτά σήµερα. Έτσι είναι. Γιατί ανταποκρι-
νόµαστε σε κάποια αιτήµατα των ανθρώπων, σε κάποιες κατα-
στάσεις που έχουν δηµιουργηθεί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο χρόνος έληξε. Κλεί-
στε. Ολοκληρώστε. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Μισό
λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όχι, δεν έχει άλλο
µισό λεπτό. Ολοκληρώστε. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Μη
µας βάζετε, λοιπόν, ιερή αγανάκτηση συνταγµατικής επιταγής
όταν για είκοσι χρόνια παραδώσατε αυτή την υπηρεσία σε εργο-
λαβικά συµφέροντα… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώθηκε η το-
ποθέτηση του κυρίου Υπουργού.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): …και
ξέρουµε για ποιον λόγο.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώθηκε η το-

ποθέτηση του κυρίου Υπουργού.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, για ένα

λεπτό µόνο θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μετά στην τοποθέ-

τησή σας, κύριε Θεοχαρόπουλε, θα πείτε ό,τι θέλετε. Θα σας
αφήσω. Δεν υπάρχει περίπτωση, θα απαντήσετε και υπάρχει αν-
τίλογος σε αυτά που είπε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Να απαντήσω για ένα
λεπτό, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μην ανοίξουµε τώρα
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διαπάλη. Θέλω να τελειώσω το νοµοσχέδιο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Με ανέφερε ονοµαστικά.

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όχι, ονοµαστικά δεν

σας ανέφερε.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Δεν

σας προσέβαλα. Το όνοµά σας ανέφερα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Πολάκη, σας

έχω πει ότι, όταν είµαι στο Προεδρείο εγώ, θα παίρνετε τον λόγο,
αφού µου τον ζητήσετε και σας τον δώσω. Τελεία και παύλα επ’
αυτού.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Εν-
τάξει, κύριε Πρόεδρε. Δεν είπα, όµως, τίποτα προσωπικό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Αυτό ήθελα να πω…
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν ζητώ τον λόγο επί προ-

σωπικού.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Για ένα λεπτό έχετε

τον λόγο, κύριε Θεοχαρόπουλε, και κλείνουµε. Το νοµοσχέδιο
είναι άλλο. Δεν θα το κάνω ρινγκ σήµερα εδώ. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν ζητώ
τον λόγο επί προσωπικού. Ζητώ ένα λεπτό µόνο κι ας µου µειωθεί
ο χρόνος από την οµιλία µου ως Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου
στη συνέχεια. Συζητάµε, όµως, σήµερα αυτήν την τροπολογία,
ενώ είναι άλλο το νοµοσχέδιο. Γιατί ήρθε αυτή η τροπολογία, κύ-
ριοι Υπουργοί…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Πήρατε τον λόγο επί
προσωπικού.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν ζητώ τον λόγο επί προ-
σωπικού. Ζητώ τον λόγο ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Πείτε ποιο είναι το
προσωπικό θέµα. Αυτό που λέτε είναι η ουσία του νοµοσχεδίου
και της τροπολογίας. Θα τα πείτε στην τοποθέτησή σας.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριοι Υπουργοί, φέρνετε
µια τόσο σοβαρή τροπολογία σε ένα νοµοσχέδιο, που είναι
άσχετο, σε µια κύρωση που συζητάτε σε δύο ώρες, όπως συµ-
φωνήσαµε πριν από λίγο µέσα και σε ένα τέτοιο θέµα. Και είπατε
πριν από λίγο ότι παραβιάζεται το Σύνταγµα -γιατί αυτό είπατε-
και τη συνταγµατική πρόβλεψη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Θεοχαρό-
πουλε, µε συγχωρείτε…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: …για λόγους…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κλείσαµε.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Ό,τι

θέλετε καταλαβαίνετε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Αυτό είπατε: Η διάταξη του

Συντάγµατος ότι παραβιάζεται.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Πολάκη, µην

απαντάτε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά το δοκούν…
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): …

(δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Θεοχαρόπου-

λε!
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: …δεν µπορεί να γίνει ανε-

κτό αυτό από την Αντιπολίτευση…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Παρακαλώ να µη

γράφεται τίποτα από ό,τι λέει ο κ. Θεοχαρόπουλος.
Ακούστε, κύριε Θεοχαρόπουλε, είµαι παλαιότερος από εσάς

στη Βουλή και οφείλετε να µε σέβεστε. Όταν ζητάτε τον λόγο
επί προσωπικού, θα µιλάτε επί προσωπικού και όχι τοποθέτηση
επί του νοµοσχεδίου.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν ζήτησα τον λόγο επί
προσωπικού. Ο Κανονισµός της Βουλής λέει ότι µετά από κάθε
Υπουργό έχει δικαίωµα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος να
παίρνει τον λόγο για δύο λεπτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Με συγχωρείτε πάρα
πολύ. Δεν είναι έτσι όπως το λέτε, όταν είναι για τροπολογία.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν ζητώ τον λόγο επί προ-
σωπικού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εγώ επί προσωπικού
σάς έδωσα τον λόγο. Εν πάση περιπτώσει, κάνατε την τοποθέ-

τησή σας…
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Σας παρακαλώ πολύ…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κι εγώ σας παρα-

καλώ πολύ.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: …να προφυλάξετε τη δια-

δικασία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εγώ σας ρώτησα αν

είναι επί προσωπικού και µου είπατε «ναι».
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Σας είπα ότι ως Κοινοβου-

λευτικός θέλω να µιλήσω και να µου αφαιρεθούν αυτά τα δύο
λεπτά από τον χρόνο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τελειώσαµε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Προφυλάξτε τη διαδικασία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τελειώσαµε.
Κύριε Πολάκη, εσείς τελειώσατε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να

πάρω τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Τζαβάρα, εσείς

τι θέλετε τώρα;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Θέλω να τοποθετηθώ ως Κοι-

νοβουλευτικός Εκπρόσωπος.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προηγείται ο Υπουρ-

γός, κύριε Τζαβάρα, το είπαµε. Αµέσως µετά, ως πρώτος Κοινο-
βουλευτικός θα µιλήσετε εσείς. Ο κύριος Υπουργός υποµονετικά
περιµένει. Του ζήτησα τρεις φορές να πάει πίσω τη σειρά του και
το δέχτηκε. Αµέσως µετά, θα µιλήσετε εσείς ως πρώτος Κοινο-
βουλευτικός.

Κύριε Υπουργέ, σας βάζω είκοσι λεπτά, γιατί µπορεί να θέλετε
να απαντήσετε για κάτι.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Θα είµαι πολύ πιο σύντο-
µος, κύριε Πρόεδρε.

Να ξεκινήσω από τις τροπολογίες. Νοµίζω ότι ο Αναπληρωτής
Υπουργός Υγείας ήταν πειστικός και η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1507 και ειδικό 108 γίνεται δεκτή. Επίσης και η προηγού-
µενη τροπολογία µε γενικό αριθµό 1506 και ειδικό 167 γίνεται
δεκτή, µετά τις διευκρινίσεις που έδωσε ο κ. Σκουρλέτης. Το ίδιο
ισχύει και για τη βουλευτική τροπολογία µε γενικό αριθµό 1505
και ειδικό 166, µετά την παρουσίαση που έκανε ο κ. Παπαδόπου-
λος. Εποµένως και οι τρεις τροπολογίες, δύο υπουργικές και µία
βουλευτική, γίνονται δεκτές.

Τώρα, θα ήθελα να δώσω ορισµένες απαντήσεις στα ερωτή-
µατα που τέθηκαν, ξεκινώντας µε την επισήµανση ότι το Ινστι-
τούτο Παστέρ έχει δύο κύριους στόχους. Και οι δύο αυτοί στόχοι
εξυπηρετούν το δηµόσιο συµφέρον.

Ο πρώτος έχει να κάνει µε την υλοποίηση ερευνητικών προ-
γραµµάτων και δραστηριοτήτων, που αναλαµβάνει στον τοµέα
της βιοϊατρικής και της µεταφραστικής ιατρικής.

Ο δεύτερος συνδέεται µε την παραγωγή προϊόντων και την πα-
ροχή υπηρεσιών στον τοµέα της δηµόσιας υγείας. Παράδειγµα
ως προς αυτό αποτελούν οι τεχνικές διάγνωσης µολυσµατικών
ασθενειών, η µονάδα εµβολίων, που διαθέτει, µε έµφαση στις
σπάνιες ασθένειες, όπως και τα κέντρα αναφοράς για την αντι-
µετώπιση επιδηµιών µε διαπιστευµένες διαδικασίες. Είναι νοµίζω
σαφές ότι αυτοί οι στόχοι εξυπηρετούν την ανθρώπινη υγεία, στο
έπακρο.

Πώς γίνεται αυτή η δουλειά; Αυτή η δουλειά γίνεται από ένα
προσωπικό εκατόν τριάντα ατόµων, το οποίο περιλαµβάνει αυτήν
τη στιγµή τριάντα ερευνητές και είκοσι µεταδιδάκτορες, νέους
επιστήµονες.

Αναφέρθηκαν διάφορα στοιχεία για τα οικονοµικά, χωρίς να
δοθούν νούµερα. Εγώ θα ήθελα να δώσω κάποια νούµερα και να
µιλήσω για τον τρόπο που λειτουργεί το Παστέρ. Θα δώσω κά-
ποια χαρακτηριστικά νούµερα, καθώς ο τακτικός προϋπολογι-
σµός του Παστέρ το 2014 ήταν 1,34 εκατοµµύριο ευρώ και
έφθασε τα 2,3 εκατοµµύρια ευρώ το 2017, µε πρόβλεψη στα 2,5
εκατοµµύρια ευρώ για το 2018. Υπήρξε, δηλαδή, µια θεαµατική
αύξηση της δηµόσιας δαπάνης. Επίσης, το ινστιτούτο επιχορη-
γείται ετησίως µε 600.000 από το Υπουργείο Υγείας, για την υπο-
στήριξη των κέντρων αριστείας και των διαδικασιών για την
προµήθεια εµβολίων. 
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Κάτι το οποίο πέρασε ίσως απαρατήρητο είναι τα ίδια έσοδα.
Το Ινστιτούτο Παστέρ έχει σηµαντικά ίδια έσοδα, τα οποία φθά-
νουν αυτήν τη στιγµή στο 1,78 εκατοµµύρια ευρώ. Αυτά τα στοι-
χεία τα παραθέτω, διότι δίνουν την απάντηση σε αυτό το οποίο
τέθηκε από την Αντιπολίτευση. Τέθηκε το θέµα της δηµιουργίας
υπηρεσιών, γραφείων σε άλλες περιφέρειες, που µπορούν να
εξυπηρετούν τους σκοπούς του Παστέρ και τέθηκε επίσης το
θέµα των υποτροφιών, που δίνει το ίδιο το ινστιτούτο.

Κατ’ αρχάς, αυτό που γίνεται µε τη συµφωνία αυτή, που κυ-
ρώνεται σήµερα είναι ότι δίνεται η δυνατότητα να υπάρξουν τέ-
τοια γραφεία και βεβαίως, οι υποτροφίες. Πώς θα καλυφθούν
αυτά οικονοµικά; Θα καλυφθούν από τα ίδια έσοδα. Άλλωστε,
και οι υπηρεσίες στις άλλες περιφέρειες αυτό πρέπει να κάνουν,
να εξυπηρετούν τη δηµιουργία ίδιων εσόδων. Οπότε, γι’ αυτό δεν
δόθηκαν περαιτέρω στοιχεία και εποµένως, δεν υπάρχει κανένα
θέµα µε το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους, αφού µιλάµε για ίδια
έσοδα.

Τέθηκαν και διάφορα άλλα ζητήµατα, όπως είναι η ρύθµιση δι-
καιωµάτων πνευµατικής ιδιοκτησίας. Αυτό είναι πράγµατι πολύ
σοβαρό. Δεν αντιµετωπίζεται σε αυτήν τη σύµβαση, γιατί αυτό
το ζήτηµα της πνευµατικής ιδιοκτησίας, όσον αφορά τα αποτε-
λέσµατα της επιστηµονικής έρευνας, θα πρέπει να αντιµετωπι-
στεί γενικά.

Κάτι ακόµη. Αναφέρθηκε ποιο είναι το ύψος της επιχορήγη-
σης. Μα, νοµίζω η απάντηση είναι καθαρή από αυτά, που σας
έδωσα, ως προς τον τακτικό προϋπολογισµό. Και βέβαια, οι κα-
νόνες του τακτικού προϋπολογισµού καθορίζονται από την κεί-
µενη νοµοθεσία, όπως αυτή έχει περιγραφεί στο νόµο για την
έρευνα.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ)

Αναφέρθηκε το ζήτηµα της επιλογής των µελών του διοικητι-
κού συµβουλίου, των προσόντων και όλα αυτά. Αυτό που ήθελα
να ξεκαθαρίσω είναι το εξής: Η προσπάθεια που γίνεται µε αυτήν
τη συµφωνία είναι το µοντέλο λειτουργίας του Ινστιτούτου Πα-
στέρ -που έχει µια ιδιοµορφία, εφόσον το συνδέει µε το Γαλλικό
Ινστιτούτο Παστέρ- πλησιάζει όσο γίνεται µε αυτήν τη σύµβαση
στο µοντέλο διοίκησης των υπόλοιπων ερευνητικών κέντρων,
που εποπτεύει η Γενική Έρευνα Γραµµατείας και Τεχνολογίας.
Εκεί, η επιλογή των µελών του διοικητικού συµβουλίου γίνεται
από διεθνείς επιτροπές, µε βάση αξιοκρατικά κριτήρια και το ίδιο
συµβαίνει για ορισµένα µόνο από τα µέλη του διοικητικού συµ-
βουλίου του Παστέρ, καθόσον τα υπόλοιπα συνδέονται µε επι-
λογές, που κάνει η γαλλική πλευρά και τα αρµόδια και συναρ-
µόδια Υπουργεία Υγείας και Παιδείας.

Tο ζήτηµα ύπαρξης εσωτερικού κανονισµού θα ακολουθήσει
τους γενικούς κανόνες. Εδώ το πρόβληµα, το οποίο είχε προκύ-
ψει, γενικά, ήταν η ύπαρξη οργανογραµµάτων για τα ερευνητικά
κέντρα. Σηµειωτέον ότι οργανογράµµατα δεν υπήρχαν, εδώ και
είκοσι χρόνια. Τώρα γίνονται. Για να υπάρξει εσωτερικός κανονι-
σµός, προφανώς πρέπει να υπάρξουν πρώτα τα οργανογράµ-
µατα. 

Εποµένως, ο εσωτερικός κανονισµός θα πρέπει να είναι έτοι-
µος µέχρι το τέλος αυτού του έτους και ήδη, από όσο γνωρίζω,
έχει γίνει προεργασία. Είναι σχεδόν έτοιµο το οργανόγραµµα του
Παστέρ.

Όσον αφορά το θέµα της υποχρηµατοδότησης, που ανέφερε
ο κ. Γρηγοράκος, νοµίζω ότι απαντήθηκε. Για το θέµα των θέ-
σεων, µετά από επτά έτη απόλυτης ξηρασίας ως προς τις προσ-
λήψεις -όχι µόνο στο Παστέρ, αλλά σε όλα τα ερευνητικά κέντρα-
για πρώτη φορά πέρυσι δόθηκαν οκτώ θέσεις για ερευνητές και
ΕΛΕ. Σε αυτές µάλιστα, περιλαµβάνεται και ένας γιατρός. Επο-
µένως, δεν νοµίζω ότι µπαίνει τέτοιο ζήτηµα. Μακάρι -και προς
αυτήν την κατεύθυνση εργαζόµαστε- να έχουµε τη δυνατότητα
και για άλλες θέσεις, αλλά πραγµατικά, αυτό για πρώτη φορά
αντιµετωπίστηκε για τα ερευνητικά κέντρα και το Παστέρ, όπως
βέβαια και για τα πανεπιστήµια.

Αναφέρθηκε, επίσης, ότι το διοικητικό συµβούλιο έχει αλλάξει
δύο φορές. Μα, αυτό δεν είναι καθόλου σωστό. Το δηµοτικό συµ-
βούλιο του Παστέρ άλλαξε µια φορά µόνο, εξαιτίας της κακοδια-
χείρισης που έκανε εδώ και πολλά χρόνια και εκείνο το οποίο

έγινε, επειδή δύο µέλη κατά τη διάρκεια της θητείας τους, από
το νέο διοικητικό συµβούλιο, παραιτήθηκαν, απλά αντικαταστά-
θηκαν. Δεν υπήρξε αλλαγή ολόκληρου του διοικητικού συµβου-
λίου.

Επίσης, θα ήθελα να αναφέρω ότι συµφωνώ απόλυτα µε τον
κ. Λαµπρούλη, σε σχέση µε το ότι σκοπός της έρευνας θα πρέπει
να είναι η βελτίωση της ανθρώπινης ζωής και των λαϊκών αναγ-
κών. Όµως, ο κ Λαµπρούλης ανέφερε –και το ακούµε πολλές
φορές από την πλευρά του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας
- ότι σχεδιάζεται µια οικονοµία µε µέσα και πόρους, που δεν βρί-
σκονται στα χέρια του λαού σήµερα. Εγώ θα ήθελα να ρωτήσω
µε τη σειρά µου: Δηλαδή, τι θα πρέπει να γίνει; Για να σχεδιαστεί
οποιαδήποτε παρέµβαση, θα πρέπει να περιµένουµε τη µέρα,
που θα έρθουν οι πόροι και τα µέσα στα χέρια του λαού; Και εν-
τωµεταξύ, να µην συµβαίνει τίποτα; Εµείς σε αυτό απαντάµε, στη
σηµερινή κατάσταση, χωρίς βέβαια, αυτό να σηµαίνει ότι απεµ-
πολούµε την ευρύτερη κοινωνική χειραφέτηση.

Νοµίζω, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ότι το Ινστιτούτο Παστέρ
επιτελεί έναν πολύ σηµαντικό ρόλο. Η προς κύρωση σύµβαση,
πραγµατικά θα απελευθερώσει τις δυνάµεις του. Θα δηµιουργή-
σει ένα διοικητικό µοντέλο, το οποίο θα είναι πιο αποτελεσµατικό,
πράγµα που επίσης θα βοηθήσει την ανάπτυξη του επιστηµονι-
κού έργου, το οποίο επιτελεί.

Η νέα σύµβαση γενικότερα φέρνει το Ινστιτούτο Παστέρ κοντά
στα άλλα ερευνητικά κέντρα. Εκείνο το οποίο εγώ τουλάχιστον
θα ευχόµουν, είναι να υπερψηφιστεί σαν ένα δείγµα ότι -τουλά-
χιστον στην περίπτωση αυτή- δεν θα πρέπει να υπάρχει διαίρεση,
αφού όλοι νοµίζω συµφωνούµε προς τους στόχους και καταλα-
βαίνουµε ότι αυτό είναι ένα βήµα µπροστά. Αυτή η επικαιροποι-
ηµένη αποτύπωση των δραστηριοτήτων του Παστέρ, που θα
γίνει µε αυτή τη σύµβαση, νοµίζω ότι θα φέρει τα πράγµατα σε
ένα πολύ καλύτερο σηµείο, από αυτό που βρίσκονται σήµερα.

Γι’ αυτό, λοιπόν, ζητάµε την υπερψήφισή του.
Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό.
Τον λόγο θα λάβουν οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι. Ξεκι-

νάµε µε τον  Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Νέας Δηµοκρα-
τίας κ. Κωνσταντίνο Τζαβάρα για δώδεκα λεπτά. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε ένα νοµοσχέδιο, που ουσιαστικά

επικυρώνει µια σύµβαση, που αφορά ένα πολύ σηµαντικό ζήτηµα
και αναφέρεται στο όνοµα και το συµβολικό κεφάλαιο, που
άφησε πίσω του ένας πολύ µεγάλος ερευνητής, που βοήθησε
την ιατρική επιστήµη, χωρίς να είναι γιατρός. Ήταν εκείνος, ο
οποίος ουσιαστικά αφιέρωσε τη ζωή του στην υπηρεσία της προ-
σπάθειας για την αναζήτηση της αλήθειας, άνευ όρων, άνευ προ-
ϋποθέσεων, χωρίς διαχωριστικές γραµµές. Ο Παστέρ θα έπρεπε
να είναι σήµερα το τιµώµενο πρόσωπο. Δυστυχώς, η Κυβέρνηση
δεν µας το επιτρέπει αυτό. 

Κύριε Πρόεδρε, θα ασχοληθούµε ακόµα µια φορά µε την πολύ
σηµαντική µεταρρύθµιση, που έχει φέρει µε τη συµπεριφορά της
και τον τρόπο που νοµοθετεί αυτή η Κυβέρνηση στο κοινοβου-
λευτικό έργο. Ή καλύτερα, θα έλεγα, την ανατροπή, που έχει
φέρει στα κοινοβουλευτικά δεδοµένα αυτού του τόπου, αυτής
της δηµοκρατίας. 

Σήµερα, ακόµα µια φορά, βρισκόµαστε αντιµέτωποι µε το
modus operandi αυτής της Κυβέρνησης: Να µπορεί µέσα από
συγκεκριµένες διαδικαστικές πονηρίες, να τρέπει και να αφανίζει,
να καταργεί ουσιαστικά και να ακυρώνει συνταγµατικές διατάξεις
και τον ίδιο τον Κανονισµό της Βουλής. Γιατί φέρνοντας συστη-
µατικά τροπολογίες, οι οποίες νοµοθετούν πολύ σοβαρά ζητή-
µατα, επιτυγχάνει και φαίνεται -και σ’ αυτό συνίσταται η νοµο-
θετική της πονηρία- να αποφεύγει τον έλεγχο της συνταγµατικό-
τητας αυτών των ρυθµίσεων. Βέβαια, δεν θα µπορούσε και σ’
αυτή την περίπτωση να ξεφύγει από τον εαυτό της. 

Εµφανίστηκε σήµερα εδώ ο Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας,
για να υποστηρίξει µια τροπολογία, που υπακούει σ’ αυτόν τον
γενετικό κώδικα, που σας εξέθεσα, να υποστηρίξει αυτή τη συγ-
κεκριµένη τροπολογία, που έχει να κάνει µε µια ειδική ρύθµιση
στον τοµέα των σχέσεων, που διέπουν την εργασία στο δηµόσιο.
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Για την εργασία στο δηµόσιο το άρθρο 103 έχει θέσει ένα πλαί-
σιο που είναι αξεπέραστο. 

Αυτό το πλαίσιο τι λέει; Λέει ότι όσοι απασχολούνται στο δη-
µόσιο, επειδή είναι υπηρέτες του λαού και εκφράζουν την κρα-
τική βούληση, θα πρέπει να είναι πρόσωπα και λειτουργοί, που
θα πρέπει να έχουν συγκεκριµένα προνόµια, που κατοχυρώνουν
τη θέση τους και δηµιουργούν ακριβώς µια θωράκιση της δηµό-
σιας διοίκησης, απέναντι στις οποιεσδήποτε ανατροπές ή παρεµ-
βάσεις, που συντελούνται στην ταραγµένη, κάποιες στιγµές της
ιστορίας, πολιτική µας ζωή. 

Αυτήν ακριβώς τη βασική διάταξη έρχεται η παράγραφος 2 και
η παράγραφος 8 του 103 να την περιορίσουν κάτω από έναν και
µόνον όρο. Ρυθµίζουν και προβλέπουν δηλαδή αυτές οι παρά-
γραφοι τη δυνατότητα, όταν συντρέχουν απρόβλεπτες και επεί-
γουσες ανάγκες, να προσλαµβάνεται προσωπικό, µε βάση συµ-
βάσεις ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου. 

Άρα λοιπόν, έχουµε µια εξαιρετική δυνατότητα πρόσληψης
προσώπων για να εργαστούν µε σύµβαση ορισµένου χρόνου στο
δηµόσιο, στη διοίκηση όταν συντρέχουν απρόβλεπτες και επεί-
γουσες ανάγκες. Αυτή ακριβώς η συνταγµατική πρόβλεψη καθι-
στά τη δυνατότητα της πρόσληψης προσωπικού µε σύµβαση
ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου πολύ συγκεκριµένη και πολύ
περιορισµένη. 

Σήµερα, λοιπόν, τι γίνεται; Σήµερα έρχεται εδώ ο Αναπληρω-
τής Υπουργός Υγείας -που προφανώς δεν ενδιαφέρεται για όλα
αυτά τα πράγµατα, γιατί δεν τον αγγίζουν- και µας λέει εδώ
«εµείς επειδή είµαστε µια Κυβέρνηση της εργατικής τάξης και
επειδή θέλουµε να υλοποιήσουµε τον ιστορικό ρόλο που έχει
αναγνωριστεί εδώ και εκατόν πενήντα χρόνια σ’ αυτή την εργα-
τική τάξη, στο πλαίσιο µιας ταξικής ανασυγκρότησης του κρά-
τους, ερχόµαστε και λέµε ότι εδώ καταργούµε ό,τι υπάρχει στο
Σύνταγµα και λέµε ότι αυτό που αξίζει για τον άνθρωπο που
προσλαµβάνεται στο δηµόσιο είναι να µην απασχολείται µε σύµ-
βαση έργου, αλλά µε σύµβαση εργασίας». 

Έτσι καταξιώνεται η ιδεολογική και πολιτική φυσιογνωµία του
κόµµατος που µας κυβερνάει, συνεπικουρούµενου, βέβαια, µε
ένα άλλο κόµµα, που Κύριος οίδε αν έχει καταλάβει πώς αυτές
οι συγκεκριµένες τροπολογίες επενεργούν µέσα στο συνταγµα-
τικά καθορισµένο πλαίσιο ζωής αυτής της πολιτείας. 

Και εδώ τώρα τι γίνεται; Προσπαθούµε εµείς, απαντώντας
στον κύριο Υπουργό που δεν µπορεί να καταλάβει άλλα θέµατα
εκτός από αυτά που έχει στο µυαλό του και που επιθυµεί να κάνει
µέσα από αυτού του είδους τις πονηριές, να του πούµε αν είµα-
στε µε τη σύµβαση έργου -δηλαδή µε τους εργολάβους, δηλαδή
µε τα συµφέροντα- ή είµαστε µε εκείνες τις δυνάµεις της εργα-
σίας, αυτές δηλαδή τις δυνάµεις που κάποτε θα πάνε στον πα-
ράδεισο. 

Ε, όχι, κύριοι! Πρέπει να το καταλάβετε, ότι εδώ σε αυτήν την
Αίθουσα είστε υποχρεωµένοι να σέβεστε το Σύνταγµα και τους
νόµους. Και εάν υπάρχει ένα προεδρικό διάταγµα το οποίο έρ-
χεστε σήµερα εδώ και το κουτσουρεύετε -αυτό το προεδρικό
διάταγµα 164/2004 που είναι προϊόν επιστηµονικής εργασίας του
σηµερινού Προέδρου της Δηµοκρατίας, τον οποίο τον εµπιστεύε-
στε, όπως και όλοι τον εµπιστευόµαστε και τον αναγνωρίζουµε
για την επιστηµονική του αξιοσύνη- θα πρέπει να αντιληφθείτε
ότι, πριν έρθετε εδώ στη Βουλή, οφείλατε να έχετε διαβάσει το
άρθρο 1 αυτού του προεδρικού διατάγµατος. 

Τι λέει αυτό το άρθρο 1, κύριοι συνάδελφοι; Ότι µε τις ρυθµί-
σεις του συγκεκριµένου προεδρικού διατάγµατος λαµβάνεται
πρόνοια να υιοθετηθούν οι οδηγίες που δίνει το Συµβούλιο
Υπουργών της Ευρωπαϊκής Ένωσης στις συγκεκριµένες κανονι-
στικές οδηγίες που περιλαµβάνονται –αν δεν απατώµαι- στην υπ’
αριθµ. 70/1999 οδηγία του συµβουλίου, µε την οποία ουσιαστικά
ποιοτικοποιείται η παροχή της εργασίας µε βάση σύµβαση ιδιω-
τικού δικαίου ορισµένου χρόνου. Αυτό είναι το µέγα θέµα. 

Και έρχεστε εδώ σήµερα να µας πείτε ότι αυτή τη συγκεκρι-
µένη διάσταση ,που έχει το προεδρικό διάταγµα και την οποία
εντοπίζει ακριβώς ότι έχει κακοποιηθεί όσον αφορά τις καταχρή-
σεις, που είχαν συµβεί στον τοµέα της εκτελεστικής εξουσίας µε
την πρόσληψη προσωπικού, για να εργαστεί επί ορισµένου χρό-
νου µε διαδοχικές συµβάσεις ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρό-

νου, αυτήν την καταστρατήγηση, δηλαδή, την οποία επέλεξε ο
νοµοθέτης και την έχει ρυθµίσει, µε το να µην αναγνωρίζει δι-
καίωµα συνέχισης σε όσους δεν έχουν τη δυνατότητα ή δεν
έχουν την υποχρέωση, να µεσολαβεί µεταξύ της µιας και της
επόµενης σύµβασης ορισµένου χρόνου, τρίµηνο ή για όσους
είναι υποχρεωµένοι στη συνολική διάρκεια της προσφοράς της
εργασίας τους στο πλαίσιο ιδιωτικής σύµβασης ορισµένου χρό-
νου να µην υπερβαίνουν τους είκοσι τέσσερις µήνες. 

Για όλα αυτά, λοιπόν, που αποτελούν θεµέλια συνταγµατικά
και κοινοτικά και ενωσιακά, έρχεται σήµερα εδώ ο Αναπληρωτής
Υπουργός Υγείας να µας πει: «Κοιτάξτε να δείτε, εσείς είστε µε
τα συµφέροντα της Νέας Δηµοκρατίας κι εµείς είµαστε µε τους
ανθρώπους της εργασίας». Ε, πάψτε, κύριοι συνάδελφοι. Πάψτε!

Πλέον, δεν είστε καθόλου πειστικοί µε όλες αυτές τις ανοησίες
που µας φέρνετε εδώ, προκειµένου να υποστηρίξετε ρυθµίσεις
νοµοθετικές. Και βέβαια, είναι σαφές ότι αν θέλει κάποιος να
κάνει και µια προσέγγιση πιο επιστηµονική σε αυτόν τον τρόπο
της κοινοβουλευτικής και πολιτικής σας δράσης θα διαπιστώσει
αυτό που υπάρχει στη ρίζα κάθε εξέλιξης ολοκληρωτισµού στην
ιστορία των καθεστώτων. Ποιος είναι αυτός; Είναι αυτό που έχει
ονοµαστεί –και το ξέρει πολύ καλά η κ. Βάκη- η «αρχή της άτυ-
πης πολιτικής δράσης», της δράσης που δεν δεσµεύεται από θε-
σµούς παρά µόνο εµφορείται από την επιθυµία να υλοποιηθεί
αυτό που κάθε φορά αποτελεί πολιτική βούληση του κυρίαρχου.

Αυτήν ακριβώς την παθογένεια των ολοκληρωτικών καθεστώ-
των είναι που οι θεσµοί οι συνταγµατικοί και ο Κανονισµός της
Βουλής προσπαθούν να καταπολεµήσουν και ορθώνουν απέ-
ναντί τους αναχώµατα.

Εσείς, λοιπόν, στο πλαίσιο αυτής της προσπάθειας του να ακυ-
ρώνετε και να ανατρέπετε τους νόµους και την αρχή της νοµιµό-
τητας, γιατί έχετε πολύ µεγάλη επιθυµία για εξυπηρέτηση
µερικών συµφερόντων, συντεχνιακών συµφερόντων, συµφερόν-
των που έχουν φωτογραφικά παρουσιαστεί µε τις τροπολογίες
σε αυτήν τη Βουλή, αυτήν ακριβώς τη συγκεκριµένη βούλησή
σας όταν εµποδίζεται από µια συγκεκριµένη δικαστική απόφαση
ή από ένα συγκεκριµένο νόµο ή από το ίδιο το Σύνταγµα την κάµ-
πτετε, ισχυριζόµενοι και επικαλούµενοι τη θεωρία, την οποία
πρώτος την έχει διατυπώσει ο Πρωθυπουργός σε αυτήν την
χώρα, του θεσµικού εµποδίου.

Κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι θεσµικά εµπόδια οι νόµοι, δεν
είναι θεσµικό εµπόδιο το Σύνταγµα. Δεν µπορείτε να έρχεστε
εδώ και να λέτε άλογα και άλαλα ρήµατα µόνο και µόνο για να
γίνουν δεκτά χωρίς καµµία λογική, χωρίς καµµία συνταγµατική
επικάλυψη και στήριξη όλα αυτά που κάνετε. 

Γι’ αυτό είµαστε υποχρεωµένοι ακόµα µια φορά να σας πούµε
να σταµατήσετε αυτόν τον επικίνδυνο δρόµο που έχετε πάρει
στη διακυβέρνηση του τόπου, αλλά και στην πολιτική ανάδειξη
της φυσιογνωµίας σας της ιδεολογικής, γιατί σε καµία ευνοµού-
µενη χώρα, πολιτεία, όπως την έλεγε ο Αριστοτέλης, δεν είναι
ανεκτός αυτός ο τρόπος της νοµοθετικής και της πολιτικής συµ-
περιφοράς.

Όµως θα ήθελα εγώ να υπογραµµίσω κάτι µε πολύ εκτίµηση
και πολύ σεβασµό στο ρόλο που έχετε αναλάβει, της κυβέρνη-
σης αυτού του τόπου, στο σηµείο που έχουµε φτάσει. Το είπε
και χθες ο Πρόεδρος του ESM, ο κ. Ρέγκλινγκ, στη συνέντευξη
που έδωσε, όταν σας είπε ότι δεν πρόκειται µετά τον Αύγουστο
να ανοίξουν οι κάνουλες, όπως είπε και υποσχέθηκε ο κ. Φλαµ-
πουράρης, αλλά και µετά τον Αύγουστο είστε υποχρεωµένοι να
τηρείτε κανόνες. Και ο κανόνας είναι αυτό το θεσµικό εµπόδιο
στην άκριτη ικανοποίηση της επιθυµίας. 

Υπάρχει µια πολύ ενδιαφέρουσα αλληλογραφία µεταξύ του
Φρόυντ και του Κέλσεν το 1921, όπου από εκεί θα µπορούσατε
να δείτε και να αναγνωρίσετε τον εαυτό σας µέσα σε αυτά που
κάνετε. Δεν µπορεί γυµνή η επιθυµία της εξουσίας να γίνει ο
µόνος ρυθµός, να γίνει ο µόνος κανόνας που θα επιβάλει σε αυ-
τόν τον τόπο να βγει από την κρίση. 

Θα πρέπει, επιτέλους, να αντιληφθείτε ότι αν φτάσαµε στο ση-
µείο της κρίσης της ολόπλευρης που περνάµε, δεν το φτάσαµε,
γιατί ήταν κακή η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ, αλλά γιατί το
κράτος το νεοελληνικό από τότε που ιδρύθηκε µέχρι τουλάχιστον
το 2008-2009 αυτό που έκανε δεν ήταν τίποτα άλλο από το να
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ικανοποιεί αιτήµατα µερικά και να µην υποστηρίζει το καθ’ όλου
γενικό συµφέρον.

Αυτό κάνετε και εσείς µε τις τροπολογίες. Αυτό κάνετε και
εσείς µε τις φωτογραφικές διατάξεις. Αυτό κάνετε µε όλη αυτήν
τη συστηµατική πορεία που έχετε να επιδείξετε µέσα σε αυτήν
τη Βουλή και θα µείνετε στην ιστορία ως µνηµείο αντισυνταγµα-
τικής και αντικοινοβουλευτικής συµπεριφοράς, γιατί είστε παρα-
δοµένοι στην άτυπη, στην άνευ όρων ικανοποίηση αυτού που
θέλετε να κάνετε έχοντας στην αγκαλιά σας γυµνή την εξουσία
και όχι τη δηµοκρατία.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Τζαβάρα και για τις αναφορές και για όλα και δώσατε και
πάσα στην κυρία Βάκη στο τέλος. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-

δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα
τον λόγο για κάποιες διευκρινίσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ορίστε, κύριε Υπουρ-
γέ, έχετε τον λόγο για κάποιες διευκρινίσεις σχετικά µε τις άλλες
διατάξεις.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Για την πολιτική βούληση
του κυρίαρχου νοµίζω θα µας µιλήσει η κ. Βάκη. Εγώ απλώς ήθε-
λα να πω ότι το ποιος εφαρµόζει το πρόγραµµα αυτό µπορεί να
µας το πει και η ιστορία.

Θα κάνω µία πολύ σύντοµη διευκρίνιση για µία παράλειψη που
έκανα προηγουµένως. Μετά την αποδοχή των τροπολογιών ο τίτ-
λος της κύρωσης θα πρέπει να περιλάβει τη φράση «… και άλλες
διατάξεις». 

Και στο ακροτελεύτιο άρθρο, το οποίο ορίζει την έναρξη ισ-
χύος, θα πρέπει να προστεθεί η φράση: «…εκτός αν ορίζεται δια-
φορετικά στις επιµέρους διατάξεις». 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό. 
Τον λόγο έχει η Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ.

Φωτεινή Βάκη, για δώδεκα λεπτά. Θα έχουµε ενδιαφέρουσα συ-
ζήτηση τώρα µε τον κ. Τζαβάρα. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µε προκαλεί ο
κ. Τζαβάρας να απαντήσω. Προφανώς, η αναφορά στο όνοµά
µου σχετίζεται µε την ενασχόλησή µου µε τη φιλοσοφία και όχι
µε τον πολιτικό χώρο στον οποίο ανήκω, διότι αυτός ο χώρος
ασπάζεται τα διαµετρικά αντίθετα απ’ αυτά που αναφέρατε. 

Είναι, λοιπόν, προσφιλής η θεωρία της θεµελίωσης του πολι-
τικού και της αναπαραγωγής του µε όρους φίλου και εχθρού, µε
όρους βούλησης του κυρίαρχου αλλά αυτό, η προσφιλής θεωρία
του Carl Schmitt, προσήκει στο φασισµό, στην ακροδεξιά και όχι
βέβαια στον δικό µας πολιτικό χώρο. 

Ξέρετε, κύριε Τζαβάρα, στο δικό µας πολιτικό χώρο, στο χώρο
της Αριστεράς, η θεωρία δεσµεύεται από αξίες. Δεν είναι αξιο-
λογικά ουδέτερη και δεν νοηµατοδοτείται µε όρους ενός κυρίαρ-
χου στον οποίο εκχωρούµε τα πάντα, όλα τα δικαιώµατα ή µε
όρους βούλησης για δύναµη. Η δική µας η βούληση είναι βού-
ληση για ελευθερία, για κοινωνική απελευθέρωση, για αλληλεγ-
γύη, για ταξική αµεροληψία. Και η δική µας θεωρία δεσµεύεται
από τις αξίες της ελευθερίας, της ισότητας, της αδελφότητας,
του τρίπτυχου της Γαλλικής Επανάστασης, του γνήσιου αυτού
τέκνου του Διαφωτισµού, της αλληλεγγύης. Η πολιτική θεωρία
γίνεται επί του πεδίου αυτών των εννοιών, όπως θα έλεγε και ο
αείµνηστος δάσκαλός µας, Κοσµάς Ψυχοπαίδης. 

Αναφερθήκατε, λοιπόν -δεν αµφισβητεί κανείς τη νοµική σας
παιδεία- στο θέµα του κράτους και της δηµόσιας διοίκησης.
Αφού, λοιπόν, ξεκινήσαµε µε φιλοσοφικές αναφορές, επιτρέψτε
µου. Το κράτος είναι µια κοινωνική σχέση. Είναι η υλική συµπύ-
κνωση ενός συσχετισµού δυνάµεων ανάµεσα σε κοινωνικές τά-
ξεις. Δεν το λέω εγώ αυτό. Tο έλεγε ο Νίκος Πουλαντζάς. 

Είπατε, λοιπόν, ότι χαρακτηριζόµαστε από νοµοθετική πονηριά
και από κοινοβουλευτική ατυπία. Δεν καταλαβαίνω σε τι συνίστα-
ται εν προκειµένω η κοινοβουλευτική πονηρία και η παρατυπία.

Διότι για τη συγκεκριµένη τροπολογία από τη σκοπιά της υγείας,
δεν ήρθε η κυρία Υπουργός, ήρθε ο κ. Πολάκης, εκπροσωπών-
τας το Υπουργείο Υγείας και τα θέµατα εκεί. Σε τι συνίσταται,
λοιπόν, αυτή η φοβερή παρατυπία; Στο ότι προσπαθήσαµε να αι-
µοδοτήσουµε µε προσωπικό τα νοσοκοµεία; Στο ότι προσπαθή-
σαµε να εξοικονοµήσουµε για το κράτος τριψήφια νούµερα
εκατοµµυρίων ευρώ από την έξοδο των εργολάβων και από τις
ατοµικές εργασιακές συµβάσεις µε εργαζόµενους; Πώς θα εξυ-
πηρετούνται αυτές οι ανάγκες σε τυχόν τρίµηνα διαλείµµατα;  

Για να µην πάµε και στην πλευρά των ιδίων των εργαζόµενων.
Διότι αν κάποτε το κράτος και η δηµόσια διοίκηση ήταν το λά-
φυρο, το τρόπαιο µε σήµα κατατεθέν τις πελατειακές σχέσεις,
το «κάθε χωριό και θέση στο δηµόσιο» δυστυχώς, το πλήρωσε
πολύ ακριβά η ελληνική κοινωνία. Τώρα έχουµε πάει δυστυχώς,
στο άλλο άκρο, σε εργαζόµενους αναλώσιµους, ανακυκλώσι-
µους, ευέλικτους, µιας χρήσης. Είναι πολύ σκληρό. Το έχουµε
βιώσει και κάποιοι στους χώρους µας να κρίνεσαι από µηδενική
βάση µε εννιάµηνες για παράδειγµα συµβάσεις. 

Ας δούµε, εποµένως, αυτήν την τροπολογία ως έναν τρόπο θε-
ραπείας και επούλωσης πληγών, ιδιαίτερα στον ευαίσθητο χώρο
των νοσοκοµείων και της υγείας, από όπου έφυγαν οι εργολάβοι.
Θεωρώ πολύ σηµαντική επιτυχία το γεγονός ότι οι εργαζόµενοι
υπέγραψαν κάποιες συµβάσεις και από τη λειτουργική σκοπιά
της εξοικονόµησης πολλών εκατοµµυρίων ευρώ, αλλά και για τις
ίδιες τις θέσεις εργασίας που διαµορφώθηκαν. 

Διότι δεν είναι µόνο το ζητούµενο οι θέσεις εργασίας, είναι να
είναι και αξιοπρεπείς αυτές οι θέσεις εργασίας και να µην βλέ-
πουµε πλέον τον εργαζόµενο ως ένα ανακυκλώσιµο, αναλώσιµο
υλικό. 

Από εκεί και πέρα, ας εξηγήσει και η κυρία Υπουργός τα πε-
ραιτέρω. Εγώ αναφέρθηκα σε αυτά που είπε ο κ. Πολάκης και
όσον αφορά το θέµα του τοµέα της υγείας. 

Θα ήθελα, για να µην αδικήσω τη σύµβαση -είναι πραγµατικά
κρίµα- να πω δυο λόγια και γι’ αυτό. Στη σύµβαση αυτή που υπέ-
γραψε το ελληνικό δηµόσιο µε το Διεθνές Ινστιτούτο Παστέρ στις
31 Ιουλίου 2017, αποτυπώνεται και µια άλλη πολιτική της Κυβέρ-
νησης, η πολιτική για έναν ενιαίο χώρο εκπαίδευσης, έρευνας,
τεχνολογίας και καινοτοµίας σε ό,τι αφορά τα ερευνητικά κέν-
τρα.  

Είναι σαφές, λοιπόν, ότι η εν λόγω σύµβαση, που είναι και απο-
τέλεσµα µακράς διαπραγµάτευσης µεταξύ του Υπουργείου Παι-
δείας, του Υπουργείου Υγείας και του Ελληνικού Ινστιτούτου
Παστέρ, καθώς και του Διεθνούς Ινστιτούτου Παστέρ, εντάσσε-
ται σε µία µεταρρυθµιστική προσπάθεια, σε µία εθνική στρατη-
γική της Κυβέρνησης, ώστε να διαµορφωθεί ένα νέο πλαίσιο για
την έρευνα, για την τεχνολογική ανάπτυξη, αλλά και για τη δια-
σύνδεση της επιστηµονικής γνώσης και της έρευνας µε την κοι-
νωνία, µε στόχο, µεταξύ άλλων στόχων, και αυτό που διακηρύσ-
σουµε σε όλους τους τόνους, την παραγωγική ανασυγκρότηση
της χώρας.

Βασική αποστολή του Ελληνικού Ινστιτούτου Παστέρ, τα είπαν
και η εισηγήτρια µας, η κ. Αναγνωστοπούλου, και ο Υπουργός,
είναι η πρόληψη των µολυσµατικών νοσηµάτων µέσω της έρευ-
νας, της εκπαίδευσης και της προσφοράς υπηρεσιών στη δηµό-
σια υγεία.

Παράλληλα στους στόχους του περιλαµβάνεται η καταπολέ-
µηση και άλλων σοβαρών νοσηµάτων, όπως είναι τα αυτοάνοσα,
τα νευροεκφυλιστικά, τα νευροµυϊκά και διάφορες µορφές καρ-
κίνου. Είναι γνωστή η συνεισφορά του Παστέρ στην παραγωγή
εµβολίων για σπάνιες ασθένειες, ενώ είναι άµεσος αποδέκτης
των οδηγιών για κάλυψη των κρατικών αναγκών στην προµήθεια,
παραγωγή, αποθήκευση και διάθεση εµβολίων. 

Πρόκειται για υπηρεσίες που προσφέρουν στη δηµόσια υγεία,
κυριολεκτικά σώζουν ζωές. Η κερδοσκοπία των φαρµακευτικών
εταιρειών δεν ασχολείται εύκολα µε την αντιµετώπιση και πρό-
ληψη σπάνιων νοσηµάτων. Έχουµε πολλά πρόσφατα παραδείγ-
µατα, µονοπωλείται αυτόν τον καιρό η συζήτηση για το φάρµακο
και τις αµαρτωλές φαρµακευτικές εταιρείες.

Ένας, λοιπόν, από τους λόγους που χαιρετίζουµε ως κορυ-
φαία αυτή τη σύµβαση είναι και το ότι θα συµβάλλει σε µία ανα-
νοηµατοδότηση και του φαρµάκου και του αγαθού της υγείας
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ως δηµόσιου αγαθού. Σε µία εποχή, δυστυχώς, πλήρους αποδό-
µησης της υγείας ως δηµόσιου αγαθού και του εκφυλισµού, της
µετάλλαξης του φαρµάκου σε καταναλωτικό προϊόν ή του για-
τρού -και το λέω µε µεγάλη θλίψη- σε έµπορο, όπως δεικνύεται
από αυτή τη σωρεία σκανδάλων που βγαίνουν καθηµερινά για
τις πρακτικές που µετερχόταν και σε παγκόσµιο επίπεδο η συγ-
κεκριµένη εταιρεία και άλλες, φυσικά.  

Πέραν, όµως, της αποστολή του Ινστιτούτου Παστέρ για την
καταπολέµηση σπάνιων ασθενειών, κατέχει επίσης σηµαίνουσα
θέση στην εκπαίδευση νέων επιστηµόνων και ερευνητών. 

Με το προηγούµενο καθεστώς, που είχε κυρωθεί µε τη σύµ-
βαση του 2008, προβλεπόταν ότι τα µέλη του διοικητικού συµ-
βουλίου του Ελληνικού Ινστιτούτου Παστέρ διορίζονταν µε κοινή
υπουργική απόφαση των Υπουργείων Υγείας και Ανάπτυξης.  

Αυτό αλλάζει. Με την υπό κύρωση σύµβαση τα µέλη πλέον διο-
ρίζονται µε κοινή υπουργική απόφαση των Υπουργείων Παιδείας
και Υγείας, Υπουργεία από τα οποία ως Μη Κερδοσκοπικός Ορ-
γανισµός Ιδιωτικού Δικαίου εποπτεύεται. 

Πρόκειται, εποµένως, για µία θεσµική κατοχύρωσή του ως
ερευνητικού κέντρου και για την εναρµόνισή του µε την πρό-
σφατη νοµοθεσία µε την πρόσφατη νοµοθεσία για την έρευνα,
µε τον νόµο που είχαµε ψηφίσει το 2016, τον ν.4386.      

Παράλληλα, µε τη νέα αυτή σύµβαση εκσυγχρονίζεται και το
πλαίσιο λειτουργίας του  Ινστιτούτου για να συνάδει µε τις σύγ-
χρονες επιστηµονικές και ιατρικές εξελίξεις για την προαγωγή
της δηµόσιας υγείας.

Σε αυτό το σηµείο θα ήθελα και εγώ να κάνω µια µικρή ανα-
φορά στην ίδρυση του ελληνικού Ινστιτούτου Παστέρ, που σε λι-
γότερο από ένα χρόνο κλείνει τα εκατό χρόνια ζωής στην Ελ-
λάδα. Το πρώτο  Ινστιτούτο  ιδρύθηκε στο Παρίσι το 1888. Σκο-
πός του ινστιτούτου ήταν η µελέτη της νέας τότε επιστήµης της
µικροβιολογίας, η έρευνα για την ανάπτυξη των εµβολίων και
ορών και βέβαια η εφαρµογή της µικροβιολογίας στην ιατρική,
τη δηµόσια υγεία, την γεωργία και τη βιοµηχανία.

Ακολούθησε η ίδρυση ενός δικτύου Ινστιτούτων Παστέρ εκτός
Γαλλίας σε γαλλικές αποικίες, καθώς και σε άλλες χώρες. Η
ίδρυση του ελληνικού Ινστιτούτου Παστέρ ακολούθησε µια σειρά
γεγονότων κυρίως µετά τον ελληνοτουρκικό πόλεµο του 1897
και την ανάγκη που προέκυψε από τις αρχές του 20ου αιώνα για
αναδιοργάνωση του ελληνικού στρατού.

Το 1919 το ελληνικό  Ινστιτούτο Παστέρ, ίδρυµα Ζαχάρωφ,
ιδρύθηκε µε βασιλικό διάταγµα στις 26 Απριλίου. Την ταραγµένη
περίοδο της ίδρυσής του, το ινστιτούτο κλήθηκε να αντιµετωπί-
σει σοβαρότατα προβλήµατα δηµόσιας υγείας, όπως ο τύφος
και ο κίτρινος πυρετός. Έκτοτε, λοιπόν, αποτελεί σηµείο αναφο-
ράς για τη δηµόσια υγεία και τη βιοϊατρική έρευνα στην Ελλάδα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Σε ένα λεπτό τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Είναι, λοιπόν, πολύ σηµαντικό ότι ένα τόσο σπουδαίο ινστι-

τούτο εκσυγχρονίζεται θεσµικά αλλά και µπορεί να εξασφαλίσει
εκ νέου την εύρυθµη λειτουργία του. Νοµίζω ότι ελάχιστοι θα
διαφωνήσουν µε αυτό, στην αναγκαιότητα της συνεχούς βελτίω-
σης και στήριξης του ελληνικού Ινστιτούτου Παστέρ και της θε-
σµικής αναγνώρισής του ως ερευνητικού κέντρου υπό την
εποπτεία και της Γενικής Γραµµατείας Έρευνας και Τεχνολογίας.

Έχω κλείσει µε το Ινστιτούτο Παστέρ, επιτρέψτε µου όµως µία
τελευταία παρέµβαση αναγκαστικά για την πολιτική επικαιρό-
τητα, επειδή το έθεσε και ο συνάδελφος της Αξιωµατικής Αντι-
πολίτευσης, αλλά νοµίζω και ένας άλλος συνάδελφος. Έγινε
πάρα πολύς λόγος και γι’ αυτή τη θέση στο Γραφείο Προϋπολο-
γισµού. Και πάρα πολύ κραυγή και θόρυβος ακούστηκε. Ακού-
σαµε ότι η γυναίκα του Καίσαρα δεν αρκεί µόνο να είναι τίµια,
αλλά θα πρέπει να φαίνεται και τίµια.

Ο προκάτοχος του κ. Κουτεντάκη εξ όσων γνωρίζω, είχε διο-
ριστεί µέσω µιας καθαρά κοµµατικής επιλογής στην ίδια θέση,
ενώ –διορθώστε µε εάν κάνω λάθος- ήταν υποψήφιος Βουλευτής
της Νέας Δηµοκρατίας.

Ο κ. Κουτεντάκης είναι τεχνοκράτης µε εξειδίκευση στην οικο-
νοµική γνώση. Έχει υπηρετήσει σε θέσεις εφαρµοσµένης οικονο-
µικής πολιτικής. Δεν είναι πολιτικό πρόσωπο. Δεν ήταν υποψή-

φιος σε κάποιο ψηφοδέλτιο. Εποµένως, ας είµαστε λίγο προσε-
κτικοί όταν κουνάµε το δάχτυλο και µε περισσή υποκρισία τελικά
καταµαρτυρούµε στους άλλους κάτι το οποίο εφαρµόστηκε από
εµάς τους ίδιους. Ας είµαστε και λίγο πιο προσεκτικοί αγαπητοί
µου συνάδελφοι της αντιπολίτευσης και µε την έξοδο από την
επιτροπεία της χώρας µας τον Αύγουστο του 2018 και να µην κιν-
δυνολογούµε. Και όλα τα στοιχεία συντείνουν προς αυτήν την
κατεύθυνση. Προφανώς και δεν θα είναι η µετάβαση στον Κήπο
της Εδέµ. Προφανώς και δεν θα είναι η µετάβαση στον παρά-
δεισο της ευµάρειας και της ευωχίας.

Ναι, κύριε Τζαβάρα, εποπτεία θα έχουµε. Άλλο, όµως, η επι-
τροπεία και άλλο η εποπτεία. Η εποπτεία, όµως, είναι το αντίτιµο
της παραµονής µας στην ευρωζώνη. Και εάν µία Κυβέρνηση σε
όλη την Ευρώπη έστειλε ένα µήνυµα για την αρχιτεκτονική και
τον τρόπο λειτουργίας της Ευρωζώνης, αυτοί ήµασταν εµείς.
Εσείς ήσασταν οι διαπρύσιοι κήρυκες του «µένουµε Ευρώπη»,
όποια Ευρώπη και εάν είναι αυτή, για να µη θυµηθώ και τα άλλα.
Αυτούς που σήµερα θέλουν να βάλουν την προληπτική γραµµή
πίστωσης και ενισχυµένη κιόλας και ήταν αυτοί που είχαν φτάσει
στο ναδίρ της δουλοπρέπειας µε τα «forget it Υiannis» και άλλα.

Αυτή η Κυβέρνηση έστειλε ένα µήνυµα έξω µιας άλλης Ευρώ-
πης που δεν θα εδράζεται στο δόγµα της λιτότητας και δεν θα
έχει άρθρο πίστεως τη νεοφιλελεύθερη φτωχοποίηση των λαών.

Εποµένως, ναι, η εποπτεία είναι ένα από τα αντίτιµα της έντα-
ξης της χώρας στον πυρήνα της Ευρωζώνης. Το πώς λειτουργεί
η Ευρωζώνη είναι µιας άλλης τάξης συζήτηση εξίσου σηµαντική,
την οποία όµως εµείς τη βάλαµε στο τραπέζι και εµείς επερωτή-
σαµε, τη δοµή και τη λειτουργία της.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Βάκη.

Παρακαλώ πολύ τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Δηµο-
κρατικής Συµπαράταξης κ. Αθανάσιο Θεοχαρόπουλο να λάβει
τον λόγο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, κυρίες και
κύριοι Βουλευτές, σήµερα συζητάµε ένα σηµαντικό νοµοσχέδιο,
µια κύρωση σύµβασης για τη λειτουργία του Ελληνικού Ινστιτού-
του Παστέρ. Αντιµετωπίζονται δυσλειτουργίες στην οργάνωσή
του. Επιδιώκει τη διαµόρφωση ενός πλαισίου αποτελεσµατικό-
τερης λειτουργίας του, τροποποιούνται διαδικασίες που αφο-
ρούν στη σύνθεση και τη διαδικασία εκλογής των οργάνων του,
γίνεται προσπάθεια αντιµετώπισης θεµάτων διαχειριστικού χα-
ρακτήρα και συγκεκριµένα προβλέπεται τακτικός έλεγχος της οι-
κονοµικής διαχείρισης. 

Γι’ αυτό είπαµε και λέµε ότι η προτεινόµενη σύµβαση που είναι
προϊόν κοινής επεξεργασίας µε τους Γάλλους, εξυπηρετεί αυ-
τούς τους σκοπούς. Γι’ αυτό δίνουµε θετική ψήφο στο νοµοσχέ-
διο. Είναι ένα νοµοσχέδιο το οποίο κινείται στη σωστή κατεύθυν-
ση. 

Βέβαια, έχουµε εντοπίσει τα προβλήµατα. Δεν χρειάζεται να
τα επαναλάβω, τα είπε ο εισηγητής. Θέλω να πιστεύω ότι θα τα
βλέπετε από εδώ και στο εξής, προκειµένου να µπορούν να διορ-
θωθούν ορισµένα θέµατα στη διαδικασία λειτουργίας και µε
βάση τα στενά δηµοσιονοµικά όρια που έχουµε αυτή τη στιγµή
ως χώρα. Άρα, πρέπει να λύνουµε προβλήµατα την ώρα που δη-
µιουργούνται. 

Σε κάθε περίπτωση, όµως, δεν µπορούµε παρά να πούµε ότι
το Ελληνικό Ίδρυµα Παστέρ είναι µία λογική, θα έλεγα, η οποία
πρέπει να συνεχιστεί, όσον αφορά το έργο το οποίο έχει ξεκινή-
σει και να µην εµπλέκεται µε το έργο άλλων συγκεκριµένων ιδρυ-
µάτων.

Σ’ αυτό το νοµοσχέδιο, όµως, σ’ αυτήν την κύρωση σύµβασης
στην ουσία που αντιµετωπίζουµε µε θετική διάθεση, από χθες το
απόγευµα είδαµε, δυστυχώς, δύο τροπολογίες. Η λέξη «δυστυ-
χώς» αφορά τη µία τροπολογία, την τροπολογία που έφερε το
Υπουργείο Διοικητικής Μεταρρύθµισης και ήρθε σήµερα να την
υπερασπιστεί ο Υπουργός Υγείας, µε µία επιχειρηµατολογία
όµως που αφορούσε µόνο το Υπουργείο Υγείας, λες και η τρο-
πολογία δεν αφορά όλη τη δηµόσια διοίκηση. 

Εδώ έχουν γενικευθεί οι διατάξεις οι οποίες ουσιαστικά µας
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δηµιουργούν εύλογες ανησυχίες για το τι θέλετε να κάνετε το
επόµενο χρονικό διάστηµα. Στην ουσία αποδεσµεύετε τις διαδο-
χικές συµβάσεις. Δεν ισχύει το τρίµηνο και, µάλιστα, όχι µόνο
στην υγεία, όπως είπε ο κ. Πολάκης, αλλά σε όλη τη δηµόσια δι-
οίκηση. Και, βεβαίως, µετά το εικοσιτετράµηνο είπε ότι µπορεί
κατ’ ευθείαν κάποιος να πάει µε διαγωνιστική διαδικασία, αλλά
εφόσον έχει αφαιρέσει το τρίµηνο, εφόσον γίνονται όλες αυτές
οι διαδικασίες και εφόσον στη διαγωνιστική διαδικασία προσµε-
τράται ως κύριος παράγοντας η προϋπηρεσία.

Ουσιαστικά, κατά τη δική µας άποψη, µ’ αυτή τη λογική εµπαί-
ζετε και τους ανέργους και τους συµβασιούχους. Τους συµβα-
σιούχους τους κρατάτε οµήρους. Γι’ αυτό λέµε ότι αυτή είναι µια
προεκλογική ρύθµιση. Στους δε ανέργους λέτε ότι δεν έχουν πε-
ριθώριο να µπουν ποτέ στις συγκεκριµένες θέσεις εργασίας.

Διευρύνετε, λοιπόν, τα κακώς κείµενα των προηγούµενων
ετών. Αυτό κάνετε, κύριε Πολάκη, εσείς που αναφερθήκατε πριν
από λίγο στη συγκεκριµένη τροπολογία. Τι κάνετε; Συνεχίζετε τις
παθογένειες ενός πελατειακού συστήµατος και µε επιχειρηµα-
τολογία, µάλιστα. Σας είπαµε ότι η συγκεκριµένη τροπολογία
είναι εκτός των ρυθµίσεων, των προβλέψεων του Συντάγµατος,
εκτός του προεδρικού διατάγµατος, το οποίο καταστρατηγήθηκε
στη συνέχεια και από την ίδια βέβαια τη Νέα Δηµοκρατία την πεν-
ταετία της διακυβέρνησης Καραµανλή. Το αποτέλεσµα τότε ήταν
να έχουµε έκρηξη των συµβασιούχων και η χώρα να φτάσει στην
κρίση και από την έκρηξη µεταξύ άλλων των δηµοσίων δαπανών,
χωρίς όριο και χωρίς αξιοκρατία. Αυτό είναι το πρόβληµα, διότι
δεν λειτουργεί εις όφελος του δηµοσίου συµφέροντος, όταν δεν
υπάρχει αξιοκρατία, όταν δεν τη νιώθουν οι πολίτες. 

Τι κάνετε εσείς τώρα; Διευρύνετε όλα αυτά τα κακώς κείµενα
και προχωράτε σε µια λογική που καταστρατηγείτε και την ίδια
τη ρύθµιση του Συντάγµατος, εκείνη του προεδρικού διατάγµα-
τος. Μάλιστα λέτε «τι να κάνουµε, είµαστε σε περίοδο κρίσης,
συνεπώς, να µη µας µιλάτε για το Σύνταγµα, δεν µπορούµε να
κάνουµε αλλιώς». Αυτό είπατε στην οµιλία σας. Καταστρατη-
γούµε και εκείνες τις προβλέψεις που υπήρχαν για να µην έχει
καταχρηστική δράση η δηµόσια διοίκηση. Γιατί για αυτό προβλε-
πόταν αυτές οι συγκεκριµένες ρυθµίσεις, για να αποτραπεί η κα-
ταχρηστική δράση της δηµόσιας διοίκησης. 

Η τροπολογία έρχεται σε κύρωση σύµβασης. Δεν προλάβαµε
να τη συζητήσουµε. Αφορά ένα σοβαρό θέµα για όλη τη δηµόσια
διοίκηση. Ήρθε σε κύρωση σύµβασης για το Παστέρ το προ-
ηγούµενο βράδυ, κατά παρέκκλιση κάθε γενικής και ειδικής διά-
ταξης. 

Βεβαίως, στην τοποθέτησή του ο Υπουργός αναφέρθηκε, αντί
να απαντήσει στα ερωτήµατα της Αντιπολίτευσης, επιτιθέµενος
στην Αντιπολίτευση λέγοντας για το τι έχει κάνει η ίδια. Κοιτάξτε,
εδώ δεν µπορούµε να µιλάµε συνεχώς και να µη λέµε την πραγ-
µατικότητα. Ποια είναι η πραγµατικότητα; Η πραγµατικότητα
είναι ότι σήµερα -επειδή αναφερθήκατε στις εργασιακές σχέσεις-
οι εργασιακές σχέσεις έχουν χειροτερέψει την τελευταία τριετία,
οι εργασιακές σχέσεις έχουν φτάσει µε ευέλικτες µορφές απα-
σχόλησης που κυριαρχούν παντού, µε πολύ χαµηλούς µισθούς,
µε µισθούς της τάξεως των 300 ευρώ, µε όµηρους ουσιαστικά
σε πάρα πολλές δουλειές ανθρώπους και ιδιωτικού τοµέα και δη-
µόσιου τοµέα, µε µια κατάσταση που οδηγεί σε απόγνωση τους
πολίτες. 

Η κατάσταση αυτή δεν οδηγεί σε απόγνωση µόνο τους πολίτες
στη χώρα µας. Υπάρχουν τέτοια στοιχεία σε όλη την Ευρώπη, γι’
αυτό εξάλλου ο εθνικολαϊκισµός παίρνει τα πάνω και πρέπει οι
δυνάµεις οι δηµοκρατικές, οι δυνάµεις οι προοδευτικές να βρού-
µε τρόπο αντίδρασης στον εθνικολαϊκισµό. Πώς θα τον βρούµε
τον τρόπο αντίδρασης; Θα τον βρούµε δίνοντας λύσεις στα συγ-
κεκριµένα προβλήµατα, όχι θεωρητικά και αόριστα.

Τι έχετε κάνει; Ενώ κυβερνάτε τρία χρόνια, µιλάτε -άκουσα και
τον Υπουργό και την Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ-
λες και τώρα παραλάβατε την εξουσία, σήµερα, λες και αυτή την
τριετία δεν έχουν αυξηθεί όλα αυτά τα προβλήµατα στις εργα-
σιακές σχέσεις. 

Βεβαίως, για άλλη µια φορά ο Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας
µε µια λογική απέναντι στο το κράτος δικαίου µίλησε απέναντι
στις αποφάσεις του Συντάγµατος µε την έννοια ότι δεν µπο-

ρούµε να µένουµε σε αυτές τις λογικές, δεν µπορούµε να µέ-
νουµε στις αποφάσεις που προβλέπονται όταν είµαστε σε µια
διαδικασία κρίσης. Μια τέτοια λογική έχουµε δει απέναντι στο
Συµβούλιο της Επικρατείας τις προηγούµενες φορές, απέναντι
σε ρυθµίσεις τώρα, οι οποίες έρχονται να καταστρατηγήσουν ου-
σιαστικά και το ίδιο το Σύνταγµα.

Αυτά τα θέµατα, όµως, δεν είναι ασύνδετα σε σχέση και µε την
ευρύτερη επικαιρότητα. Μίλησαν πολλοί οµιλητές και η Κοινο-
βουλευτική Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ για το Γραφείο Προϋπολο-
γισµού της Βουλής. Πρώτα-πρώτα δεν είναι σωστά τα στοιχεία
που είπατε. 

Η προηγούµενη σύνθεση του Γραφείου Προϋπολογισµού της
Βουλής έγινε µε ένα πενταµελές συµβούλιο που υπήρχε από όλα
τα κόµµατα. Ο κ. Λαπατσιώρας ήταν εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ. Ή-
ταν ο κ. Ρηγίνος, ο κ. Μαραβέγιας -λέω τα ονόµατα τα οποία βρι-
σκόταν- µε επικεφαλής τον κ. Λιαργκόβα. Δεν ισχύει αυτό που ει-
πώθηκε προηγουµένως, έγινε µε διαδικασίες προσπάθειας συ-
ναίνεσης, συνεννόησης εκείνη την περίοδο. Ένας ήταν προτει-
νόµενος από το ΠΑΣΟΚ, ένας προτεινόµενος από τον ΣΥΡΙΖΑ,
ένας από τη ΔΗΜΑΡ και από τη Νέα Δηµοκρατία. Αυτό ήταν το
προηγούµενο Γραφείο Προϋπολογισµού της Βουλής.

Είναι σε γνώση µου -και θα το πω στην Ολοµέλεια- ότι ο κ. Σα-
µαράς, ο προηγούµενος Πρωθυπουργός το 2014, ήταν ενοχλη-
µένος πολλές φορές από την κριτική που έκανε το Γραφείο
Προϋπολογισµού της Βουλής. Κινδύνευε η θέση του κ. Λιαργ-
κόβα τα προηγούµενα χρόνια. Αλλά δεν τόλµησε και κανένας να
κάνει αυτό που κάνετε εσείς, να κατηγορείτε µια ανεξάρτητη
αρχή και τα τρία χρόνια αυτά που έχετε αναλάβει και ουσιαστικά
να λέτε να τελειώσει η θητεία να τον διώξουµε. Όµως, το κάνατε
και αυτό. Τελείωσε η θητεία. Δικαίωµα είναι όταν τελειώνει η θη-
τεία στο Γραφείο Προϋπολογισµού της Βουλής να προχωράτε
σε έναν άλλον επικεφαλής.

Είδαµε προς έκπληξή µας την τοποθέτηση στη θέση του επι-
κεφαλής µιας ανεξάρτητης αρχής του κράτους, του Γραφείου
Προϋπολογισµού της Βουλής, ενός κυβερνητικού στελέχους,
του Γενικού Γραµµατέα Δηµοσιονοµικής Πολιτικής κ. Κουτεν-
τάκη. Αυτό για εµάς αποτελεί απροκάλυπτη κίνηση ελέγχου της
ανεξάρτητης αρχής. Δεν χρειάζεται να εξηγήσουµε γιατί. Οι ευ-
θύνες της Κυβέρνησης και του ίδιου του Προέδρου της Βουλής
είναι τεράστιες, καθώς αυτές οι θέσεις µε θητεία επιβάλλουν
αναζήτηση ευρύτερων συναινέσεων, όχι επιβολή κυβερνητικών
στελεχών από την Πλειοψηφία ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ. 

Πώς βλέπετε την εθνική συνεννόηση, αγαπητοί συνάδελφοι;
Πώς την βλέπετε, όταν και στις ανεξάρτητες αρχές γίνεται µε
αυτό τον τρόπο από την κυβερνητική πλειοψηφία της επιβολής
κυβερνητικών στελεχών στη θέση του επικεφαλής; 

Να επισηµάνουµε για άλλη µια φορά στους κυβερνώντες ότι
το Γραφείο Προϋπολογισµού της Βουλής δεν είναι παράρτηµα
της Κυβέρνησης. Είναι ανεξάρτητη αρχή. Γι’ αυτό έβγαζε εκθέ-
σεις τριµηνιαίες, που έλεγε ότι ο µέσος µισθός είναι στα 393
ευρώ, ότι µε τα πρωτογενή πλεονάσµατα της χώρας για µια πεν-
ταετία δεν βγαίνουµε από την κρίση. Γιατί αυτά θα πρέπει να λέει
µια ανεξάρτητη αρχή. Και αν το χειριζόσασταν µε πιο δηµοκρα-
τικό τρόπο, θα προσπαθούσατε να αξιοποιήσετε αυτά τα στοι-
χεία προς όφελος της διαπραγµάτευσης της χώρας µας. 

Αυτό ακριβώς, λοιπόν, είναι που ενοχλεί την Κυβέρνηση, αλλά
και τον ίδιο τον Πρόεδρο της Βουλής δυστυχώς, καθώς από εκεί
υπάρχει η πρόταση και ο ορισµός. Εκ του θεσµικού ρόλου θα
έπρεπε να εργάζεται για την ενίσχυση της ανεξαρτησίας και όχι
για την υπονόµευση της ανεξαρτησίας της αρχής. Φαίνεται ότι
στην Κυβέρνηση δεν αντέχετε την κριτική όχι µόνο από τα κόµ-
µατα της Αντιπολίτευσης, αλλά και από τις ανεξάρτητες αρχές
του κράτους. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. 

Και µιας που αναφερθήκαµε στην έξοδο από την κρίση, πράγ-
µατι έχει δώσει στοιχεία -και είναι σε εκθέσεις διαδοχικές- το
Γραφείο Προϋπολογισµού της Βουλής για το ότι δεν µπορούµε
να βγούµε από την κρίση όταν έχουµε για µια πενταετία 3,5%
πρωτογενή πλεονάσµατα µε υπερφορολόγηση. Πώς θα καλύ-
πτονται αυτά; Γι’ αυτό λέµε ότι χρειάζεται αναθεώρηση αυτών
των στόχων στο 2%. Και αφού συµφωνείτε σε αυτό, δεν µπο-
ρούµε να καταλάβουµε γιατί διαφωνείτε ότι δεν γίνεται έξοδος
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από την κρίση µε αυτά τα στοιχεία, που εσείς έχετε υπογράψει.
Δεν γίνεται έξοδος από την κρίση µε µια συνεχόµενη φτωχοποί-
ηση του κόσµου και µε θέσεις εργασίας µε 400 ευρώ, µε τα
οποία δεν µπορεί να ζήσει ο κόσµος. Και δεν γίνεται έξοδος από
την κρίση χωρίς µια ουσιαστική αναδιάρθρωση του δηµοσίου
χρέους, η οποία πρέπει να γίνει, και βέβαια µε έναν δανεισµό, ο
οποίος θα επιτρέψει στη χώρα –µε επιτόκια δανεισµού λογικά-
να µπορεί να εξυπηρετεί τις ανάγκες της και το χρέος της. 

Όλα αυτά τα στοιχεία, λοιπόν, που σας είχε επισηµάνει το Γρα-
φείο Προϋπολογισµού, µια ανεξάρτητη αρχή, κατά την άποψη τη
δική µας, σας οδήγησαν στην τοποθέτηση ενός κυβερνητικού
στελέχους στη θέση του επικεφαλής και µάλιστα, µη αποδεχό-
µενος ο Πρόεδρος της Βουλής στη Διάσκεψη να δώσει τα βιο-
γραφικά των υπολοίπων που ήταν υποψήφιοι για τη συγκεκρι-
µένη θέση, για να ψηφίσουν, για να τοποθετηθούν οι αρµόδιοι
των κοµµάτων. 

Χωρίς κράτος δικαίου, χωρίς ανεξάρτητες αρχές, χωρίς να
πούµε την αλήθεια στον ελληνικό λαό για το τι χρειάζεται για να
βγούµε πραγµατικά από την κρίση και ποιες είναι οι προοδευτι-
κές µεταρρυθµίσεις και τι αλλαγές πρέπει να γίνουν, δυστυχώς
θα παραµένουµε στην ίδια οικονοµική κατάσταση στη χώρα µας.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Θεοχαρόπουλο και για την εξοικονόµηση του χρόνου. 
Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος από την Κοι-

νοβουλευτική Οµάδα της Χρυσής Αυγής κ. Παναγιώτης Ηλιόπου-
λος, για δώδεκα λεπτά. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Συζητάµε για ένα ινστιτούτο, το οποίο όντως παράγει έργο

όλα αυτά τα χρόνια. Κλείνει και τα εκατό χρόνια, όπως είπαν οι
προηγούµενοι. 

Άκουσα, όµως, τον Υπουργό, τον κ. Πολάκη, άκουσα την κ. Βά-
κη, να µιλάνε για οκτώ καταστροφικά χρόνια, για αλλαγή πολιτι-
κής. Δεν ήξερα πού αναφερόντουσαν, πραγµατικά αν ζουν σε
άλλη χώρα. Μάλλον ο κ. Πολάκης ξεχνάει ότι τα τρία από τα
οκτώ χρόνια κυβερνούν αυτοί, ότι συνεχίζουν ακριβώς την ίδια
καταστροφική πολιτική µε τους προηγούµενους. Δεν ξέρουµε
ποιο είναι το κέρδος, γιατί από τα οκτώ χρόνια της λιτότητας,
της σκληρής, της βάρβαρης, της απάνθρωπης -και δεν τα λέω
εγώ αυτά, βγείτε να δείτε τι λέει ο κόσµος γι’ αυτά τα οκτώ χρό-
νια- το µόνο κέρδος ήταν 150 δισεκατοµµύρια παραπάνω χρέος.
Δεν συζητάµε σε ποσοστό του ΑΕΠ, γιατί το ΑΕΠ πέφτει, αυξά-
νεται το χρέος, για τι ποσοστό του ΑΕΠ µιλάµε, για ένα δυσθεώ-
ρητο ύψος, το οποίο δεν πρόκειται ποτέ να αποπληρωθεί. 

Μας λένε για άλλη πολιτική οι συριζαίοι, ενώ έχουν υπογράψει
πρωτογενές πλεόνασµα 3,5% για τα επόµενα χρόνια. Ουσιαστικά
έχουν σκλαβώσει την πατρίδα µας. Είναι ένα πλεόνασµα, που δεν
µπορεί να βγει µε αυτό το ΑΕΠ. Χρησιµοποιώ ακριβώς την πρό-
ταση της κ. Βάκη: «Δεν θα εδράζεται στο δόγµα της λιτότητας».
Δεν ξέρω, πραγµατικά. Ζούνε σε άλλη χώρα; Έχουν βγει να
δούνε τι γίνεται, πώς περνάει ο κόσµος έξω; Ή πιστεύουν ότι µε
τα επιδόµατα των 300 ευρώ και των 400 ευρώ, όποτε θυµάται ο
ΣΥΡΙΖΑ, µπορεί να ζει ο Έλληνας; Νοµίζουν ότι ο Έλληνας ψά-
χνει για επιδόµατα; Τον έχουν κάνει -θα χρησιµοποιήσω µια έκ-
φραση λαϊκή- ζήτουλα; Εργασία θέλει ο Έλληνας. Ο Έλληνας
δεν θέλει να παρακαλάει τον κάθε ΣΥΡΙΖΑ πότε θα δεηθεί να του
δώσει ένα επίδοµα.

Πολλά πράγµατα συµβαίνουν τις τελευταίες µέρες. Είχαµε την
απαγωγή και την αιχµαλωσία δύο Ελλήνων στελεχών, οι οποίοι
έχουν πέσει θύµατα της ενδοτικής πολιτικής, της εξωτερικής πο-
λιτικής της πατρίδας µας, µιας πολιτικής η οποία δήθεν εδράζε-
ται στην ελληνοτουρκική φιλία. Βέβαια ελληνοτουρκική φιλία δεν
µπορεί να υπάρξει, σε καµµία περίπτωση. Εµείς το απορρίπτουµε
αυτό σαν Χρυσή Αυγή.

Το Υπουργείο Εξωτερικών έβγαλε ανακοίνωση, επειδή οι µόνοι
που αντέδρασαν σ’ αυτήν τη δήθεν ελληνοτουρκική φιλιά ήταν η
Χρυσή Αυγή και η οποία βρέθηκε προχθές στον δρόµο για να
φωνάξει µε όση δύναµη διαθέτει ότι είµαστε ενάντια σε όλο αυτό
το παιχνίδι, που παίζεται εις βάρος της πατρίδας µας. Εκεί κάηκε
µια τουρκική σηµαία, αυτή µε την ηµισέληνο, τη µισητή, που κρα-
τούν αυτοί που ευθύνονται τόσες χιλιάδες χρόνια για τους θα-

νάτους συµπατριωτών µας. Το Υπουργείο Εξωτερικών της Τουρ-
κίας έβγαλε µια ανακοίνωση µε την οποία θέλει να επέµβει στα
εσωτερικά της πατρίδας µας και ζητάει τη σύλληψη των υπευθύ-
νων του καψίµατος της σηµαίας. 

Επίσης, είχαµε και άλλα κωµικοτραγικά γεγονότα, τραγικά βα-
σικά είναι. Χθες, σε µια απόρρητη επιτροπή, που δεν µπορεί κα-
νένας από αυτούς που µας βλέπει σήµερα, ούτε εµείς οι Βου-
λευτές να δούµε, της Επιτροπής Άµυνας και Εξωτερικών Υποθέ-
σεων, θα υπήρχε µια ενηµέρωση από τον Υπουργό κ. Κοτζιά.
Εκεί, λοιπόν, ο ΣΥΡΙΖΑ είχε τη φαεινή ιδέα να στείλει έναν τούρκο
πράκτορα, να στείλει έναν βουλευτή, που δεν το λέµε εµείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κύριε συνάδελφε,
σας παρακαλώ, να µην προβαίνουµε σε αυτούς τους χαρακτηρι-
σµούς. Νοµίζω ότι το λύσαµε χθες στην επιτροπή. Λίγο πιο ήπι-
ους χαρακτηρισµούς για τους συναδέλφους οι οποίοι έχουν
ορκιστεί στο Σύνταγµα της χώρας και είναι Έλληνες υπήκοοι. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν θέλω τώρα
να οξύνουµε την κουβέντα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Σας παρακαλώ, να
αποφύγουµε τους χαρακτηρισµούς. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν είναι δικός µου ο χαρακτη-
ρισµός. Χρησιµοποιώ τον χαρακτηρισµό του Προέδρου της
Τουρκίας, του Ερντογάν, ο οποίος είπε ότι «έχουµε τέσσερις δι-
κούς µας στην ελληνική Βουλή». Δεν βγήκε κάποιος από αυτούς
τους τέσσερις. Μπορεί ο Ερντογάν να εννοούσε εµένα ή κάποιον
άλλον Βουλευτή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Εννοούσε δικούς του
στο θρήσκευµα, αλλά είναι Έλληνες πολίτες. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Τώρα εάν εσείς δικαιολογείτε
τον Ερντογάν και ξέρετε τι εννοούσε, εντάξει, µπορεί να έχετε
δίκιο εσείς. Εµείς, λοιπόν, το έχουµε εκλάβει αλλιώς, ότι «έχουµε
τέσσερις δικούς µας µέσα στη Βουλή». 

Τέλος πάντων, ο ΣΥΡΙΖΑ έχει εκατόν σαράντα πέντε Βουλευ-
τές. Θα µπορούσε να στείλει κάποιον άλλον και να µην στείλει
κάποιον από αυτούς που ο Ερντογάν, επαναλαµβάνω, χαρακτή-
ρισε δικούς του. 

Συνεχίζοντας, λοιπόν, αυτήν την ενδοτική πολιτική, το µόνο
που θα καταφέρει η συγκυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ είναι από παν-
τού να δεχόµαστε πλήγµατα. Όσο µας βλέπουν έτσι, όσο µας
βλέπουν ενδοτικούς, όσο µας βλέπουν να υποχωρούµε, τόσο θα
αυξάνεται η προκλητικότητά τους και τόσο θα αυξάνονται οι
απαιτήσεις τους. 

Βλέπετε ότι τώρα συνέλαβαν δύο Έλληνες, ουσιαστικά -και
µακάρι να βγω ψεύτης- για να τους ανταλλάξουν µε τους οκτώ.
Ο Ερντογάν έχει προβλήµατα στο εσωτερικό του και θα προσπα-
θήσει, αυξάνοντας την ένταση στο Αιγαίο, ουσιαστικά να κερδί-
σει κάποια πράγµατα. 

Από την άλλη πλευρά, έχουµε κάποιος άλλους, βόρειους γεί-
τονες, ένα κρατίδιο µόρφωµα, του οποίου ο Πρωθυπουργός του
ήθελε δήθεν να τα βρει µε την ελληνική Κυβέρνηση. Χθες µας
είπε ότι, όπως θα κοιτάξει και αυτός το Σύνταγµα του, θα πρέπει
και εµείς να κοιτάξουµε την αλλαγή του Συντάγµατός µας. Είχε
τέτοιο θράσος! Έχουν φτάσει να αποθρασυνθούν µέχρι και οι
Σκοπιανοί. Και επαναλαµβάνω, αυτό το κρατίδιο µόρφωµα, το
οποίο αποτελείται από τέσσερις διαφορετικές -ίσως και περισ-
σότερες- εθνολογικές µειονότητες, µας απειλεί και λέει ότι θα
πρέπει να κοιτάξουµε και εµείς την αλλαγή του Συντάγµατός
µας.

Ο Ζάεφ, λοιπόν, είπε αυτό που λέει η Χρυσή Αυγή από την
πρώτη µέρα. Το είπαµε εµείς, αλλά, βέβαια, όταν τα λέει η Χρυσή
Αυγή είναι κακή. Είπε, λοιπόν, το αυτονόητο: «Και να αλλάξουµε
το Σύνταγµά µας, ένα χαρτί είναι. Μπορούµε µετά να το αλλά-
ξουµε ξανά». Οι άνθρωποι µάς δουλεύουν κανονικότατα. Δεν
έχουµε κάποιον να τους απαντήσει. Δεν έχουµε Υπουργό Εξω-
τερικών. Έχουµε έναν άνθρωπο, που κάνει κάποια ταξίδια από
δω και από εκεί για δηµόσιες σχέσεις, αλλά ουσιαστικά δεν πα-
ράγει τίποτα από εξωτερική πολιτική. Και φτάσαµε στο σηµείο
να µας ζητάνε και οι Σκοπιανοί την αλλαγή του Συντάγµατός µας.

Τα ελληνοτουρκικά είπαµε ότι κάθε µέρα θα εντείνονται. Εί-
δατε ότι οι Τούρκοι µάς εµβολίζουν πλοία, µάς απαγάγουν στρα-
τιωτικούς και εµείς δεν µπορούµε να απαντήσουµε σε τίποτα. 
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Έχουµε και ένα άλλο θέµα, το οποίο µάλλον θα φέρει ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ, απ’ ό,τι βλέπουµε. Σήµερα έχει πάρει µεγάλες διαστάσεις.
Είναι οι παράνοµες ελληνοποιήσεις οκτακοσίων χιλιάδων και
πλέον αλλοδαπών. Και τα συνδέω όλα αυτά, γιατί αυτοί οι αλλο-
δαποί είναι µια πέµπτη φάλαγγα µέσα στην πατρίδα µας. Έχουν
έρθει παράνοµα, όσο κι αν τους βαφτίζετε νόµιµους. Ό,τι κι αν
κάνετε, ακόµα και την ελληνική ιθαγένεια να τους δώσετε, αυτοί
οι άνθρωποι έχουν εισέλθει παράνοµα στην πατρίδα µας. Δεν
µπορεί η Ελλάδα νόµιµα να τους έχει δεχτεί. Θα ήταν αυτοκτονία
για την πατρίδα µας είναι είχε δεχτεί νόµιµα να εισέλθουν οκτα-
κόσιες χιλιάδες και πλέον λαθροµετανάστες. Το νούµερο αυτό,
οι οκτακόσιες χιλιάδες, είναι αυτοί που εσείς θεωρείτε νόµιµους.
Βέβαια, τα νούµερα είναι δύο και τρία εκατοµµύρια, σύµφωνα µε
τη Στατιστική Υπηρεσία. Είναι οκτακόσιες χιλιάδες, οι οποίοι σί-
γουρα θα σας ανταποδώσουν σε οποιαδήποτε εκλογική αναµέ-
τρηση το επόµενο διάστηµα αυτήν τη χάρη που θα τους κάνετε.

Η ιθαγένεια, που µέχρι τώρα ξέραµε ότι βασίζεται στο αίµα,
στην καταγωγή των Ελλήνων, πλέον θα βασίζεται σε είκοσι πα-
νεύκολες ερωτήσεις, όπως τις χαρακτηρίζετε εσείς -λέτε να µην
έχουν πρόβληµα οι λαθροµετανάστες-, οι οποίες θα τους δίνουν
ιθαγένεια. Αυτό από µόνο του -και έτσι θα κλείσω- είναι ό,τι πιο
τραγικό µπορείτε να κάνετε, ό,τι πιο εγκληµατικό µπορείτε να κά-
νετε, δηλαδή οκτακόσιες χιλιάδες παράνοµους λαθροµετανά-
στες να τους κάνετε Έλληνες. Δεν έχετε το δικαίωµα να αλλοι-
ώσετε τον ελληνικό πληθυσµό. Δεν σας έχει δώσει κανένας αυ-
τήν την εξουσία. Παρανοµείτε, εγκληµατείτε εις βάρος της πα-
τρίδος µας.

Προσέξτε καλά, γιατί ανοίγετε τον ασκό, του Αιόλου. Με όλα
αυτά νοµίζετε ότι ταΐζοντας τον κροκόδειλο θα σας φάει τελευ-
ταίους. Δεν θα σας φάει τελευταίους. Ταΐζοντας τον κροκόδειλο,
ταΐζοντας κάθε έναν που επιβουλεύεται την πατρίδα µας και λει-
τουργώντας ουσιαστικά και εσείς εις βάρος της πατρίδος µας,
εγκληµατείτε. Όλα αυτά δεν θα τα πληρώσουµε µόνο εµείς οι
υπόλοιποι. Θα τα πληρώσετε και εσείς. Οι καιροί που έρχονται
είναι πολύ δύσκολοι. Κοιτάξτε να σταµατήσετε. Αν δεν µπορείτε
-το λέµε σε κάθε νοµοσχέδιο- να νοµοθετήσετε υπέρ της πατρί-
δος, µην νοµοθετείτε καθόλου. Αλλά να εγκληµατείτε εναντίον
της πατρίδος µας και εναντίον των γενεών που έρχονται, εναν-
τίον των παιδιών µας, δεν θα σας το επιτρέψουµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ

τον συνάδελφο από τη Χρυσή Αυγή.
Παρακαλώ τον κ. Ιωάννη Σαρίδη, Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο

της Ένωσης Κεντρώων, να πάρει τον λόγο.
Έχετε τον λόγο για δώδεκα λεπτά, κύριε Σαρίδη.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπό την σκιά

των πρόσφατων εξελίξεων µε την παράνοµη κράτηση των Ελλή-
νων στρατιωτικών σε φυλακές υψίστης ασφαλείας στην Τουρκία,
µε τον τρόπο µε τον οποίο αιχµαλωτίστηκαν και οδηγήθηκαν
στην τουρκική δικαιοσύνη, υπό τη σκιά των όσων έγιναν εχθές
στην Επιτροπή Εξωτερικών και Εθνικής Άµυνας, των όσων κακώς
µεταφέρθηκαν στον Τύπο από συναδέλφους, που συµµετείχαν
στη χθεσινή ενηµέρωση κεκλεισµένων των θυρών του Υπουργού
Εξωτερικών για θέµατα, που αφορούν τις εθνικές µας προκλή-
σεις, συζητάµε σήµερα την κύρωση σύµβασης για τη λειτουργία
του ελληνικού Ινστιτούτου Παστέρ.

Αγαπητοί συνάδελφοι, υπάρχουν θέµατα, που ξεπερνούν τον
χρονικό ορίζοντα µιας κυβέρνησης. Υπάρχουν πράγµατα, που
δεν λύνονται µε µία απόφαση, που δεν λύνονται µε µία διάταξη,
µε µία νοµοθετική ρύθµιση, που δεν λύνονται µε µία κύρωση σαν
αυτή που συζητάµε σήµερα εδώ. Και αυτά τα θέµατα είναι τα
εθνικά θέµατα. Κι αν ο Παστέρ αναζητούσε σε κάθε του κίνηση
την αλήθεια, µε αγωνία την αναζητούσε, εµείς σήµερα εδώ στην
ελληνική Βουλή, στην Ολοµέλεια, προσπαθούµε να κρύψουµε τις
αλήθειες κάτω από το χαλί, ίσως επειδή δεν τις αντέχουµε εµείς
οι ίδιοι, ίσως επειδή δεν τις αντέχει ο ίδιος ο λαός.

Θεωρώ µεγάλη υποκρισία, αγαπητοί συνάδελφοι, να συνεχί-
ζουµε να αναρωτιόµαστε εδώ στη Βουλή για το πού θα το πάει
τελικά ο Τούρκος. Είναι πλέον τεκµηριωµένη η άποψη πως πρό-
κειται περί επικίνδυνης αυταπάτης η άρνηση να αναγνωρίσουµε

και να αποκαλέσουµε µε το πραγµατικό τους όνοµα τις επιθετι-
κές προθέσεις της Τουρκίας. Η Τουρκία θέλει να αρπάξει. Τι δεν
µπορούµε να καταλάβουµε εµείς µέσα εδώ στην Αίθουσα του ελ-
ληνικού Κοινοβουλίου; Όποιος ισχυριστεί το αντίθετο θα πρέπει
να µπορέσει να αποδείξει κιόλας µε επιχειρήµατα πράγµα που,
κατά την εκτίµησή µου, µε τα γεγονότα που έχουν συµβεί, δεν
µπορεί να το αποδείξει. Τρία γεγονότα µέσα σε λιγότερο από
ενάµιση µήνα, τρεις πολεµικές πράξεις ήταν αυτές που έκαναν
οι Τούρκοι απέναντι στην Ελλάδα. 

Θεωρώ, λοιπόν, απαράδεκτο το γεγονός πως δεν έχει απαν-
τηθεί αρµοδίως, υπευθύνως και µε ξεκάθαρο τρόπο το ερώτηµα
τι µπορεί και τι πρέπει να κάνει η Ελλάδα απέναντι στη τουρκική
επιθετική προκλητικότητα. 

Η Βουλή συνεχίζει να ψάχνεται για απαντήσεις, που είναι όµως
ήδη γνωστές στους ακρίτες µας στον Έβρο. Τη δική τους προ-
σέγγιση επέλεξα προσωπικά χθες εγώ να µεταφέρω στον
Υπουργό Εξωτερικών και µε αγωνία να δώσω να καταλάβουν ότι
πρέπει επιτέλους σαν Ελλάδα να αναγνωρίσουµε αυτές τις προ-
θέσεις και να κινηθούµε αρµοδίως. 

Θεωρώ σηµαντικό να καταθέσω για άλλη µια φορά τη θέση
της Ένωσης Κεντρώων για άµεση σύσταση του Συµβουλίου των
Πολιτικών Αρχηγών, ενηµέρωση επί όλων των εθνικών θεµάτων,
γιατί κρίνουµε επιβεβληµένη τη δηµιουργία εικόνας οµοψυχίας.
Ακόµα κι αν διαφωνούµε σε πολλά άλλα, πέραν των όποιων αν-
τιµέτρων µπορούµε να πάρουµε απέναντι στην Τουρκία, αυτή
είναι η εικόνα που θα µπορούσε από µόνη της να συγκρατήσει
την επιθετική τουρκική προκλητικότητα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα συζητάµε ένα σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων
µε τίτλο «Κύρωση Σύµβασης για τη λειτουργία του Ελληνικού Ιν-
στιτούτου Παστέρ». Η συµφωνία υπεγράφη το καλοκαίρι του
2017 µεταξύ της ελληνικής πολιτείας και του Ελληνικού Ινστιτού-
του Παστέρ. 

Θα ήθελα να µοιραστώ µαζί σας µε αφορµή αυτό το γεγονός
κάποιες από τις σκέψεις τιµώντας ουσιαστικά και την πορεία του
Ελληνικού Ινστιτούτου Παστέρ. Αυτό το σχέδιο νόµου έρχεται
σχεδόν έναν αιώνα µετά από την ίδρυση του Ελληνικού Ινστιτού-
του Παστέρ, ένα αιώνα όπου δρα και προσφέρει καθοριστικά
στην ελληνική κοινωνία, στην προσπάθεια για την βελτίωση της
δηµόσιας υγείας. 

Το πρώτο Ινστιτούτο Παστέρ ιδρύθηκε στο Παρίσι το 1888.
Τον σκοπό για τον οποίον δηµιουργήθηκε τον γνωρίζουµε όλοι:
για να µπορέσει να προχωρήσει στη µελέτη των νέων επιστηµών,
µικροβιολογίας και εφαρµογών στην ιατρική, δηµόσια υγεία, γε-
ωργία. Ακολούθησε η ίδρυση ενός δικτύου Παστέρ ανά τον
κόσµο σε όλα τα µέρη του κόσµου, κυρίως όµως σε γαλλικές
αποικίες. Πριν από έναν αιώνα σχεδόν δηµιουργήθηκε και το Ελ-
ληνικό Ινστιτούτο Παστέρ. Το 1911 προτάθηκε από τη γαλλική
κυβέρνηση να δηµιουργηθεί κι έτσι ξεκίνησαν οι προσπάθειες
δηµιουργίας του και ολοκλήρωσής του. 

Τότε ακολούθησε και µια πρόταση στον τότε Πρωθυπουργό
της Ελλάδας τον κ. Βενιζέλο, το 1912. Ο κ. Βενιζέλος υποστήριζε
την ίδρυση του Ινστιτούτου στο πλαίσιο της κοινωνικής πολιτικής
για τη δηµόσια υγεία, όσο όµως και στο πλαίσιο της σύσφιξης
των διµερών σχέσεων µεταξύ Ελλάδος και Γαλλίας στην προ-
σπάθειά του για να µπορέσει να βρει συµµάχους. Θα περάσει
όµως αρκετός καιρός από τότε µέχρι να καρποφορήσει το σχέ-
διο των Γάλλων στρατιωτικών. 

Το Ελληνικό Ινστιτούτο Παστέρ δηµιουργήθηκε για να αντιµε-
τωπίσει τα σοβαρά προβλήµατα, που αφορούσαν τη δηµόσια
υγεία στη χώρα µας εκείνη την εποχή. Σήµερα είναι διεθνώς ανα-
γνωρισµένο για τη βασική και µεταφραστική του έρευνα που διε-
ξάγει σε πάρα πολλούς κλάδους, στην ανοσολογία, στις νευρο-
επιστήµες κ.λπ.. Αποτελεί διεθνές κέντρο βιοϊατρικής έρευνας
µε κοινωνική αποστολή.

Η Ένωση Κεντρώων πολλές φορές έχει τονίσει ότι η επένδυση
στην παιδεία, στην επιστηµονική έρευνα, είναι αυτή που δίνει µε-
γαλύτερη προστιθέµενη αξία στον τόπο. Το Ελληνικό Ινστιτούτο
Παστέρ µε τη σπουδαία επιστηµονική του δράση και την κοινω-
νική του προσφορά επιβεβαιώνει την τοποθέτηση της Ένωσης
Κεντρώων και την ψήφιση, από την πλευρά της, της συγκεκριµέ-
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νης κύρωσης.
Τώρα, θέλω λίγο χρόνο για τις δύο υπουργικές τροπολογίες,

οι οποίες κατατέθηκαν σήµερα. Σχετικά µε την τροπολογία 1506/
167, θέλω να ξεκινήσω µε µια έκφραση, την οποία εµείς στην
Ένωση Κεντρώων την έχουµε διατυπώσει πάρα πολλές φορές.
Η έκφραση είναι η εξής: «Πελατειακές σχέσεις». Θα µπορούσε
να µεταφραστεί και αλλιώς: «Οµηρία εργαζοµένων». Είναι δύο
πράγµατα αλληλένδετα µεταξύ τους. 

Η συγκεκριµένη, λοιπόν, τροπολογία προσπαθεί µέσω κάποιων
νοµικών ακροβατισµών να παρακάµψει τις συναφείς αποφάσεις
του Σ.τ.Ε., αλλά και τη νοµολογία διεθνών δικαιοδοτικών οργά-
νων σχετικά µε τις συµβάσεις εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµέ-
νου χρόνου και τη δυνατότητα ανανεώσεώς τους έως και είκοσι
τέσσερις µήνες. Η εν λόγω τροπολογία αποτελεί µια προσπάθεια
της Κυβέρνησης να υπερκεράσει τα νοµικά εµπόδια, που δηµι-
ουργούνται από την προσπάθειά της να ανανεώσει πέραν των εί-
κοσι τεσσάρων µηνών διαδοχικές συµβάσεις εργασίας ορισµέ-
νου χρόνου. 

Το πρόβληµα µε αυτήν την τροπολογία -και το αναγνωρίζουµε
όλοι- είναι ότι ευφυέστατα η ελληνική Κυβέρνηση έφερε τον
Υπουργό Υγείας για να την στηρίξει, ενώ είναι µια τροπολογία η
οποία αφορά όλη τη δηµόσια διοίκηση. Και λέω «ευφυέστατα
έφερε τον Υπουργό Υγείας», γιατί όπως τοποθέτησε το πρό-
βληµα ο Υπουργός Υγείας στο δικό του το Υπουργείο δεν έχει
την ίδια βαρύτητα µε όλη τη δηµόσια διοίκηση, αλλά εισήχθη εν
κρυπτώ σε ένα άσχετο νοµοσχέδιο. Δεν είχαµε τον χρόνο να κά-
τσουµε να την αξιολογήσουµε χθες το βράδυ. Δεν είχαµε τον
χρόνο να έρθουµε σε επαφή µε ανθρώπους για να την αξιολο-
γήσουµε, ώστε να µην δηµιουργηθούν αντιδράσεις και αποκτή-
σει δηµοσιότητα η συγκεκριµένη τροπολογία. Βασικός της
στόχος, λοιπόν, αποτελεί η διατήρηση των συµβασιούχων σε
οµηρία, εν όψει ίσως και της προεκλογικής περιόδου, µε την ελ-
πίδα της περαιτέρω ανανέωσης της σύµβασης αυτής και της πα-
ράκαµψης του σκοπέλου του ανώτατου χρονικού διαστήµατος
του εικοσιτετραµήνου. 

Θα µου πείτε τώρα, τι; Θα αφήσουµε τη λειτουργία του δηµό-
σιου τοµέα σε ειδικότητες, που ουσιαστικά επιβάλλονται να
υπάρχουν µέσα; Θα αλλάξουµε τα πράγµατα; Θα διώξουµε τους
ανθρώπους σε µια τέτοια περίοδο; Εκεί πατάτε, αγαπητοί συνά-
δελφοι. Εκεί πατάτε. Βλέπετε τους ανθρώπους, επικαλείστε το
πρόβληµα εργασίας το οποίο υπάρχει, για να ανανεώσετε συµ-
βάσεις, βγάζοντας όµως απέξω, µη δίνοντας τη δυνατότητα σε
άλλους ανθρώπους οι οποίοι υπάρχουν εκεί έξω να διεκδικήσουν
τη θέλησή τους και το δικαίωµά τους για εργασία. 

Άρα, παρ’ όλο που θα µπορούσαµε να διαφωνήσουµε για τον
τρόπο µε τον οποίο σκέφτεστε, εµείς θα τοποθετηθούµε µε
«παρών» στη συγκεκριµένη τροπολογία, γιατί από τη µία κατα-
λαβαίνουµε την αγωνία των ανθρώπων αυτών, οι οποίοι δου-
λεύουν µε υπαιτιότητα όλων των κυβερνήσεων που πέρασαν -και
των δικών σας, όµως, γιατί κυβερνάτε τρία χρόνια και δεν έχετε
µπορέσει να δώσετε λύση στο συγκεκριµένο θέµα, που είναι ένα
πρόβληµα µεγάλο- από την άλλη, όµως, στερείτε το δικαίωµα σε
όσους θέλουν να εργαστούν, σε όσους θέλουν να καταθέσουν
αιτήσεις, σε όσους έχουν ανάγκη από δουλειά, για το αύριο.
Έτσι λοιπόν λέµε «παρών» στη συγκεκριµένη τροπολογία. 

Τώρα θα αναφερθώ στην τροπολογία 1507/168. Στόχος της
τροπολογίας αυτής αποτελεί η διασφάλιση της µετακίνησης
όλων των µαθητών πρωτοβάθµιων και δευτεροβάθµιων δηµό-
σιων σχολείων, δεδοµένου ότι οι διαγωνιστικές διαδικασίες -σύµ-
φωνα πάντα µε την αιτιολογική έκθεση- αποβαίνουν άγονες. Η
Ένωση Κεντρώων θα στηρίξει τη συγκεκριµένη τροπολογία και
θα πει «ναι». Ευελπιστούµε να µην χρειαστεί άλλη επέκταση της
προθεσµίας και να κατορθώσουν οι διαφορετικοί φορείς να συν-
τονιστούν.

Η Ένωση Κεντρώων, λοιπόν, ψηφίζει «ναι» στην Κύρωση του
νοµοσχεδίου, «παρών» στην τροπολογία 1506/167 και «ναι» στην
τροπολογία 1507/168.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστώ πολύ τον
κ. Σαρίδη.

Θα προχωρήσουµε τώρα στις δευτερολογίες. 
Τον λόγο έχει ο κ. Κέλλας, για δύο λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, δεν θα µα-

κρηγορήσω.
Ερχόµαστε και πάλι για ακόµα µια φορά σε ένα νοµοσχέδιο,

το οποίο, µάλιστα, αφορά την κύρωση µιας διεθνούς σύµβασης
µε το Εθνικό Ίδρυµα Παστέρ µόνο για αυτό να µην συζητάµε. Για
το νοµοσχέδιο εµείς έχουµε τοποθετηθεί. Συµφωνούµε και ήδη
έχουµε πει ότι το νοµοσχέδιο θα µπορούσε να ήταν πληρέστερο
και να έχει και περισσότερες λεπτοµέρειες.

Θα έρθω όµως και θα αναφερθώ στις τροπολογίες, κύριε Πρό-
εδρε. Θα ξεκινήσω από τη βουλευτική τροπολογία, τη µε αριθµό
1505/166. Διαβάζω λιγάκι τι ακριβώς λέει αυτή η τροπολογία. Τιτ-
λοφορείται «Κατάργηση των ηλικιακών περιορισµών για την κα-
τάληψη θέσης γιατρού ΕΣΥ». Συγκεκριµένα, καταργούνται τα
όρια των πενήντα ετών για τον βαθµό του επιµελητού Β’, των πε-
νήντα πέντε ετών για τον βαθµό του επιµελητή Α’ και των εξήντα
ετών για τον βαθµό του Διευθυντή.

Κύριε Πρόεδρε, είναι τουλάχιστον προκλητικό. Έχουµε ψηφί-
σει ως Βουλή στο παρελθόν, την προηγούµενη διετία, να µην
υπάρχουν αυτά τα όρια για άγονες περιοχές, για περιοχές τύπου
Α’, λόγω ελλείψεως ενδιαφεροµένων. Το να έρχεται σήµερα η
Κυβέρνηση, να έρχεται σήµερα ο αρµόδιος Υπουργός και να
κάνει αποδεκτή µια τέτοια βουλευτική τροπολογία, να καταργεί
δηλαδή τα όρια τα ηλικιακά για την πρόσληψη γιατρών, είναι του-
λάχιστον προκλητικό, αν όχι απαράδεκτο.

Για ποιο λόγο ένας γιατρός εξήντα πέντε χρονών να πάει επι-
µελητής Β’; Σας ρωτάω; Έχει κάποιο λόγο να το κάνει για να
πάρει σύνταξη στα εξήντα επτά; 

Είναι προκλητικό και από την άλλη µεριά οι ίδιοι λένε ότι
έχουµε 18.000 γιατρούς στο εξωτερικό. Ποια είναι τα κίνητρα
που δίνουν στους γιατρούς αυτούς να επιστρέψουν στην Ελ-
λάδα, κύριε Πρόεδρε; Δυστυχώς, είναι ένα καθαρό αντικίνητρο.
Είναι κρίµα. Εµείς είµαστε κατηγορηµατικά αντίθετοι σ’ αυτήν
την τροπολογία και λέµε «όχι».

Έρχοµαι στην υπουργική τροπολογία, η οποία αφορά στην κα-
τάργηση του τριµήνου κωλύµατος συµβάσεων ιδιωτικού δικαίου.
Άκουσα τον κ. Πολάκη εδώ πέρα να υπερασπίζεται τους εργα-
ζόµενους στα νοσοκοµεία. Και εµείς µαζί τους είµαστε και βε-
βαίως τους υπερασπιζόµαστε. Λέει ότι είναι η σύµβαση είκοσι
τεσσάρων µηνών και ότι αν δεν πάρουν αυτούς θα πρέπει να
προσφύγουν στους εργολάβους.

Και ερωτώ αφελώς. Κατ’ αρχάς όσον αφορά αυτές τις συµβά-
σεις ορισµένου χρόνου ιδιωτικού δικαίου γνωρίζει το κάθε
Υπουργείο πότε ακριβώς είναι η έναρξη ισχύος της σύµβασης
και πότε είναι η λήξη. Γιατί δεν προκήρυξε τις θέσεις αυτές που
λήγουν, πριν από εύλογο χρονικό διάστηµα µε µοριοδότηση της
κάρτας ανεργίας; Σε ποιον τα λέει αυτά; 

Βεβαίως και εµείς µε τους εργαζόµενους είµαστε, κύριε Πρό-
εδρε, αλλά είναι δυνατόν σε µια εποχή όπου η ανεργία είναι στα
ύψη -επίσηµα πάλι προχθές ανακοινώθηκε 20,9%- να έχουµε απ’
έξω παιδιά ανέργους, πτυχιούχους, µε µεταπτυχιακά, να θέλουν
να βρουν δουλειά και εµείς να ανανεώνουµε τη σύµβαση;

Διότι βεβαίως ο σκοπός της Κυβέρνησης δεν είναι η ανανέωση
της σύµβασης, δεν είναι να µην επανέλθουν στην εργασία εργα-
ζόµενοι στην καθαριότητα των νοσοκοµείων. Δεν είναι αυτός ο
σκοπός.

Κατ’ αρχάς η σύµβαση αυτή δεν περιορίζεται µόνο στο Υπουρ-
γείο Υγείας. Αφορά όλο τον δηµόσιο τοµέα, άσχετα εάν εµφανί-
στηκε εδώ ο κ. Πολάκης και όχι η κυρία Γεροβασίλη.

Αυτές οι συµβάσεις αφορούν όλο τον δηµόσιο τοµέα. Ο σκο-
πός βεβαίως που το κάνει η Κυβέρνηση, το να µην υπάρχει ένα
τρίµηνο κενό ανάµεσα στην παράταση και στην προηγούµενη
σύµβαση, είναι για να ανοίξει το «παράθυρο» της µονιµοποίησης
και να δώσει ελπίδες σ’ αυτόν τον κόσµο να τρέχει στα δικαστή-
ρια. Εµείς είµαστε σ’ αυτήν την τροπολογία κατηγορηµατικά αν-
τίθετοι. 

Έρχοµαι στην τελευταία τροπολογία του κ. Σκουρλέτη -άκου-
σα πριν τον κ. Σκουρλέτη- για τη µεταφορά των µαθητών. Έχει
δίκιο ο κ. Σκουρλέτης, δεν είναι ευθύνη του Υπουργείου. Είναι,
όµως, οι ίδιοι και οι ίδιοι περιφερειάρχες, όπως είπε, λίγοι, που
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κάνουν κατ’ επανάληψη το ίδιο πράγµα. 
Επειδή αυτό δεν είναι για πρώτη φορά, είναι η πολλοστή φορά

και επειδή βεβαίως εάν δεν περάσει αυτή η τροπολογία θα την
πληρώσουν οι µαθητές, πράγµα το οποίο βεβαίως επ’ ουδενί
λόγο θέλουµε, εµείς θα ψηφίσουµε σε αυτήν την παράταση των
εξαιρετικών διατάξεων για µια τελευταία φορά «παρών».

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστώ πολύ.
Τον λόγο έχει ο κ. Γρέγος από την Κοινοβουλευτική Οµάδα

της Χρυσής Αυγής.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Είδαµε και πάλι τροπολογίες, άσχετες τροπολογίες. Ευτυχώς,

δεν ήταν πάρα πολλές, δεν µπορώ να πω ότι ήταν πολλές. Όµως,
ήταν άσχετες και εκπρόθεσµες, όπως συνηθίζετε. Και φυσικά οι
βουλευτικές τροπολογίες του ΣΥΡΙΖΑ γίνονται πάντα δεκτές,
αλλά αν καταθέσει η Χρυσή Αυγή βουλευτική τροπολογία όσο
δίκαιη και να είναι δεν πρόκειται, εντελώς δηµοκρατικά και συν-
ταγµατικά, να γίνει δεκτή από κανέναν Υπουργό! Έτσι λειτουργεί
αυτή η Βουλή. 

Ακούσαµε και ένα µεγάλο ανέκδοτο για σεβασµό στο Σύν-
ταγµα και τους νόµους. Πραγµατικά πολύ µεγάλο ανέκδοτο! Το
έχουµε βιώσει πολύ καλά εµείς, και µ’ αυτήν την Κυβέρνηση και
µε την προηγούµενη. Είδαµε και διορισµούς σε εξαρτώµενες
ανεξάρτητες αρχές. Και αυτό είναι ένα πολύ µεγάλο ανέκδοτο,
επίσης. Όπως ανέκδοτο έχει καταντήσει να είναι και αυτή η Κυ-
βέρνηση, η οποία συνεχίζει να κινείται µε σταθερό αρνητικό πρό-
σηµο από τα οικονοµικά µέχρι τα εθνικά θέµατα. 

Και µιας και είπα για εθνικά θέµατα, µαθαίνω ότι γίνεται κά-
ποιου είδους εµπάργκο όσον αφορά στα προϊόντα της Τουρκίας.
Συµφωνούµε φυσικά µ’ αυτό το εµπάργκο και θα µπορούσαµε
να επεκτείνουµε και µια κύρωση προς την Τουρκία. Δηλαδή, κατ’
αρχάς να καλέσουµε τους Έλληνες πολίτες να µην πατήσουν το
πόδι τους στην Τουρκία και φυσικά αυτό να επεκταθεί και στους
Ευρωπαίους πολίτες. Με µία σχετική οδηγία να πούµε ότι η
Τουρκία είναι ένα κράτος - «τροµοκράτης», κανένας Ευρωπαίος
πολίτης, κανένας Έλληνας πολίτης να µην πατήσει το πόδι του
στην Τουρκία, να µην αφήσει ούτε ένα ευρώ, τίποτε απολύτως,
γιατί αυτά τα χρήµατα γίνονται όπλα και σφαίρες εναντίον µας. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ. 
Τον λόγο έχει ο κ. Μαυρωτάς για δύο λεπτά. Θέλετε να πάτε

στο διπλανό µικρόφωνο, γιατί αυτό το βλέπω πράσινο; Δεν κοκ-
κινίζει. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Αν είναι ο κανόνας το κόκκινο, τι να
πούµε; 

Θα ήθελα για ένα λεπτό µόνο, κύριε Πρόεδρε, να αναφερθώ
στην τροπολογία 1506/167. Για το νοµοσχέδιο νοµίζω ότι τα εί-
παµε τα περισσότερα. Θα είµαστε θετικοί. 

Απλώς, επειδή ακούσαµε και τον κ. Πολάκη µε γλαφυρό τρόπο
να λέει πόσο σηµαντική είναι η συγκεκριµένη τροπολογία για
τους εργαζόµενους ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου και ανα-
φέρθηκε στον τοµέα του, στη λειτουργία των νοσοκοµείων, αν
και η συγκεκριµένη τροπολογία αφορά στο σύνολο του δηµόσιου
τοµέα, η απορία µου είναι η εξής: Αν ήταν η τροπολογία αυτή
τόσο σηµαντική όσο µας είπε ο κ. Πολάκης, γιατί έρχεται παρα-
µονές σε ένα άσχετο νοµοσχέδιο, ως τροπολογία στο νοµοσχέ-
διο µάλιστα για το Ινστιτούτο Παστέρ; Εκτός αν έχει κάποια
συγκεκριµένη σηµειολογία περί «παστερίωσης» των προσδοκιών
των εργαζοµένων για αορίστου χρόνου. Γιατί µια τόσο σηµαν-
τική, κατά τη γνώµη του κ. Πολάκη, τροπολογία δεν έρχεται σε
ένα νοµοσχέδιο, να τη συζητήσουµε κανονικά, να βάλουµε όλες
τις εναλλακτικές επιλογές που υπάρχουν στο τραπέζι και να επι-
λέξουµε τη βέλτιστη λύση; 

Νοµίζω ότι έρχεται έτσι όχι γιατί την πιστεύει τόσο πολύ, όπως
µας έλεγε, αλλά περισσότερο για να την κρύψει, να περάσει δη-
λαδή λίγο λάθρα µία τέτοια τροπολογία που αφορά πολύ κόσµο,
έτσι ώστε να παρακαµφθούν οι κανονικές διαδικασίες. 

Στο νοµοσχέδιο θα είµαστε θετικοί, κύριε Υπουργέ. Άλλωστε
τα συζητήσαµε αυτά και στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέ-
σεων. 

Θα ψηφίσουµε κι εµείς την τροπολογία που αφορά στη µετα-

φορά των µαθητών, πάλι λέγοντας ότι αυτές οι παρατάσεις και
όλες αυτές οι διαδικασίες κάποια στιγµή θα πρέπει να σταµατή-
σουν και να τις προγραµµατίζουµε. Και θα είµαστε επίσης αρνη-
τικοί στην άλλη, τη βουλευτική τροπολογία. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστώ, κύριε

Μαυρωτά. 
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής του Κοµµουνιστικού Κόµµα-

τος Ελλάδας και ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Γεώργιος Λαµ-
προύλης. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Κύριε Πρόεδρε, είχα ζητήσει και στην πρωτολογία µου τη δυνα-
τότητα να πούµε δυο λόγια και για τις τροπολογίες. 

Σε ό,τι αφορά, λοιπόν, στην υπουργική τροπολογία, τη µε
αριθµό 1507/168, που αφορά στην παράταση για τη µεταφορά
των µαθητών, την εκ νέου παράταση, κατ’ αρχάς να πω ότι είναι
η πολλοστή φορά -ειπώθηκε και προηγουµένως και κατά τη συ-
ζήτηση- που  έρχεται µια τέτοια ρύθµιση για παράταση. Εδώ και
τρία χρόνια, αν δεν κάνω λάθος, πάµε συνεχώς µε παρατάσεις.
Λύση ουσιαστική στο πρόβληµα δεν δίνετε. Αυτή είναι η πρώτη
παρατήρηση. 

Δεύτερον, ακούσαµε και από τον Υπουργό ότι προγραµµατίζει
ηλεκτρονικά να διευθετηθεί αυτό το ζήτηµα κ.λπ.. Πότε; Εντάξει,
δίνεται ή προτείνεται µέσω της τροπολογίας η τετράµηνη παρά-
ταση. Το καλοκαίρι θα τελειώσει. Δηλαδή µέχρι τότε θα είναι
έτοιµο το όλο σύστηµα;

Βεβαίως και πρέπει να συνεχίσουν. Δεν αντιλέγει κάποιος. Θα
πρέπει να συνεχίσουν να παρέχονται αυτού του είδους οι υπη-
ρεσίες στα παιδιά, στους µαθητές για τη µεταφορά τους από τα
χωριά προς τα σχολεία τους κ.λπ.. 

Συνεπώς, θα ψηφίσουµε «παρών» σ’ αυτήν την τροπολογία. 
Σε ό,τι αφορά στη βουλευτική τροπολογία για την κατάργηση

των ηλικιακών περιορισµών προκειµένου να υπάρξει κατάληψη
θέσης ιατρών στο ΕΣΥ, εµείς συµφωνούµε να µην υπάρχει διά-
κριση για την πρόσληψη γιατρών στις δηµόσιες µονάδες υγείας,
µε εφαρµογή διαφορετικών κριτηρίων στα ηλικιακά όρια. Για πα-
ράδειγµα, µε κριτήριο να µην εµποδίζονται οι επικουρικοί γιατροί
που δουλεύουν µ’ αυτή την εργασιακή σχέση για χρόνια και ξε-
περνάνε τα ηλικιακά όρια του νόµου, προκειµένου να διεκδική-
σουν µόνιµη θέση στο δηµόσιο σύστηµα. 

Το βασικό πρόβληµα, όµως, κατά τη γνώµη µας, είναι η ίδια η
πολιτική και της παρούσας Κυβέρνησης, µε την οποία οι προσ-
λήψεις γιατρών µε µόνιµη σχέση εργασίας είναι ελάχιστες και
δεν αρκούν να αντικαταστήσουν ούτε καν τους γιατρούς που
συνταξιοδοτούνται. 

Παράλληλα, η Κυβέρνηση δεν προχώρησε σε προσλήψεις µό-
νιµων γιατρών σε τέτοιο αριθµό που δεν έφταναν και δεν φτά-
νουν αντίστοιχα σε όσους είχαν τα ηλικιακά όρια που προβλέπει
ο νόµος και για να υλοποιηθούν καταργούνται, στην ουσία, αυτά
τα όρια. Για παράδειγµα, εξαντλήθηκαν οι ειδικευµένοι γιατροί
και οδοντίατροι των τριάντα, σαράντα ή πενήντα ετών και ανα-
ζητείται η λύση στους ειδικευµένους γιατρούς, κατ’ επέκταση
οδοντίατρους, των πενήντα και άνω ετών. 

Η ισότιµη δε µεταχείριση των γιατρών που επικαλείται η τρο-
πολογία, στην ουσία, κύριε Πρόεδρε, είναι λόγια του αέρα και
χωρίς περιεχόµενο, στο πλαίσιο της πολιτικής των περικοπών και
των µη προσλήψεων. Και µ’ αυτό το µέτρο δεν πρόκειται να αλ-
λάξει η κατάσταση στα δηµόσια νοσοκοµεία και στις υπηρεσίες
πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας, αφού δεν γίνονται προσλήψεις
µόνιµου και αποκλειστικής απασχόλησης προσωπικού, γιατρών
κατ’ επέκταση, µε στόχο να καλυφθούν οι ανάγκες. 

Παρ’ όλα αυτά, εµείς θα την υπερψηφίσουµε την τροπολογία
αυτή. 

Κλείνω µε την τρίτη τροπολογία, τη δεύτερη στην ουσία
υπουργική, τη µε αριθµό 1506/167, την οποία υποστήριξε ο Ανα-
πληρωτής Υπουργός Υγείας. Δεν θα την καταψηφίσουµε. Δείτε,
όµως. Είναι αποτέλεσµα της πίεσης που ασκήθηκε από τους ερ-
γαζόµενους, από τους γιατρούς, από την οµοσπονδία των νοσο-
κοµειακών γιατρών ενάντια στις κατά περιόδους αποφάσεις του
Ελεγκτικού Συνεδρίου. 

Βεβαίως πρόκειται να εξυπηρετηθεί κόσµος, µια οµάδα εργα-
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ζοµένων, έτσι όπως µπαίνει στην τροπολογία. Το βασικό, όµως,
κατά τη γνώµη µας, είναι ότι και αυτή η τροπολογία στην ουσία
συµβάλλει στο να διαιωνίζονται ή να παγιώνονται και να σταθε-
ροποιούνται οι ελαστικές µορφές εργασίας, συµβάσεις έργου
δηλαδή κ.λπ.., σε βάρος βεβαίως της σταθερής και µόνιµης ερ-
γασίας των εργαζοµένων και στο δηµόσιο σύστηµα υγείας, νο-
σοκοµεία είτε πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας.

Εµείς αυτό που διεκδικούµε -και σ’ αυτή την κατεύθυνση πα-
λεύουµε και αναδεικνύουµε τα ζητήµατα και στον χώρο της
υγείας- είναι οι προσλήψεις µε µόνιµο προσωπικό, µε µόνιµη και
σταθερή απασχόληση, µε εξασφάλιση όλων των εργασιακών και
ασφαλιστικών τους δικαιωµάτων.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Λαµπρούλη. 

Τον λόγο έχει η εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ κ. Αθανασία Αναγνω-
στοπούλου, για τη δευτερολογία της. 

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κλείνει η συζήτηση για ένα νοµοσχέδιο το οποίο είναι κύρωση
σύµβασης για ένα σηµαντικό ίδρυµα, ένα ερευνητικό ινστιτούτο,
όπως αποφασίσαµε και συµφωνήσαµε όλοι εδώ. 

Θεωρώ ότι ο Υπουργός κ. Φωτάκης έδωσε τις εξηγήσεις στα
ερωτήµατα που έθεσαν κάποιοι. Έτσι, δεν υπάρχει λόγος να µην
ψηφιστεί µία σύµβαση που και εξορθολογίζει και διευκολύνει και
µάλιστα ενισχύει τη λειτουργία και τις δραστηριότητες ενός ιν-
στιτούτου πολύ σηµαντικού. Όλοι το παραδεχθήκαµε. 

Θα πω δύο λόγια µόνο για την τροπολογία κυρίως την οποία
υπερασπίστηκε εδώ ο Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας κ. Πολά-
κης. Θα µπορούσαµε να κάνουµε ολόκληρη συζήτηση -και την
έχουµε κάνει πολλές φορές µέσα σ’ αυτήν την Αίθουσα- για το
τι συνέβαινε και την περίοδο πριν από την κρίση και την περίοδο
µέσα στην κρίση µε τις σχέσεις εργασίας των εργαζοµένων και
τις εργολαβίες. Το ότι έρχεται αυτή η Κυβέρνηση να διορθώσει…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι να γίνεται µε τροπολογία, όµως.
Κανονικά.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Μη µε διακόπτετε,
γιατί διακόπτετε και τον ειρµό της σκέψης µου. 

Έρχεται αυτή η Κυβέρνηση να διορθώσει, µεροληπτώντας τα-
ξικά; Ναι, µεροληπτώντας ταξικά, έχοντας αποδείξει πολλαπλώς
ότι οι εργολαβίες στοίχισαν πάρα πολύ στα δηµόσια ιδρύµατα.
Και αυτό ήταν ταξική µεροληψία από την πλευρά κάποιων.

Εγώ όµως θα µείνω σε ένα µόνο πράγµα, που ακούστηκε εδώ
και χαίροµαι που ακούστηκε, γιατί ήταν για πρώτη φορά µία έµ-
µεση έστω ανάληψη πολιτικής ευθύνης. Ακούστηκε από την
πλευρά της Νέας Δηµοκρατίας ότι µέχρι το 2009 έτσι ήταν το νε-
οελληνικό κράτος -από ιδρύσεώς του προφανώς µέχρι το 2009-
, άρα να µην τα κάνουµε αυτά από εδώ και πέρα. Ήτοι µεθερ-
µηνευόµενο, όλα να τα πληρώσουν οι εργαζόµενοι! Για την κρίση
φταίει γενικώς και αορίστως κάποιος. Από το 2009 και µετά θα
τα πληρώσουν οι εργαζόµενοι!

Έχουν αλλάξει τα πράγµατα. Αυτά τα οποία δεν έγιναν επί
πάρα πολλά χρόνια και που οδήγησαν στην κρίση, πρέπει να κα-
τονοµαστούν, να αναληφθούν ευθύνες -γι’ αυτό γίνεται συζήτηση
τον τελευταίο καιρό- και να µην ξαναγίνουν. Και αυτό το κράτος
–που, όπως είπε η κ. Βάκη, είναι πεδίο ταξικών αντιπαραθέσεων,
αντιπαραθέσεων κοινωνικών οµάδων- να µπορεί να υποστηρίζει
κατ’ αρχάς αυτούς που είναι οι πλέον αδύναµοι και κυρίως και
πάνω απ’ όλα το δηµόσιο συµφέρον. Γιατί, ναι, οι εργολάβοι στα
νοσοκοµεία ή οπουδήποτε αλλού δεν υπερασπίζονται το δηµόσιο
συµφέρον.

Και ένα τελευταίο: είναι κοινό τοις πάσι σε τι οµηρία ήταν οι
εργαζόµενοι επί δεκαετίες. Και ας µην έρχεται τώρα η Νέα Δη-
µοκρατία να µας µιλήσει για συνταγµατικότητα και µη συνταγµα-
τικότητα. Και δεν µιλάω µόνο για τα νοσοκοµεία. Μιλάω για
φορείς του δηµοσίου οι οποίοι είχαν πάγιες ανάγκες και αυτές
οι πάγιες ανάγκες καλύπτονταν µε οµηρία εργαζοµένων, που
έπρεπε κάθε φορά είτε να ανανεωθεί η σύµβαση είτε να πληρώ-
νονται µέσω εργολάβων είτε οτιδήποτε τέτοιο. Και όλα αυτά φτά-
νουν στη δική µας εποχή. Δεν είναι πελάτες αυτοί οι άνθρωποι,
όπως τους αντιµετώπιζαν. Εργαζόµενοι είναι. Και ας ξεφύγουµε
απ’ αυτήν τη νοοτροπία των πελατειακών σχέσεων και της δήθεν

καταπολέµησης της ανεργίας.
Πώς καταπολεµάται η ανεργία δηλαδή, αγαπητοί συνάδελφοι;

Βγάζω µερικούς άνεργους και ξαναµπάζω κάποιους και κάνω
αυτό το πράγµα; Έτσι φτιάχνονται οι πελατειακές σχέσεις. Άν-
θρωποι που εργάζονται, που καλύπτουν ανάγκες, πρέπει να έ-
χουν και κατοχυρωµένες εργασιακές σχέσεις. 

Εγώ, λοιπόν, προτείνω να ψηφιστεί κατ’ αρχάς η σύµβαση που
έρχεται προς κύρωση σήµερα και δεύτερον και οι τροπολογίες,
οι οποίες βγάζουν από την ανασφάλεια ανθρώπους και όχι πε-
λάτες.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Αναγνωστοπούλου.
Θα προχωρήσω σε δύο ανακοινώσεις προς το Σώµα.
Η Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Κοινοβουλευτικής Δεοντολογίας

καταθέτει τις εκθέσεις της στις αιτήσεις της εισαγγελικής αρχής
για τη χορήγηση άδειας άσκησης ποινικής δίωξης κατά Βουλευ-
τών.

Επίσης, ο Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων
Δικαιωµάτων διαβίβασε στη Βουλή, σύµφωνα µε το άρθρο 86 του
Συντάγµατος και τον ν. 3126/2003 «Ποινική Ευθύνη των Υπουρ-
γών», όπως ισχύει, στις 06-03-2018: Ποινική δικογραφία που
αφορά στον Υπουργό Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων
Δικαιωµάτων κ. Σταύρο Κοντονή. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-
ζήτηση επί της αρχής, των άρθρων, των τροπολογιών και του συ-
νόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας
και Θρησκευµάτων: «Κύρωση Σύµβασης για τη λειτουργία του
Ελληνικού Ινστιτούτου και άλλες διατάξεις».

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της αρχής;
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Συνεπώς το νοµοσχέ-

διο του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων: «Κύ-
ρωση Σύµβασης για τη λειτουργία του Ελληνικού Ινστιτούτου
Παστέρ και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό επί της αρχής κατά
πλειοψηφία.

Εισερχόµαστε στην ψήφιση των άρθρων και η ψήφισή τους θα
γίνει χωριστά.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο πρώτο ως έχει;
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Συνεπώς το άρθρο

πρώτο έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό αριθµό 1506 και ειδικό

167 ως έχει;
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1506 και ειδικό 167 έγινε δεκτή ως έχει κατά
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πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.
Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό αριθµό 1507 και ειδικό

168 ως έχει;
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1507 και ειδικό 168 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό αριθµό 1505 και ειδικό
166 ως έχει;

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Συνεπώς, η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1505 και ειδικό 166 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Εισερχόµαστε στην ψήφιση του ακροτελεύτιου άρθρου.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο,

όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Το ακροτελεύτιο άρθ-

ρο έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία.

Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας
και Θρησκευµάτων «Κύρωση Σύµβασης για τη λειτουργία του
Ελληνικού Ινστιτούτου Παστέρ και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό
επί της αρχής και επί των άρθρων.

Προχωρούµε στην ψήφιση του νοµοσχεδίου και στο σύνολο.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο σύ-

νολο;
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Συνεπώς το νοµοσχέ-

διο του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων «Κύ-
ρωση Σύµβασης για τη λειτουργία του Ελληνικού Ινστιτούτου
Παστέρ και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε
µόνη συζήτηση, επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και
έχει ως εξής: 

«Κύρωση Σύµβασης για τη λειτουργία του Ελληνικού Ινστι-
τούτου Παστέρ και άλλες διατάξεις

Άρθρο πρώτο

Κυρώνεται και έχει την ισχύ νόµου η Συµφωνία µεταξύ της Κυ-
βέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας, του Ινστιτούτου Παστέρ
και του Ελληνικού Ινστιτούτου Παστέρ, που υπεγράφη στην
Αθήνα στις 31 Ιουλίου 2017, της οποίας το κείµενο σε πρωτότυπο
στην ελληνική και γαλλική γλώσσα έχει ως εξής:
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5810 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5812 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5814 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΓ’ - 7 ΜΑΡΤΙΟΥ 2018 5815



5816 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5818 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5820 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5822 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5824 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5826 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΓ’ - 7 ΜΑΡΤΙΟΥ 2018 5827



5828 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5830 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5832 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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Άρθρο δεύτερο

1. Για τις συµβάσεις εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου
χρόνου που συνάπτονται κατόπιν διαγωνιστικής διαδικασίας
πρόσληψης, που διενεργείται ή εποπτεύεται από το Ανώτατο
Συµβούλιο Επιλογής Προσωπικού (Α.Σ.Ε.Π.), το ανώτατο χρονικό
διάστηµα της παρ. 1 του άρθρου 6 του π.δ. 164/2004 (Α’134) εκ-
κινεί από την ηµεροµηνία κατάρτισης της οικείας σύµβασης, ανε-
ξαρτήτως εάν προϋφίσταται σε χρονικό διάστηµα µικρότερο των
τριών (3) µηνών έννοµη σχέση µεταξύ του ιδίου εργοδότη και
του ιδίου εργαζόµενου µε την ίδια ή παρεµφερή ειδικότητα και
µε αντικείµενο τα ίδια ή παρεµφερή καθήκοντα.

2. Το χρονικό διάστηµα των συµβάσεων έργου ή µίσθωσης
έργου ή παροχής υπηρεσιών, που συνάφθηκαν σύµφωνα µε τα
άρθρα 97 του ν. 4368/2016 (Α’21) ή 167 του ν. 4099/2012 (Α’250),
όπως έχει εκάστοτε τροποποιηθεί και ισχύει, δεν προσµετράται
στο ανώτατο χρονικό διάστηµα των είκοσι τεσσάρων (24) µηνών,
κατά την έννοια των άρθρων 5, 6 και 7 του π.δ. 164/2004.

3. Η ισχύς των παραγράφων 1 και 2 αρχίζει από την 1.11.2016
για όλες τις συµβάσεις που έχουν καταρτιστεί και εµπίπτουν στο
πεδίο εφαρµογής τους.

Άρθρο τρίτο
Παράταση προθεσµίας εκτέλεσης δροµολογίων 

µεταφοράς µαθητών από προσωρινούς µειοδότες

1. Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 63 του ν. 4415/
2016 (Α’ 159) η φράση «µέχρι 28.2.2018» αντικαθίσταται µε τη
φράση «µέχρι 30.6.2018».

2. Στην παρ. 2 του άρθρου 63 του ν. 4415/2016 η φράση «έως
τις 28.2.2018» αντικαθίσταται µε τη φράση «έως τις 30.6.2018».

3. Οι διατάξεις των προηγούµενων παραγράφων ισχύουν ανα-
δροµικά από 28.2.2018.

Άρθρο τέταρτο

1. Το άρθρο 26 του ν. 1397/1983 (Α’143) αντικαθίσταται ως
εξής:

«Άρθρο 26
Προσόντα ιατρών

Για την κατάληψη θέσης ειδικευµένου ιατρού ΕΣΥ απαιτείται:
α) για το βαθµό Επιµελητή Β’, η κατοχή του τίτλου ειδικότητας,
β) για το βαθµό Επιµελητή Α’, η άσκηση ειδικότητας για δύο (2)
τουλάχιστον χρόνια και     γ) για το βαθµό Διευθυντή, η άσκηση
ειδικότητας για τέσσερα (4) τουλάχιστον χρόνια.

Για την κατάληψη θέσης οδοντιάτρου ΕΣΥ απαιτείται: α) για
το βαθµό Επιµελητή Β’, η άσκηση του επαγγέλµατος για πέντε
(5) χρόνια, β) για το βαθµό Επιµελητή Α’, η άσκηση του επαγγέλ-
µατος για εννέα (9) χρόνια και γ) για το βαθµό Διευθυντή, η
άσκηση του επαγγέλµατος για δώδεκα (12) χρόνια.»

2. Η περίπτωση δ’ της παρ. 1 του άρθρου 65 του ν. 2071/1992
(Α’65) καταργείται.

Άρθρο πέµπτο 

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν ορίζεται διαφορε-
τικά στις επιµέρους διατάξεις.

Αθήνα,                                  2018

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

1. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ 2. ΠΑΙΔΕΙΑΣ,
ΕΡΕΥΝΑΣ ΚΑΙ

ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

3. ΕΡΓΑΣΙΑΣ, 4. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ
ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ

ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ ΚΑΙ
ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ

ΑΛΛΗΛΕΓΓΥΗΣ

5. ΥΓΕΙΑΣ 6. ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ
ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗΣ

7. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ 8. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΠΑΙΔΕΙΑΣ, ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

ΕΡΕΥΝΑΣ ΚΑΙ
ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

9. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ 

ΥΓΕΙΑΣ»

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο για
την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την ψή-
φιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Συνεπώς το Σώµα πα-

ρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 14.03’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Πέµπτη 8 Μαρτίου 2018 και ώρα 12.00’, µε αντικείµενο εργασιών
του Σώµατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, σύµφωνα µε την ειδική
ηµερήσια διάταξη που θα διανεµηθεί.

5834 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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